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رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم خبرداد:

کاهش ۳۰ درصدی هزینه های 
پروژه های شهری

8

رئیس کمیســیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر 
قم گفت: پروژه هایی که سازمان عمران و توسعه انجام می دهد 
علاوه بر بالا بودن استاندارهای اجرایی، ازنظر هزینه نیز 25 تا 

30 درصد پایین تر از مشارکت بخش خصوصی انجام می شود.
روح الله امراللهی در حاشیه جلسه هیئت مدیره سازمان توسعه 
عمران شهرداری قم در گفت وگوی یبا اشاره به توانمندی های 

شهرداری قم در اجرای پروژه های عمرانی اظهار داشت: امروز 
شــهرداری قم در اجرای پروژه های عمرانی در ســطح کشــور 
مطرح بوده و بسیاری از پروژه های سنگین عمرانی را در سطح 
شهر علیرغم رکورد اجرا می کند. وی اجرای پروژه های عمرانی 
را با بالاترین سطح کیفیت و نظارت یکی از ویژگی های سازمان 
توسعه و عمران دانست و افزود: پروژه هایی که سازمان عمران 

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم :
۷۸ هزار واحد مسکونی در قالب جهش تولید درقم احداث می شود

8
آیت الله توکل استاد حوزه علمیه قم :

مسئولان برای کاهش ناهنجاری ها در قم تلاش کنند
چرابرخی خانم ها هر طورمی خواهند درخیابان های قم رژه می روند؟
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فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

کشف بیش از ۳ تن مواد مخدر در ۷ ماهه گذشته

استاد حوزه علمیه قم، برنامه ریزی و تلاش مسئولان برای 
کاهش ناهنجاری ها در قم را خواستار شد و گفت: چرا باید 
در شهر قم برخی از خانم ها هرطور که دل شان بخواهد در 
سلام الله  معصومه  حضرت  حرمت  و  بروند  رژه  خیابان ها 

چیزی  آن ها  به  هم  کسی  هیچ  و  نکنند  رعایت  را  علیها 
نگوید. آیت الله سیدرحیم توکل در محفل سخنرانی حرم 
حضرت معصومه)س( با بیان اینکه وقتی انبیا در بین مردم 
آمدند دو امر مهم پیش روی انبیا است که اول رفع موانع و 
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مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم :

فعالیت های فضای سبز 
علمی  و تخصصی پیگیری می شود

رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم مطرح کرد:

ظرفیت های قابل توجه کشاورزی قم 
برای درآمدزایی ارزی

 رییس ســازمان جهاد کشاورزی 
اســتان قــم گفــت: ظرفیت های 
بخش کشــاورزی قم بــرای تولید 
محصولات صادراتی و درآمدزایی 
ارزی از این طریق قابل توجه  است.

عباس پورمیدانی اظهارداشــت: 
بخش کشــاورزی اســتان قم طی 
ســال های اخیــر در تولیــد انواع 
1محصــولات صادراتــی همچــون  8

استاندارقم:

وضعیت استان قم از نظر واکسیناسیون 
مطلوب نیست

مدیرعامل ســازمان پارک ها 
و فضای سبز شــهرداری قم 
گفــت: در راســتای حرکــت 
علمــی و تخصصی ســازمان 
مباحــث  بــرای  پارک هــا 
از  ســبز  فضــای  تخصصــی 
ابتــدای ســال 1400 اقــدام 
کمیتــه   11 تشــکیل  بــه 
تخصصی و فنی شده است. 

 استاندارقم گفت: متاسفانه 
وضعیــت اســتان قــم از نظر 
مطلــوب  واکسیناســیون 
رو  پیــش  ایــام  در  نیســت، 
همــه ارگان هــا کمــک کنند 
بــرای  نیــز  همشــهریان  و 
مراجعــه  واکسیناســیون 
نمایند تا از این نظر، پوشــش 
حداکثری پیــدا کنیم. بهرام  8

حسن اوجی*

 

 رییس جمهوری با تاکید بر اینکه نباید اجازه دهیم موج احتمالی جدید بیماری 
مانند موج پنجم کشور را غافلگیر کند، گفت: باید با تمهید اقدامات و آمادگی های 

لازم از تکرار مشکلات کشور در مواجهه با موج پنجم کرونا جلوگیری کنیم.
، آیت الله سید ابراهیم رییسی صبح شنبه در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا 
با قدردانی از زحمات همه کسانی که به نحوی در موضوع مبارزه با بیماری کرونا 
نقش دارند، گفت: در مسیر مقابله با کرونا، مساله اقناع افکار عمومی ضرورتی 
اجتناب ناپذیر است. رییس جمهوری افزود: همه کسانی که تریبون در اختیار 

رییس جمهوری:
 اجازه ندهیم موج جدید کرونا، کشور را غافلگیر کند
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 یک نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی گفت: این که صرفاً مجلس 
به  و در حالت خوشبینانه اش یک قدرت چانه زنی  را بگذارند  مصوبه ای 
عوامل مذاکره دهد اصلا استدلال درست و پسندیده ای نیست، مجلس 
باید با مصوباتش حرمتش بالا برود. احمد شیرازد درخصوص این که مجلس 
یازدهم برخلاف آنچه که نمایندگانش در زمان تبلیغات انتخابات شعار دادند 
از انتخابات ورود  که برای حل مسائل و مشکلات معیشتی به این دوره 
کرده اند اما در عمل هیچ اقدام مثبتی انجام نداده  و علیرغم این که مدعی 

احمد شیرازد فعال سیاسی اصلاح طلب:
برخی نمایندگان درپناه واژه انقلابی هنجارشکنی قانونی می کنند
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دومین اجلاس همسایگان افغانستان؛ 

راهی برای ثبات

دور اول نشست مذکور که به میزبانی پاکستان در تاریخ هفدهم شهریور ماه سال 
جاری به صورت مجازی برگزار گردید، بر حمایت قاطع از حاکمیت، استقلال و تمامیت 
ارضی افغانستان و عدم دخالت مجازی ار امور داخلی این کشور و همچنین بر ضرورت 
تشکیل دولتی فراگیر با شرکت همه گروه های افغانستانی تأکید شد. در این نشست، 
تعهد همسایگان برای دستیابی به اهداف مشترک صلح، امنیت و رفاه دراز مدت نیز 
اعلام گردید و همزمان وزرای امور خارجه با اجماع تأکید داشتند که نباید قلمرو 
افغانستان به عنوان تهدیدی برای سایر کشورها مبدل شده و سازمان های تروریستی، 
ازخاک افغانستان برای اقدامات تروریستی خود استفاده کنند. نشست آتی تهران 
بدون شک می تواند زمینه بسیار خوبی برای تداوم مذاکرات درباره آینده افغانستان و 
صلح در این کشور با حضور همه گروه های قومی آن کشور شامل پشتون ها، تاجیک 
ها، ازبک ها، هزاره ها و ... در افغانستان باشد. اساساً نقش تسهیل گرایانه جمهوری 
اسلامی ایران در افغانستان که همواره در طول تاریخ به استقرار صلح و ثبات در این 
کشور علاقه مند بوده است، با توجه به قرابت فرهنگی در کنار وساطت و ارتباط خوبی 
که با شخصیت ها، جریانات و احزاب مختلف افغانستانی دارد، به تدریج می تواند زمینه 
مذاکرات جدی سیاسی فراگیر با حضور همه گروه ها و جریانات سیاسی را فراهم کند. 
تاریخ به خوبی گویایی این حقیقت است که جمهوری اسلامی ایران در همه ادوار چهار 
دهه اخیر و در سال های سخت جهاد، مقاومت و مبارزه با اشغالگری آمریکا، همواره در 
کنار مردم مسلمان و همسایه افغانستان بوده و یقیناً در تحولات آینده سیاسی اینخون 
کشور هم نقش مثبت و محوری در جهت ارتقای صلح،  ثبات و امنیت در افغانستان ایفا 
خواهد کرد. پذیرش بیش از سه میلیون آواره افغانستانی در کشور که از این تعداد تنها 
هشتصد هزار نفر پناهنده در ایران به طور قانونی زندگی کرده و حدود ۲ میلیون نفرآن ها 
فاقد مدارک قانونی هستند، و ارائه امکانات بهداشتی، آموزشی و ... به این پناهندگان، 
خود به وضوح گویای این موضوع است که جمهوری اسلامی ایران از پیشگامان اصلی 
حمایت از مردم افغانستان برای ایجاد کشوری با ثبات، شکوفا و مرفه بوده است. حال 
که قرار است به به یاری کشورمان دومین اجلاس وزرای خارجه در تهران برگزار شود، 
به نظر می رسد که لزوم تشکیل دولت فراگیر، مبارزه با گروههای تروریستی، کنترل 
موج آوارگان، امنیت اقتصادی و پرهیز از افراطی گری از جمله موارد مهم این نشست 
خواهد بود که می تواند افغانستان را به تدریج وارد ساز و کارهای منطقه ای نموده و باعث 
ثبات و شکوفایی اقتصادی این کشور گردد. بدیهی است یک افغانستان با ثبات و امن 
در منطقه، نه تنها می تواند امنیت و رفاه اقتصادی را برای مردم این کشور به همراه 
آورد، بلکه موجب تقویت امنیت منطقه ای و کشورهای همسایه خواهد شد. در این 
چارچوب به نظر می رسد که امنیت مرزهای همسایگان، مقابله مشترک با تروریسم، 
امنیت اقتصادی، مبارزه با قاچاقچیان و سوداگران مواد مخدر و همچنین رعایت حقوق 
شهروندی و عدم تغییر بافت جمعیتی افغانستان از جمله دغدغه های مهم همسایگان 
افغانستان خواهد بود که به طور جدی در این اجلاس مورد بحث و بررسی قرار خواهد 
گرفت.   در راستای توجه جدی به محورهای این نشست، ضرورت دارد تا جامعه جهانی 
با محوریت سازمان ملل، ضمن حمایت جدی از نشست تهران، با ایجاد زیر بناهای 
ساختاری توسعه و امکانات بنیادین برای مردم افغانستان؛ که خسته از جنگ های 
طولانی مدت و آسیب های جدی روحی- روانی هستند، با فراهم کردن امکانات بشر 
دوستانه و ارائه خدمات گوناگون به خصوص آموزش واشتغال، نقش اساسی را در کنار 
همسایگان افغانستان ایفا کند. همچنین در کنار توجه جدی به امر اشتغال، لازم است 
تا دفتر مقابله با مواد مخدر سازمان ملل نیز نسبت به جلوگیری از کشت و برداشت مواد 
مخدر کمک کرده و با دول همسایه، فعالیت های همسویی را جهت مبارزه با قاچاق مواد 
مخدر آغاز نماید. بدون شک ادغام بیشتر افغانستان در ساز و کارهای منطقه ای که خود 
از موضعات محوری نشست وزرای امور خارجه است، می تواند ضمن افزایش پیوندها 
و همکاری های منطقه ای، به صلح و ثبات در افغانستان کمک شایانی نماید. البته 
این امر در صورتی به وقوع خواهد پیوست که رهبران جدید افغانستان با فاصله گرفتن 
از فعالیت های گذشته خود، از اقدامات نظامی پرهیز کرده و مردم و کشور افغانستان 
را قربانی اهداف سیاسی خود نکنند، در آن صورت است که به طور طبیعی با اقبال 

عمومی در داخل و خارج از افغانستان، روبه رو خواهند شد.
کارشناس روابط بین الملل

آیت الله علوی گرگانی دردیدارمدیرکل زندان های قم تاکید کرد:

لزوم برگزاری کلاس های آموزشی
  و تربیتی برای زندانیان 

آیت الله سید محمد علی علوی گرگانی از مراجع تقلید گفت: برای زندانیان در طول هفته 
۲ بار کلاس های تربیتی برگزار و ظرفیت بزرگان وعلماواستادان نیز مورد استفاده قرار گیرد چرا 
که این موضوع سبب بازگشت آنها به مسیر صحیح می شود.  به گرارش شنبه شب ایرنا، وی در 
دیدار علی اصغر رنجبر مدیرکل زندان های قم، اظهار داشت: زندانیان قابل هدایت و راهنمایی 
هستند و باید دوره های آموزشی برای آنها در زندان برگزار شود. وی بیان کرد: برای زندانیان 
باید برخی تعلیم ها اخلاقی و رفتاری برگزار و تربیت شوند چون این موضوع اثر فوق العاده ای 
دارد، اگر زندانیان در محیط زندان به خوبی تربیت شوند آثار خوبی به همراه دارد. وی گفت: 
برخی شرایط خانوادگی سبب می شود انسان خطا کند ولی باید با اخلاق و رفتارمان به گونه ای 
برخورد کنیم که شخص خطاکار از اشتباه خود پشیمان شود. وی تصریح کرد: در طول هفته 
۲ روز کلاس های تربیتی برای زندانیان برگزار شود و در این زمینه از بزرگان و علما و استادان 
استفاده شود که این موضوع سبب می شود زندانیان توبه کرده و به مسیر صحیح باز گردند. 
آیت الله علوی گرگانی ادامه داد: باید تعداد زندانیان در استان کمتر شود، البته این تعداد به 
صفر نمی رسد چون مجرم در همه جا وجود دارد ولی هرچه این رقم کمتر شود سبب افتخار 
است. این مرجع تقلید با تاکید بر لزوم برگزاری کلاس های آموزشی برای زندانیان گفت: این 
موضوع سبب رشد علمی  و عملی آنها می شود، زندانیان باید اهل کار و عمل باشند و نتیجه 
زحمت شان به خودشان بازگردد و از این موضوع راضی باشند که در محیط زندان برخی کارها 
را فراگرفتند و در آینده قابل استفاده و درآمد باشد. وی با اشاره به اهمیت سر و سامان دادن 
زندانیان خاطرنشان کرد: باید زندانیان مشغول کار شوند که این موضوع سبب می شود در آینده 

دست از جرم برداشته و در مسیر درست زندگی کنند و جنایت ها کاهش پیدا کند.

رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم  مطرح کرد:

ظرفیت های قابل توجه کشاورزی قم
 برای درآمدزایی ارزی 

 رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: ظرفیت های بخش کشاورزی قم برای تولید 
محصولات صادراتی و درآمدزایی ارزی از این طریق قابل توجه  است. 

عباس پورمیدانی اظهارداشت: بخش کشاورزی استان قم طی سال های اخیر در تولید انواع 
محصولات صادراتی همچون پسته و خاویار به جایگاه مناسبی رسیده است و انتظار می رود این 

روند با مشارکت هرچه بیشتر سرمایه گذاران بیش ازپیش تقویت شود.
نمایشگاه های  در  استان  کشاورزی  بخش  فعالان  حضور  زمینه  کردن  فراهم  افزود:  وی 
بین المللی و همچنین پذیرش هیات های تجاری سایر کشورها برای بازدید از توانمندی های قم 
در حوزه کشاورزی از جمله اقدام های مورد نظر سازمان جهاد کشاورزی برای توسعه صادرات 
محصولات کشاورزی استان است. وی با اشاره به نقش پررنگ صادرات در افزایش فرصت های 
ایجاد  با  داد:  ادامه  استان،  کشاورزی  بخش  در  محصولات  تولید  حجم  بالابردن  و  شغلی 
بسترهای لازم طی سال های آینده به دنبال گسترش میزان صادرات محصولات کشاورزی تولید 
شده در قم و افزایش سهم تجارت استان در این بخش هستیم. پورمیدانی با بیان این که فرآوری 
محصولات یکی از عوامل موثر بر گسترش حجم صادرات در بخش کشاورزی استان است، 
گفت: فرآوری محصولات کشاورزی نقش مهمی در موفقیت طرح های ارائه شده برای تجاری 
سازی فعالیت های این بخش دارد و موجب کاهش تلفات تولید و زیان های ناشی از آن  می شود.
وی ادامه داد: بر اساس راهبرد جامع الگوی کشت استان، واحدهای فرآوری محصولات در 
کنار زمین های کشاورزی ایجاد خواهد شد تا ارزش افزوده اقتصادی فعالیت های این بخش 

با رشد قابل توجهی مواجه و زمینه صادرات محصولات مورد نظر با شرایط بهتر فراهم شود.

استاندار قم:

اعتبارات کشف مواد مخدر درقم پیگیری شود
 استاندار قم برضرورت پیگیری جذب منابع و اعتبارهای مربوط به تجهیزات پیشرفته کشف 

مواد مخدر استان از دستگاه های ملی تاکید کرد. 
بهرام سرمست در جلسه شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر استان طی سخنانی ضمن 
قدردانی از اقدام های قضایی نیروی انتظامی قم درحوزه مقابله با مواد مخدر اظهار داشت: 

همه مسئولان استان باید در این امر خطیر به یاری اعضای شورای مبارزه با مواد مخدر بیایند.
وی با اشاره به همراهی خیران در امور مختلف از جمله مدرسه سازی و طرح مواسات و 
همدلی مومنانه افزود: استفاده از ظرفیت خیران و مردم در راستای مقابله با مواد مخدر نیز 
باید بیشتر مورد توجه قرار بگیرد. سرمست همچنین جدیت سازمان زندان ها برای جلوگیری 
از ورود مواد مخدر به ندامتگاه ها را مورد توجه قرار داد و تصریح کرد: برای تجهیز زندان ها به 

دستگاه های پیشرفته کشف مواد مخدر باید از ظرفیت دستگاه های ملی بهره گرفته شود.

رهبر معظم انقلاب در دیدار مسئولان نظام و مهمانان شرکت کننده در کنفرانس وحدت اسلامی:

شاخص اصلی وحدت
 فلسطین است
 دولت هایی که عادی سازی کردند خطای خود را جبران کنند
بیش از هر چیز به صبر و پایداری در مقابل مشکلات نیاز داریم
باید درهمه تصمیمات مسئولان عدالت مورد توجه باشد
مخالفت خود را با تهمت، دروغ و اهانت آلوده نکنیم

2

سازمان توسعه و عمران قم
 در نظر دارد با رعایت آیین نامه معاملاتی شهرداری قم از طریق بر گزاری مزایده عمومی به شرح ذیل نسبت به 
فروش سه قطعه زمین و یک باب منزل مسکونی از املاک تحت اختیار خود با مشخصات و شرایط کلی زیر اقدام 

نماید .

شرایط مزایده :

1( تضمین شرکت در مزایده به صورت ضمانت نامه بانکی یا مطالبات تأیید شده نقدی از سازمان توسعه و عمران 
قم ، اوراق مشارکت )بی نام( و یا واریز وجه نقد به شماره حساب سپرده 1006۲۲0۲88 نزد بانک شهر بنام سازمان 

توسعه و عمران قم .
2( نحوه پرداخت:1- واریز نقد ۲- مطالبات تأیید شده نقد و غیر نقد نزد سازمان.

3( هزینه خرید اسناد 3.000.000 ریال )غیر قابل استرداد( به شماره حساب 197996769۲ نزد بانک ملت 
بنام سازمان توسعه و عمران قم واریز گردد .

4( آدرس دقیق املاک در اسناد مزایده قید شده است.
5(  سازمان توسعه و عمران قم در رد یا قبول پیشنهادات مختار می باشد . 

6( بهای پیشنهادی باید از حیث مبلغ ، مشخص ، معین و بدون ابهام بوده و در پاکت لاک و مهر شده ) در بسته ( 
تسلیم گردد. 

7( کلیه هزینه نقل و انتقال ) عوارض – مالیات و غیره ( ، هزینه درج آگهی ها و کارشناسی املاک به عهده برنده 
مزایده میباشد.

8( شرکت کنندگان میبایست در چارچوب لایحه قانونی منع مداخله کارکنان دولت )مصوب 1337( اقدام نمایند. 
9( محل تحویل پاکات : قم ، بلوار امام موسی صدر ساختمان مرکزی شهرداری قم اداره کل حراست.

10( محل دریافت و بازگشایی اسناد مزایده : قم ، بلوار معلم ، مجتمع تجاری و اداری ناشران طبقه پنجم .
11( متقاضیان می توانند جهت دریافت اطلاعات تکمیلی با واحد حقوقی و املاک سازمان به آدرس قم ، بلوار معلم 
، مجتمع تجاری و اداری ناشران طبقه پنجم مراجعه و یا با شماره تلفن 37840660-0۲5 داخلی 6381-6380 

تماس حاصل فرمایند.

شناسه آگهی:1212۰12روابط عمومی سازمان توسعه و عمران قم

آگهی مزایده عمومی )نوبت اول(
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مدیر حوزه های علمیه کشور:

حدود ۳ هزار طلبه وارد
 آموزش و پرورش شده اند

مدیر حوزه های علمیه کشور با اشاره به تدوین طرح آمایش حوزه ها، گفت: ۲00 
کارویژه تخصصی مربوط به روحانیت آماده شده است که اولین محور آن هم با آموزش 
و پرورش است و در این ۲سال طبق تفاهم نامه حوزه علمیه و وزارت آموزش و پرورش 

حدود 3 هزار طلبه وارد آموزش و پرورش شده اند. 
آیت الله علیرضا اعرافی، مدیر حوزه های علمیه کشور صبح روزشنبه در نشست علما، 
اساتید و طلاب استان هرمزگان ضمن تبریک هفته وحدت اسلامی، اظهار داشت: 
مظلوم ترین قشر در نظام اسلامی اساتید و طلاب هستند که همه ملامت ها را به جان 

می خرند و خدمت به کشور می کنند و در پایین ترین سطح معیشتی قرار دارند.
مدیر حوزه های علمیه کشور، طلاب را شاگردان مکتب امام صادق)ع( خواند و عنوان 
کرد: کل احادیث شیعه در بحارالانوار حدود 80 هزار است و مجموعه گنجینه احادیث 
ائمه که میراث اصلی بشریت، فکر و فرهنگ است صد و اندی هزار حدیث است و در 
این احادیث  امام صادق)ع( با قریب به 40 هزار حدیث اولین است که با جمع احادیث 

امام باقر علیه السلام به نیمی از منابع و معارف شیعی دست پیدا می کنیم.
عضو شورای عالی حوزه های علمیه کشور در ادامه افزود: یکی از مسائل مهم این 
است که حوزه های ما باید پاسخگوی نیازهای نظام و جامعه باشد و باید به این جایگاه 
برسند.وی با برشمردن برخی اقدامات تحولی در حوزه، به طراحی درختواره رشته 
های حوزوی با مشارکت 700 استاد اشاره و اظهار کرد: یک نظام آموزشی تخصصی 

و ذوابعاد برای اولین بار در حوزه علمیه طراحی شده است.
مدیر حوزه های علمیه کشور ادامه داد: برنامه 5 ساله بر اساس اسناد جامع بلند 
مدت برنامه ریزی شده است و امسال سال اولی است که این برنامه به تمام استان ها 

ابلاغ شده است.
آیت الله اعرافی خاطرنشان کرد: اصل برنامه 5 ساله 40 مضمون کلان و حدود 900 

برنامه است که همه دارای ضابطه هستند و برخی از آنها در حال اجرا هستند.
وی بیان کرد: طرح مهم بعدی طرح آمایش است که ۲00 کارویژه تخصصی مربوط 
به روحانیت آماده شده است که اولین محور آن هم با آموزش و پرورش است و در این 
۲سال طبق تفاهم نامه حوزه علمیه و وزارت آموزش و پرورش حدود 3 هزار طلبه وارد 
آموزش و پرورش شده اند و 37 برنامه در طرح مشترک حوزه و وزارت آموزش و پرورش 
قرار دارد. مدیر حوزه های علمیه کشور اظهار کرد: در بحث تکمیل پروژه های نیمه 
تمام 300 پروژه داریم که تلاش می شود آن ها را تکمیل کنیم. در بحث مراکز جدید 

هم به همین سادگی مجوز احداث مراکز جدید نخواهیم داد.
طلاب و اساتید پایین ترین سطح معیشتی را دارند 

آیت الله اعرافی با اشاره به وضع موقوفات حوزوی، اظهار کرد: وقف های حوزوی 
زیادی وجود دارد که می توان با آن ها حوزه ها را مدیریت کرد، اما عواید آن ها صفر 

است. البته در حال رفع مشکلات هستیم تا به منابع پایدار برسیم.
مدیر حوزه های علمیه کشور عنوان کرد: نسبت به استان ها سیاست ما واسپاری 
اختیارات است و این امر نیز در حال اجرا است و عدد و رقم واسپاری ها کم نیست؛ 
برای اولین بار در سطح کشور به غیر از مشهد و قم، مجوز رسمی 50 درس خارج صادر 

شد و این امر در حال گسترش است.
وی ادامه داد: در بحث معیشت طلاب ما در کنار مرکز خدمات حوزه های علمیه 

هستیم و پیگیری می کنیم، چرا که شرعا وظیفه داریم.

مدیرکل نظارت بر امور عمرانی شهرداری قم خبرداد:

پیشرفت ۵۵ درصدی پروژه تونل جمهوری 
مدیرکل نظارت بر امور عمرانی شهرداری قم از پیشرفت فیزیکي 55 درصدي پروژه 
احداث تونل جمهوري اسلامي خبر داد و گفت: اجرای این پروژه کمی با تأخیر انجام 
شد که یکی از دلایل تعطیلی کارخانجات سیمان بود و بسیاری از پروژه های عمرانی قم 

تحت تأثیر کمبود سیمان قرار گرفت.
  مسعود بخشی با اشاره به آخرین وضعیت اجرای ادامه بلوار جمهوری اسلامی و 
پروژه تونل جمهوری اظهار داشت: این پروژه جزو شاخص ترین پروژه های شهری است 
و فعالیت عمرانی در این پروژه شامل چند جبهه مختلف اعم از خاک برداری، اجرای 
شمع ها و عملیات دال و عرشه است. وی با بیان اینکه این پروژه تعطیلی و توقف نداشته 
است،  ابراز کرد:  با توجه به ابعاد پروژه برخی از اقدامات ناگزیر بوده و یکسری مسائل 

پیش آمده که سبب نارضایتی اهالی محترم محل شده است.
مدیرکل نظارت بر امور عمرانی شهرداری قم با تأکید بر اینکه توفیق شهرداری در 
اتمام برخی از پروژه ها به دلیل همراهی و صبر شهروندان در محدوده طرح است، 
تصریح کرد: این تونل در راستای تکمیل یکی از رینگ های اصلی شهر احداث می شود 

و با همکاری در منطقه قابل بهره برداری است.
وی در مورد وضعیت آخرین وضعیت اجرای این طرح عمرانی گفت: تونل جمهوری 
بیش از 55 درصد پیشرفت فیزیکی داشته و شامل دو فاز است؛ در حال حاضر آسفالت 

روی سطح انجام شده و عملیات خاکبرداری زیر تونل در حال اجراست.
بخشی، تملکات در اجرای پروژه را مورد توجه قرار داد و گفت:  خریداری و تملک 
املاک در پروژه های شهری از اقدامات مهم،  زمان بر و فرسایشی است که همین 
موضوع در بسیاری از موارد مورد نارضایتی مردم می شود. وی خاطرنشان کرد: اجرای 
پروژه تونل جمهوری کمی با تأخیر انجام شد که یکی از دلایل تعطیلی کارخانجات 
سیمان بود و بسیاری از پروژه های عمرانی قم تحت تأثیر کمبود سیمان قرار گرفت، 

درحالی که تابستان فرصت خوبی در روند اجرای پروژه هاست.
 

مدیرعامل سازمان فرهنگی، هنری ورزشی شهرداری قم :

ایجاد حس تعلق و تقویت هویت شهری 
از اهداف برگزاری “روز قم” است

مدیرعامل سازمان فرهنگی، هنری ورزشی شهرداری قم، ایجاد حس تعلق و ارتقای 
هویت شهری را یکی از اهداف مهم برگزاری "روز قم" برشمرد.

  ابوالقاسم مقیمی در جلسه شورای فرهنگ عمومی استان قم، با اشاره به برنامه ریزی 
سازمان فرهنگی شهرداری قم برای گرامیداشت روز قم اظهار داشت: یکی از مهم ترین 
وجود  و  است  علیها  سلام الله  معصومه  حضرت  معرفی  روز  این  نام گذاری  دلایل 
حضرت معصومه)س(باعث شده که شهر قم در تاریخ اسلام بدرخشد و ملجأ عاشقان 

اهل بیت)ع( شود.
وی با بیان اهداف اقتصادی، فرهنگی، توسعه ای، امنیتی و اجتماعی از نام گذاری 
این روز به عنوان روز قم گفت: اتفاقی که در این روز باید انجام شود ایجاد حس تعلق 
برای اهالی قم و ترویج فرهنگ و هویت این شهر در سراسر کشور است و الهام بخش 

شدن شهر قم برای سایر شهرها باید دنبال شود.
مدیرعامل سازمان فرهنگی، هنری ورزشی شهرداری قم به فعالیت های انجام گرفته 
برای روز قم ازجمله طراحی و فضاسازی بصری با استفاده از نمادهایی مانند حرم 
مطهر حضرت معصومه سلام الله علیها و مسجد مقدس جمکران اشاره کرد و گفت: 
خوشبختانه این روز در میان اقشار مختلف پذیرفته شده است و باید روز ورود حضرت 
معصومه سلام الله علیها به قم به عنوان روز عید مطرح شود و برای این منظور شعار »با 
آمدنت عید به قم می آید« را برای این روز قرار دادیم. گفتنی است در یکصد و بیست و 
یکمین جلسه شورای فرهنگ عمومی استان قم فعالیت های قرارگاه 19 دی در شهر 
مقدس قم بررسی شد و همچنین برنامه های سالروز ورود حضرت معصومه سلام الله 

علیها به شهر مقدس قم که به عنوان روز قم نام گذاری شده تبیین شد.
  

معاون مدیرکل دفتر محیط زیست و خدمات شهری سازمان شهرداری ها و دهیاری ها:

شهرداری قم در حوزه ساماندهی مشاغل و 
صنوف اقدامات مؤثری داشته است

و  شهرداری ها  سازمان  شهری  خدمات  و  زیست  محیط  دفتر  مدیرکل  معاون 
دهیاری های کشور، اقدامات شهرداری قم در حوزه ساماندهی مشاغل را مؤثر عنوان 

کرد.
هاشم نوروزی فرد در حاشیه نشست کارگروه تخصصی ساماندهی مشاغل شهری 
کشور که توسط دبیرخانه کارگروه تخصصی ساماندهی، مشاغل، صنوف و فعالیت های 
شهری به میزبانی شهرداری قم برگزار شد، در گفت وگویی اظهار داشت: قم یکی از 
و مشاغل  اصناف  مورد ساماندهی  در  مناسبی  اقدامات  که  است  کلان شهرهایی 
انجام شده است. وی با اشاره به بازدیدهای صورت گرفته از فعالیت های سازمان میادین 
و مشاغل شهرداری قم ابراز کرد: در حوزه ساماندهی کارهای خوب و مؤثری در قم 
صورت گرفته که یکی از این اقدامات ساماندهی مشاغل خودرویی است و براساس این 

طرح، همه را شناسایی و سازماندهی کرده اند.

چرایی مخالفت ایران با نصب 
دوربین در مجتمع تسا کرج

آژانس  بازرسان  به  ایران  اجازه  عدم  پیش  چندی 
بین المللی انرژی اتمی برای اقدام به سرویس تجهیزات 

نظارت آژانس در سایت ساخت قطعات سانتریفیوژ در تسا کرج، موجب واکنش آژانس، 
ایالات متحده آمریکا و سه کشور تروئیکای اروپا شد. آمریکا و سه کشور اروپایی مانند 
همیشه اقدام به سیاسی کردن مسائل فنی میان ایران و آژانس بین المللی انرژی اتمی 
کردند و با انتشار بیانیه هایی اجازه دسترسی فوری به تأسیسات کرج را خواستار شدند. 
آژانس بین المللی انرژی اتمی در بیانیه ای اعلام کرد: رافائل گروسی مدیرکل آژانس 
تأکید می کند که تصمیم ایران مبنی بر عدم ایجاد دسترسی به کارگاه ساخت قطعات 
سانتریفیوژ تسای کرج برخلاف شرایط توافق شده در بیانیه مشترکی است که روز 
1۲ سپتامبر )۲1 شهریور( با »محمد اسلامی« مدیرکل سازمان انرژی اتمی و معاون 
رئیس جمهوری ایران حاصل  شده است که بر اساس آن ایران باید به بازرسان آژانس 

بین المللی انرژی اتمی اجازه سرویس تجهیزات نظارت آژانس را دهد.
درحالی که آژانس و کشورهای غربی مدعی هستند که ایران شروط توافق جدید 
آژانس بین المللی انرژی اتمی و ایران را کاملًا اجرا نکرده، ایران پاسخ داده است که 
طبق توافق و گفت وگوهای پیشین، صرفاً اجازه داده شده تا کارت ذخیره دوربین ها در 
تمامی مکان های ضروری در ایران به جز کارگاه ساخت تجهیزات سانتریفیوژ در مجمع 
تسا در کرج تعویض شود. نماینده ایران در آژانس در این خصوص در حساب توییتر خود 
نوشت: »در طول گفت وگوها در تهران و اخیراً در وین نیز به روشنی تأکید شد ازآنجاکه 
تحقیقات امنیتی و قضایی در مورد مجتمع تسای کرج همچنان ادامه دارد، تجهیزات 

نظارتی این مجتمع در زمره تجهیزات تحت سرویس فنی قرار نمی گیرند.«
در این میان سؤال اینجاست که علت این اصرار و فرافکنی کشورهای غربی و آژانس 
در خصوص سایت آسیب دیده تسای کرج چه می تواند باشد و در سوی مقابل علت 
مخالفت ایران با تعویض کارت های حافظه نظارتی آژانس در سایت مزبور برای چیست؟
برای پاسخ به این سؤال به نظر باید که به نقش بازرسان آژانس که به اذعان مقامات 
آمریکایی به عنوان ابزارهای اطلاعاتی ایالات متحده عمل می کنند، اشاره داشت. 
چنانچه در سال 1391 »جی کارنی« سخنگوی وقت کاخ سفید نیز به این واقعیت 
اشاره کرد که بازرسان آژانس بین المللی انرژی اتمی چشم های ما هستند. تا جایی که 
واشنگتن با استفاده از همین بازرسان آژانس به اطلاعات ذی قیمتی از وضعیت نظامی 
عراق پیش از حمله به این کشور دست یافته بود. بازرسانی که عملکردشان همواره از 
بحران سازی در موضوع هسته ای ج.ا. ایران حکایت داشته و نتیجه بازرسی هایشان 
نیز عمدتاً از مراکز اطلاعاتی غرب و رژیم صهیونیستی سر درمی آورد و در این میان 
یکی از مصادیق آشکار افشای اطلاعاتشان نیز ترور دانشمندان هسته ای ج.ا. ایران 

بوده است.
اطلاعات  این  به  رسانه ای غرب  و  منابع خبری  که دسترسی  اینجاست  واقعیت 
حساس صنعت هسته ای ایران یعنی اطلاعاتی که ایران در اجرای تعهدات پادمانی یا 
ایفای همکاری های داوطلبانه ناشی از توافق های دوجانبه در اختیار آژانس و بازرسان 
قرار داده، شاهدی آشکار بر درز اطلاعات محرمانه هسته ای ایران از ساختارهای مرتبط 
با پادمان در آژانس است. افشای اطلاعات سری به ویژه اطلاعات راجع به تأسیسات 
هسته ای، که این اطلاعات همواره به نشانه شفاف سازی و اعتمادسازی از سوی ایران 
در اختیار بازرسان آژانس قرار می گرفته، اما کارگزاران آژانس این اطلاعات محرمانه را به 
اشخاص و کشورهای ثالث و رسانه های خبری منتقل کرده اند، اقدامی که همواره مایه 

نگرانی و اعتراضات ایران بوده است.
لذا این قبیل رفتارهای بازرسان آژانس و نقض تعهدات محرمانگی از سوی این نهاد 
و خروج اطلاعات محرمانه ایران به مثابه یک چالش اساسی در مسیر همکاری ایران با 
آژانس، سنگ اندازی می کند. چراکه خروج اطلاعات طبقه بندی  شده و حساس ایران 
از آژانس بین المللی انرژی اتمی می تواند به صورت جدی، حقوق و منافع اساسی ایران 

ازجمله امنیت ملی و امنیت هسته ای ایران را به خطر اندازد.
از طرف دیگر، مطابق اساسنامه آژانس و توافق دوطرفه این نهاد بین المللی با ایران، 
گزارش های پادمانی و همچنین مکاتبات ایران و آژانس، مسئولیت اساسی حفاظت 
از اطلاعات محرمانه هسته ای ایران با آژانس بین المللی انرژی اتمی است. در ماده 
با آژانس و ماده 15 پروتکل  ایران  7 اساسنامه آژانس، ماده 5 موافقت نامه پادمان 
الحاقی تأکید شده است که اسرار تجاری و صنعتی و سایر اطلاعات محرمانه ای که به 
اطلاع آژانس می رسند، باید در برابر افشای اطلاعات محافظت شوند. به موجب ماده 
5 موافقت نامه دوجانبه یادمان ها منعقده بین ایران و آژانس )1973( آژانس باید همه 
تدابیر احتیاطی برای حفاظت از اسرار تجاری و صنعتی و دیگر اطلاعات محرمانه ای 
را که در اجرای موافقت نامه یادمان ها به آگاهی اش می رسد اتخاذ کند، باوجوداین 
تعهدات رفتارهای آژانس با ایران این نتیجه را برای ایران داشته است که این نهاد 
رفتاری خلاف عرف و تعهدات حقوقی و سیاسی خود با ایران داشته و به روال حقوقی 

دیپلماتیک و ازجمله حفظ تعهدات محرمانگی پایبند نیست.
از سوی دیگر، ازآنجاکه رژیم صهیونیستی، همواره مسیر اقدامات خرابکارانه علیه 
تأسیسات حساس ایران را دنبال می کند و ایالات متحده و غرب نیز دست این رژیم را 
برای انجام اقدامات خرابکارانه در ایران به ویژه در تأسیسات هسته ای باز گذاشته اند تا 
بدین شکل بتواند به تقویت موقعیت طرف غربی در مذاکرات هسته ای پیش رو کمک 
کند، لذا از منظر ایران این احتمال وجود دارد که بازرسان آژانس با استفاده از همان 
موقعیت نظارتی خود، ذیل مأموریت تعمیر و رسیدگی به دستگاه های نظارتی آژانس 
در مرکز تسای کرج، برآوردی دقیق و میدانی از میزان تخریب حملات تروریستی و 
خرابکارانه هسته ای عاملان رژیم صهیونیستی در مرکز هسته ای مزبور بدست آورند 
تا بتوانند گزارش میزان آسیب های این مرکز را به تل آویو بدهند. بر اساس این فرضیه 
احتمالی، کشورهای غربی می خواهند به وسیله اطلاعات به دست آمده از سایت کرج، 
ارزیابی دقیقی از توان بازسازی ایران برای این سطح از تخریب ها در مرکزی مانند کرج 

را بسنجند و بدانند که ایران در چه مرحله ای از ترمیم و بازسازی این مرکز قرار دارد. 
لذا به نظر می رسد که برحسب همین نگرانی های محتمل بوده که ایران اجازه به ورود 
بازرسان آژانس برای تعمیر و نگهداری جایگزینی کارت های حافظه مخصوص تجهیزات 
نظارتی آژانس در سایت ساخت قطعات سانتریفیوژ در کرج که در ماه ژوئیه سال جاری 
هدف حملات پهپادی قرار گرفت و در جریان این عملیات خرابکارانه غیرمعمول یکی 
از دوربین های نظارتی آژانس در این سایت از بین رفته و یک دوربین دیگر نیز به شدت 
صدمه دیده بود، نداده است، اقدامی که به نظر می رسد اقدامی لازم و البته حداقلی در 

برابر زیاده خواهی های مشکوک آژانس و کشورهای غربی باشد.
در واقع ایران باید بعد از دو حمله خرابکارانه رژیم صهیونیستی در کمتر از یک سال 
به تأسیسات مونتاژ سانتریفیوژهای، احتیاط بیشتری نسبت به مکان های با حساسیت 
بالای خود داشته باشد. لذا این اقدام ایران از یک سو به طرف مقابل نشان  داد که 
به مانند سابق حق ندارد، تقاضای نظارت از سایت هایی ایران خارج از یک توافق 
را داشته باشد و در این میان اگر ایران، اجازه و تعمیر و نگهداری تجهیزات نظارتی و 
جایگزینی کارت های حافظه مخصوص در تعدادی از سایت های هسته ای خود را 
به آژانس، آن هم در یک تفاهم سیاسی ذیل مذاکرات وین صادر کرده است، به این 
معنی نیست که آژانس حق وحقوقی همیشگی در این زمینه دارد و می تواند برای خود 
اختیارات حقوقی خاصی در خصوص نظارت بر سایت های هسته ای ایران داشته 

باشد.
 کارشناس حقوق و سیاست بین الملل

 

باحضور مسئولان استان قم صورت گرفت ؛

تجلیل از جهادگران جمعیت فاطمی های قم 
در مراسمی باحضور مسئولان استان قم از زحمات و اقدامات ارزنده شصت نفر از 
نیرو های جهادی جمعیت خدمت رسان فاطمی ها که در مقابله با کرونا قدم های موثری 

برداشتند قدردانی شد.
بهرام سرمست استاندار قم  روز شنبه در این مراسم با بیان اینکه اگر همدلی بین 
مسئولان و مردم نبود، ستاد مقابله با کرونا به تنهایی توان عبور از موج پنجم کرونا را 
نداشت افزود: در حال حاضر از نظر زیرساخت های واکسیناسیون، رتبه سوم کشور را 

داریم که ارزشمند و قابل افتخار است.
وی به فعالیت چشمگیر گروه های مردمی و جهادی از ابتدای شیوع بیماری کرونا 
تاکنون اشاره کرد و گفت: حضور مخلصانه، گسترده و بی منت گروه های جهادی در 

استان قم برای دیگر استان های کشور الگو است. 
محمد خامه یار مدیر جمعیت خدمت رسان فاطمی ها هم گفت: این جمعیت 
با کمک دانشگاه علوم پزشکی با راه اندازی مرکز واکسیناسیون در 80 روز گذشته 

توانست 50 هزار دوز واکسن کرونا تزریق کند. 
در حال حاضر یکصد و بیست نفر در جمعیت خدمت رسان فاطمی های قم فعالیت 
می کنند. مرکز واکسیناسیون جمعیت فاطمی ها در خانه تکواندو، انتهای بلوار محتشم 

کاشانی )نوقطار( فعالیت می کند.

اطلاع رسانی

 

 رهبر معظم انقلاب در دیدار با سران قوا، جمعی از مسوولان نظام و میهمانان 
برای  منطقه  دولت های  بعضی  اقدام  اسلامی،  وحدت  بین المللی  کنفرانس 
عادی سازی روابط با رژیم غاصب صهیونیستی را گناه و خطایی بزرگ خواندند و 

افزودند: این دولت ها باید از این حرکت و راه ضد وحدت اسلامی برگردند. 
به گزارش روز پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، در خجسته سالروز 
ولادت با سعادت پیامبر رحمت حضرت محمد مصطفی)ص( و حضرت امام جعفر 
صادق)ع(، رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار جمعی از مسئولان نظام و مهمانان 
شرکت کننده در کنفرانس بین المللی وحدت اسلامی، دو وظیفه مهم برای امت 
اسلامی را »تبیین و ترویج جامعیت اسلام در همه شئون زندگی بشر« و »تقویت 
اتحاد مسلمانان« خواندند و خاطرنشان کردند: وحدت اسلامی یک امر اصولی 
و فریضه قرآنی است و تحقق هدف والای ایجاد تمدن نوین اسلامی بدون اتحاد 

شیعه و سنّی ممکن نیست.
حضرت آیت الله خامنه ای با تبریک این دو میلاد مسعود به ملت ایران و به همه 
امت اسلامی و آزادگان جهان، ولادت حضرت ختمی مرتبت را حادثه ای بسیار 
عظیم و سرآغاز دوره ای جدید از تفضلات الهی در زندگی بشر خواندند و افزودند: 
خداوند با ابلاغ برنامه کامل سعادت بشر به پیامبر، او را مأمور به اجرا و مطالبه این 
برنامه از پیروان خود کرد بنابراین مؤمنین در هر دوره ای از زمان باید وظایف خود را 

بشناسند و به آن عمل کنند.
ایشان، »ادای حق جامعیت اسلام« و »اتحاد مسلمین« را دو مورد از مهمترین 
وظایف امروز امت اسلامی دانستند و در تبیین مورد اول گفتند: قدرتهای سیاسی 
و مادی از گذشته اصرار دارند که اسلام را نه یک دین جامع و دارای برنامه برای 
همه شئون زندگی بشر، بلکه منحصر در عمل فردی و عقیده قلبی معرفی، و با 
تئوریزه کردن آن از زبان نویسندگان و روشنفکران، اینگونه القاء کنند که اسلام در 
مسائل مهمی مانند »تمدن سازی و مدیریت جامعه«، »اقتصاد و تقسیم قدرت و 
ثروت«، »جنگ و صلح«، »سیاست داخلی و خارجی«، »اقامه عدل و مقابله با ظلم 
و اشرار« نه مرجع فکری است و نه راهنمای عملی. رهبر انقلاب با تأکید بر اینکه 
متون اسلامی صریحاً چنین برداشتی از اسلام را نفی می کند، ادای حق اسلام را 
در گرو تبیین و ترویج این واقعیت مهم برشمردند و افزودند: عرصه فعالیت و دخالت 
اسلام، همه گستره و شئون زندگی بشر از اعماق قلب و مسائل عبادی تا مسائل 
سیاسی، اقتصادی، اجتماعی، امنیتی و بین المللی است و کسی که این معنا را 

انکار کند، قطعاً به بیّنات و آیات متعدد قرآن کریم توجه نکرده است.
مهم  وظیفه  و  اجتماعی  مسائل  به  اسلام  تأکید  خامنه ای  آیت الله  حضرت 
تمدن سازی را نشان دهنده اهتمام آن به حاکمیت دانستند و گفتند: مطالبه نظم 
اجتماعی در اسلام بدون توجه به مسئله حاکمیت و تعیین امام ممکن نیست و در 
قرآن نیز از پیامبران به عنوان امام یعنی رهبران و فرماندهان جامعه یاد شده است. 
ایشان تبیین جامعیت اسلام در همه شئون را وظیفه علما، روشنفکران، محققان 
و استادان جهان اسلام خواندند و افزودند: البته جمهوری اسلامی در این زمینه 
وظیفه سنگین تری برعهده دارد و مسئولان کشور بویژه مسئولان فرهنگی باید به 

وظیفه خود عمل کنند.
بر مسئله مهم »اتحاد  تأکید  با  از سخنانشان  انقلاب در بخش دیگری  رهبر 
مسلمین«، از چند چهره پر تلاش در عرصه اتحاد اسلامی همچون مرحوم آقای 
تسخیری، مرحوم آقای واعظ زاده، شهید شیخ محمد رمضان البوطی، شهید 
سیدمحمد باقر حکیم، مرحوم شیخ احمد الزّین و مرحوم شیخ سعید شعبان 
تجلیل کردند. ایشان اتحاد مسلمانان را فریضه ای قطعی و دستور قرآنی خواندند 
و افزودند: وحدت اسلامی یک امر اصولی است نه امر تاکتیکی و مخصوصِ شرایط 
خاص، و این هم افزایی موجب قوی شدن مسلمانان می شود تا در ارتباطات با 

کشورهای غیر اسلامی نیز با دست پُر وارد تعامل شوند.
حضرت آیت الله خامنه ای، علت تأکیدهای مکرر بر مسئله وحدت را فاصله زیاد 
بین مذاهب و تلاش های جدی دشمنان برای افزایش فاصله ها خواندند و گفتند: 
امروز کلمه شیعه و سنّی در ادبیات سیاسی آمریکایی ها هم وارد شده در حالی که 

آنها با اصل اسلام مخالف و دشمن هستند.
رهبر انقلاب با اشاره به تلاش های آمریکا و عوامل دست آموز آن برای ایجاد فتنه 
در هر جای دنیای اسلامی، خاطرنشان کردند: انفجارهای تأسف بار و گریه آور اخیر 
در مساجد افغانستان علیه مردم مسلمان و نمازگزار از جمله همین حوادث است 
که به دست داعش انجام شد و آمریکایی ها صراحتاً بیان کرده بودند ما داعش را 

ایجاد کردیم.
ایشان گردهمایی و اجتماعات سالانه در موضوع وحدت را کافی ندانستند و 
افزودند: در این زمینه باید بحث، تبیین، تشویق، برنامه ریزی و تقسیم کار دائمی 
انجام شود و به عنوان نمونه در همین قضیه افغانستان، یکی از راههای جلوگیری 
از حوادث، حضور مسئولان محترم کنونی این کشور در مراکز و مساجد و یا تشویق 

برادران اهل سنت به حضور در اجتماعات مشترک است.
حضرت آیت الله خامنه ای تأمین هدف مهم ایجاد تمدن نوین اسلامی را جز با 
اتحاد شیعه و سنّی ممکن ندانستند و گفتند: شاخص اصلی برای اتحاد مسلمانان 
قضیه فلسطین است و هر چه جدیت بیشتری برای احیاء حقوق فلسطینیان به 

خرج داده شود، اتحاد اسلامی تقویت می شود.
ایشان، اقدام بعضی دولت های منطقه برای عادی سازی روابط با رژیم غاصب 
صهیونیستی را گناه و خطایی بزرگ خواندند و افزودند: این دولت ها باید از این 

حرکت و راه ضد وحدت اسلامی برگردند و خطای بزرگ خود را جبران کنند.
رهبر انقلاب در بخش پایانی سخنان شان خطاب به ملت ایران، پیروی از پیامبر 
عظیم الشأن اسلام را در گرو تبعیت و الگو قرار دادن از آن حضرت بویژه درسه 
و  پایداری  یعنی  گفتند: صبر  و  دانستند  »اخلاق«  و  موضوع »صبر«، »عدل« 
مقاومت در مقابل گناه و سستی در انجام وظیفه، و همچنین مقاومت در مقابل 
دشمن و مصائب گوناگون. ایشان با تأکید بر اینکه امروز بیش از هر چیز به پایداری 
نیاز داریم، خطاب به مسئولان افزودند: با پایداری و مقاومت، و تحمل فشارها و 

مشکلات، راه را ادامه دهید و متوقف نشوید.
پیامبران  بعثت  میانی  هدف  مهمترین  را  عدل  خامنه ای،  آیت الله  حضرت 

برشمردند و افزودند: قرآن کریم حتی عدالت را درباره دشمنان لازم می داند.
ایشان خاطرنشان کردند: در مقوله عدالت نیز مسئولان مخاطب اول هستند. در 
همه تصمیمات و مقررات باید مسئله عدالت مورد توجه باشد و در مواردی که لازم 

است پیوست عدالت برای تدوین و اجرای آنها در نظر گرفته شود.
رهبر انقلاب با تأکید بر رفتار عادلانه در همه شئون و محدود نکردن آن به تقسیم 
اموال و ثروت ها، به عنوان نمونه به فضای مجازی اشاره و خاطرنشان کردند: گاهی 
در فضای مجازی با خلاف گویی، تهمت و قول بغیر علم، بر خلاف عدالت رفتار 
می شود که هم افرادی که با این فضا سر و کار دارند و هم کسانی که مسئولیت آن را 

در اختیار دارند باید مراقبت کنند.
ایشان افزودند: باید یاد بگیریم عادلانه رفتار کنیم و حتی در موقعیتی که حرف 
کسی را قبول نداریم، مخالفت خود را با تهمت، دروغ و اهانت آلوده نکنیم. »پیروی 
از اخلاق نبوی« آخرین نکته ای که رهبر انقلاب به آن اشاره کردند و گفتند: اخلاق 
اسلامی یعنی تواضع، گذشت، سهل گیری در مسائل شخصی، احسان، و پرهیز 
از دروغ، تهمت و سوءظن به مؤمنین باید به عنوان یک دستورالعمل دائمی مورد 

توجه قرار داشته باشد.
مسلمان  می کنیم  ادعا  ما  اینکه  کردند:  تأکید  خامنه ای  آیت الله  حضرت 
پیامبر  پیرو  عمل  در  و  باشد  همراه  اقدام  با  باید  هستیم  اسلامی  جمهوری  و 
عظیم الشأن باشیم. پیش از سخنان رهبر انقلاب اسلامی، رئیس جمهور وجود 
پیامبر اکرم)ص( را بزرگترین نعمت و قله تحول برای بشریت خواند و گفتت: امام 
تحول خواه ما نیز به تبعیت از رسول اکرم)ص( و با توکل به خدا و اتکاء به مردم قیام 
کرد و امروز نیز سند گام دوم انقلاب راهنمای تحول در همه بخش های کشور و 

پاسخ به نیاز مردم است.
رئیس جمهور در بخش دیگری از سخنان خود مسئله کرونا و تأمین کالاهای 
اساسی را دو دغدغه اصلی در آغاز کار دولت برشمرد و گفت: امروز با واکسیناسیون 
گسترده گام بزرگی در صیانت از سلامت مردم برداشته شده و با تأمین کالاهای 

اساسی نگرانی ها در این زمینه رفع شده است.
حجت الاسلام والمسلمین رئیسی، سیاست خارجی کشور را تعامل گسترده با 
دنیا به ویژه همسایگان بیان کرد و با تأکید بر اینکه اقتصاد کشور را به مذاکره و مانند 
آن گره نمی زنیم، گفت: ما به آنچه تعهد کردیم پایبند هستیم اما آمریکا و اروپایی ها 

دچار بحران در تصمیم گیری هستند.

رهبرمعظم انقلاب در دیدار مسئولان نظام و مهمانان شرکت کننده در کنفرانس وحدت اسلامی:

شاخص اصلی وحدت، فلسطین است
 دولت هایی که عادی سازی کردند خطای خود را جبران کنند

 رییس جمهوری با تاکید بر اینکه نباید اجازه دهیم 
موج احتمالی جدید بیماری مانند موج پنجم کشور را 
غافلگیر کند، گفت: باید با تمهید اقدامات و آمادگی های 
لازم از تکرار مشکلات کشور در مواجهه با موج پنجم 

کرونا جلوگیری کنیم. 
، آیت الله سید ابراهیم رییسی صبح شنبه در جلسه 
از زحمات همه  با قدردانی  با کرونا  ستاد ملی مقابله 
کسانی که به نحوی در موضوع مبارزه با بیماری کرونا 
نقش دارند، گفت: در مسیر مقابله با کرونا، مساله اقناع 

افکار عمومی ضرورتی اجتناب ناپذیر است.
در  تریبون  که  کسانی  همه  افزود:  جمهوری  رییس 
اختیار دارند به ویژه رسانه ملی باید وضع موجود کشور را 
به ویژه در مقایسه با کشورهای دیگر تشریح و عملکردها و 

کیفیت مقابله با این بیماری را تبیین کنند.
دارد  ضرورت  همچنین  گفت:  رییسی  الله  آیت 
واکسیناسیون  تاثیر  زمینه  انجام شده در  بررسی های 
عمومی بر سلامتی و ابتلای احتمالی افراد به شکل 
دقیق برای افکار عمومی توضیح داده شود تا کسانی که 

به هر دلیل تاکنون از تزریق واکسن خودداری کرده اند، 
به انجام واکسیناسیون ترغیب شوند.

وی درباره تزریق دُز سوم واکسن کرونا یا همان دُز یادآور 
گفت: دغدغه ما صیانت از سلامت افراد است و در این 
زمینه شیوه نامه ها و توصیه های کارشناسان مبنای عمل 

خواهد بود.
برای  زیرساخت ها  تقویت  لزوم  بر  جمهوری  رییس 
مقابله موفق با موج احتمالی ششم بیماری کرونا اشاره 
کرد و گفت: امیدواریم با موج جدیدی از بیماری مواجه 
نشویم، اما در هر صورت باید آمادگی داشته باشیم تا 
در برابر موج احتمالی بیماری مواجهه انفعالی نداشته 

باشیم.
آیت الله رییسی با تاکید بر اینکه نباید اجازه دهیم 
موج احتمالی جدید بیماری مانند موج پنجم کشور را 
غافلگیر کند، گفت: باید با تمهید اقدامات و آمادگی های 
لازم از تکرار مشکلات کشور در مواجهه با موج پنجم 
است  مکلف  بهداشت  وزارت  کنیم.  جلوگیری  کرونا 
وضع کشور را به دقت رصد کند و پیگیری های لازم را 

انجام دهد. رییس جمهوری گفت: علاوه بر رسانه ملی، 
بستری  می تواند  نیز  مدارس  و  دانشگاه ها  بازگشایی 
مناسب برای آموزش عمومی و موثر در زمینه اقدامات 
پیشگیرانه در برابر کرونا باشد که باید از این فرصت به 

بهترین شکل بهره برد.
وزارت بهداشت از واکسن های تولید داخل 

حمایت کند
از واکسن های ساخت  وی بر ضرورت حمایت قوی 
داخل از سوی وزارت بهداشت تاکید کرد و افزود: دلیل 
واردات گسترده واکسن در مقطع کنونی، ضرورت مقابله 
داخل،  تولید  اگر  و  است  بیماری  گسترش  با  سریع 
نیاز کشور به واکسن را تامین می کرد، واردات گسترده 

واکسن انجام نمی شد.
آیت الله رییسی به آغاز فعالیت سامانه ملی سلامت 
به شکل پایلوت هم اشاره کرد و گفت: اجرای آزمایشی 
این سامانه به دقت رصد شود تا بتوانیم پس از کاهش 
تعطیلی ها و محدودیت ها، با مدیریت هوشمند به شکل 

بهتر و موثرتری شیوع کرونا را مدیریت کنیم.

رییس جمهوری:

 اجازه ندهیم موج جدید کرونا، کشور را غافلگیر کند

جاوید منتظران*

 حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران پس از تماس تلفنی 
با همتای جمهوری آذربایجان اعلام کرد که روابط تهران و باکو در سایه احترام متقابل 

توسعه می یابد. 
امیرعبداللهیان  بامداد یکشنبه در صفحه توئیتر خود نوشت : جمهوری اسلامی ایران 
و جمهوری آذربایجان دو همسایه مسلمان با مشترکات فراوان هستند. وی با اشاره به 
تماس تلفنی روز گذشته خود با جیحون بایرامف وزیر خارجه جمهوری آذربایجان تاکید 
کرد که در مورد نقشه راه رو به جلوی مناسبات همه جانبه، گفتگویی صریح، صمیمی 
و سازنده با او داشته است. وزیر امور خارجه اعلام کرد که روابط دو دولت و دو ملت در 

سایه احترام متقابل توسعه می یابد. امیرعبداللهیان و بایرامف روز شنبه در گفت وگوی 
تلفنی در خصوص روابط دوجانبه به بحث و تبادل نظر پرداختند. وزیر امور خارجه در این 
مکالمه با اشاره به تماس های سازنده اخیر دو وزیر، از آزادی دو راننده ایرانی در جمهوری 
آذربایجان تمجید و این گام را اقدامی سازنده توصیف کرد که می تواند فضای لازم را جهت 
حل و فصل سوء تفاهمات فراهم کند.  امیر عبداللهیان همچنین گام های مثبت بیشتر و 
تسهیل تردد کامیون های ایرانی در مناطق مرزی با جمهوری آذربایجان را خواستار شد. 
وی در این تماس بر لزوم اتخاذ رویکردی مثبت و نگاه دو کشور به آینده تأکید کرده و فعال  

سازی هرچه سریع تر کمیسیون مشترک اقتصادی دو کشور را خواستار شد.

امیرعبداللهیان :

روابط تهران و باکو در سایه احترام متقابل توسعه می یابد

نماینده ادوار مجلس با بیان اینکه سفرهای استانی 
و آشنایی رئیس جمهور با مسائل هر استان و رسیدگی 
نباید  سفرها  این  در  گفت:  است،  مثبت  آنها  کار  به 

وعده هایی به مردم داده شود که قابل تحقق نباشد.
حجت الاسلام حسین سبحانی نیا ، در رابطه با ارزیابی 
خود از سفرهای استانی رئیس جمهور دولت سیزدهم، 
اظهار داشت: سفرهای استانی در گذشته هم انجام می 
شد اما سفرهای آقای رئیسی از روزهای اول با شتاب 
بیشتری آغاز شده است که می تواند مثبت باشد.وی 

افزود: در این سفرها نقدهای فراوانی در خصوص عدم 
تحقق وعده ها و مطالبات مردم وجود دارد، در صورت 
عدم تحقق وعده های دولت، مردم به مرور سرخورده 
می شوند اما نفس این سفرها، آشنایی رئیس جمهور و 

دولت با مسائل کلان هر استان، مثبت است.
نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی با تاکید براینکه 
بسیاری از وعده های خارج از توان دولت نباید به مردم 
داده شود، گفت: طبق توصیه های مقام معظم رهبری 
یا باید وعده ای داده نشود یا وعده های عملی و قابل 

پیگیری داده شود و اگر این دقت وجود داشته باشد، 
ارتباط با مردم این امیدواری را ایجاد می کند که شخصی 
در دولت حرف آنها را می شنود و به وعده های خود عمل 

می کند.
سفرهای  کردن  ارزیابی  مثبت  ضمن  سبحانی نیا 
اول  دور  حداقل  کرد:  تصریح  جمهور  رئیس  استانی 
سفرهای استانی باید با همین شتاب ادامه یابد تا تصویر 
روشنی از مسائل کشور و ظرفیت های استانی در ذهن 

رئیس جمهور و دولت تثبیت شود.

نماینده ادوار مجلس :

وعده های غیرقابل تحقق در سفرهای استانی داده نشود 
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توصیه هایی برای تقویت حافظه کوتاه مدت یک متخصص طب سنتی  مطرح کرد:

غذای خاص پاییز و زمستان! 
متخصص طب سنتی گفت:چون در پاییز و زمستان بدن سرد می شود باید 

غذاهای گرم بخوریم؛ در نتیجه ارده شیره را در این فصل ها زیاد مصرف کنیم. 
علیرضا ابوالفضلی اظهارداشت: در زندگی رضایت نسبی داریم اما رضایت ما 
کافی نیست. هرچقدر هم تلاش کنیم بیشتر تسلیم می شویم تا راضی. همین که 
روزمرگی خوب و پسندیده داریم باید خدا را شاکر باشیم. فراز و نشیب هایی داریم 
که شاید مصلحت ما باشد ولی در آن لحظه دچار چراها می شویم؛ چون ظرفیت 
ما کم است و در لحظه ای که اتفاق نا خوش آیندی برایمان می افتد متوجه مشیت 

الهی نمی شویم.
وی تصریح کرد: اهل بیت )ع( در زندگیشان رضایت کامل داشتند و ما در آن مقام 
نیستیم که بتوانیم به آن سطح از رضایت برسیم فقط می توانیم رضایت نسبی داشته 

باشیم و باید تمرین کنیم تا با الگو گیری از اهل بیت )ع( آن را افزایش دهیم.
متخصص طب سنتی با اشاره به افسردگی هایی که در فصل پاییز برای برخی از 
افراد پیش می آید بیان کرد: ابتدا باید ببینیم افسردگی بیماری است یا نه. برخی 
دچار افسردگی فصلی می شوند و برخی نیز در پاییز این اتفاق برایشان می افتد و 

برای خیلی ها ناامید کننده است.
ابوالفضلی افزود: احساس پوچی و عدم اعتماد به نفس بر فرد حاکم می شود، 
برخی با خواب سعی می کنند خودشان را آرام کنند و ارتباط با دیگران را قطع 

می کنند و خودشان و دیگران را اذیت می کنند.
وی افزود: این افسردگی به طبع افراد بستگی ندارد و ممکن است موروثی یا 
اکتسابی باشد. برخی از متخصصان معتقدند حضور یک هورمون طی یک سال در 
بدن که خودش را در فصل پاییز نشان می دهد، باعث این موضوع می شود و برخی 
می گویند به دلیل کاهش نور خورشید ترشح هورمون سروتونین کاهش می یابد و 

این افسردگی را برای فرد ایجاد می کند.
متخصص طب سنتی ادامه داد: نباید این طور نگاه کنیم که افسردگی یک 
بیماری است. اگر به افسردگی نگاه بیمارگونه شود این موضوع پیش روی می کند 
و می تواند حتی به ام اس منجر شود. افسردگی بیماری نیست بلکه ضعف است 
که باید به جای درمان به رفع آن کمک شود. در این فصل خانم ها بیشتر از آقایان 
دچار این مشکل می شوند که از علائم آن، خستگی، خواب آلودگی، بی حوصلگی 

و حتی ضعف دست و پا رخ می دهد. 
ابوالفضلی اظهار داشت: اگر در این فصل خانم ها دچار چنین احساسی شدند 
کارهایی مثل تغییر دکوراسیون خانه، خیلی تاثیر گذار و مهم است که حالشان را 
عوض می کند. به خودشان تلقین کنند که امروز آدم دیروز نیستند و هرروز همه 
چیز تغییر کرده است؛ البته این موضوع نیازمند تمرین است و یک روزه به دست 

نمی آید.
وی متذکر شد: به علاوه تامین احساس هایی که حالشان را خوب می کند در این 
اختلال تاثیر دارد؛ مثلا اگر خرید کردن به فرد انرژی می دهد این کار را در فصل 
پاییز انجام دهد. اموری که حالش را خوب می کند و انرژی می گیرد را در فصل پاییز 
بیشتر کند و زنی که انرژی داشته باشد به دیگر افراد خانه نیز انرژی می دهد. وقت 
در این فصل زیاد است و فرصت هست تا فرد معنویت را زیاد کند و از ارتباط با خدا 
انرژی بگیرد.  ابوالفضلی درباره رژیم غذایی در فصل پاییز، عنوان کرد:چون در پاییز 
و زمستان بدن سرد می شود باید غذاهای گرم بخوریم، ماست را از برنامه غذایی 
حذف کنیم و صبح ها یک لیوان شیر گرم با عسل و زردچوبه بخوریم و ارده شیره را 

در این فصل ها زیاد بخوریم.

خمیردندان سفیدکننده ای که تضمین می کند دندان هایمان را سفید و 
درخشان می کند، مایع دستشویی آنتی باکتریالی که از ما در برابر میکروب ها 
محافظت می کند و نوشابه های رژیمی که به ما قول می دهند لاغر می شویم و 

خیلی چیز های دیگر آنقدر ها که فکر می کنید بی ضرر نیستند...
ما خانه ی خود را بهشتی برای اعضای خانواده و خود می دانیم؛ اما چیزی 
که از آن غافلیم این است که گاهی عادی ترین کار هایی که هر روز انجام 
می دهیم، خطر بزرگی برای سلامتی ما هستند. خمیردندان سفیدکننده ای 
مایع  می کند،  درخشان  و  سفید  را  دندان هایمان  می کند  تضمین  که 
دستشویی آنتی باکتریالی که از ما در برابر میکروب ها محافظت می کند و 
نوشابه های رژیمی که به ما قول می دهند لاغر می شویم و خیلی چیز های 

دیگر آنقدر ها که فکر می کنید بی ضرر نیستند.
نوشابه های رژیمی

وقتی قصد کاهش وزن یا سالم خوری دارید احتمالًا یکی از اولین چیز هایی 
که از رژیم غذایی تان حذف می کنید نوشابه های معمولی است و به جای آن 
سراغ نوشابه های رژیمی می روید که گفته می شود چاقتان نمی کنند. اما 
مطالعات نشان می دهند میان مصرف نوشابه های رژیمی و ریسک ابتلا به 
یک سری از بیماری ها مانند زوال عقل، چاقی، بیماری های قلبی عروقی و 
سکته مغزی ارتباطی مستقیم وجود دارد. دلیل اینکه از نوشابه های رژیمی 
به جای نوشابه های معمولی استفاده می کنید این است که وزن کم کنید؛ اما 
در واقع چنین نوشابه هایی می توانند اشتهایتان را افزایش داده و در نهایت دور 

کمرتان را بیشتر کنند.
سعی کنید از مواد طبیعی استفاده کنید. اگر آب خالی برایتان بی مزه است 
و دوست ندارید، با کمی آبلیمو مزه دارش کنید. اگر هوس یک نوشیدنی 
شیرین کرده اید پس اسموتی انتخاب خوبی برای شماست. حتی می توانید 

انواع میوه ها را با هم ترکیب کرده و اسموتی تان را جذاب تر کنید.

برخی عطر و ادکلن ها
همیشه قبل از اینکه خانه را ترک کنیم مقداری عطر می زنیم، اما چیزی که 
نمی دانیم این است که مواد شیمیایی خوشبویی را روی خودمان می پاشیم که 
برخی از آن ها از نفت خام هستند که روی پوستمان می نشینند. قرار گرفتن 
در معرض این مواد خوشبو می تواند باعث ایجاد علائم خفیف تا شدید شود؛ 
از میگرن گرفته تا ناباروری. ضمنا این مواد آلاینده اند. بنابراین بهتر است تا 

جایی که می توانید از آن ها استفاده نکنید و محیط زیست را نیز آلوده نکنید.
مطالعات نشان می دهند میان مصرف نوشابه های رژیمی و ریسک ابتلا به 
یک سری از بیماری ها مانند زوال عقل، چاقی، بیماری های قلبی عروقی و 

سکته مغزی ارتباطی مستقیم وجود دارد
ظروف نچسب آشپزخانه

بیشتر ما روز های پُرمشغله ای داریم و نمی خواهیم زمان زیادی برای سابیدن 
قابلمه و ماهی تابه صرف کنیم، بنابراین ظروف نچسب برای آشپزی می خریم 
و فکر می کنیم راه حل خوبی هم پیدا کرده ایم. اما واقعیت این است که روکش 
نچسب ظروف، حاوی پلی تترا فلورواتیلن )تفلون( بوده و وقتی ظرف خیلی 
داغ می شود، گاز های سمی که می توانند سرطان زا باشند آزاد می شوند. 
توصیه می کنیم به جای ظروف نچسب از ظروف استیل یا چدنی استفاده 

کنید.
گوش پاک کن

جرم گوش بی دلیل وجود ندارد؛ جرم داخل گوش از کانال گوش در برابر 
گرد و خاک و آلودگی ها محافظت می کند. وقتی جرم گوش زیاد می شود 
احساس چسبندگی و گرفتگی ایجاد می کند و اذیت می شویم و سراغ گوش 
پاک کن می رویم. اما گوش پاک کن با هُل دادن جرم گوش به سمت عقب تر 
می تواند به ساختار ظریف و حساس پرده ی گوش آسیب بزند و حتی موجب 

کاهش شنوایی شود.

اول اینکه دیگر گوش پاک کن نخرید. بعد هم بپذیرید که واقعاً لازم نیست 
جرم جمع شده در گوشتان را تمیز کنید اما اگر می خواهید از شر این مواد 
چسبنده که کانال گوشتان را مسدود کرده اند خلاص شوید، از یک پارچه ی 

تمیز نمدار استفاده کنید و مواظب باشید فشار وارد نکنید.
مایع دستشویی آنتی باکتریال

از همان دوران کودکی به ما یاد داده اند که باید مکرراً دست هایمان را بشوییم 
تا مریض نشویم. این توصیه را رد نمی کنیم اما استفاده از صابون های آنتی 
باکتریال می تواند کار ناسالمی باشد. اول اینکه هیچ سند و مدرکی وجود ندارد 
که این نوع صابون ها میکروب ها را کاملًا از بین می برند و نباید هم این کار را 
بکنند. ضمنا کارشناسان عقیده دارند برخی از عناصر موجود در صابون های 
آنتی باکتریال مانند تریکلوزان می توانند مقاومت آنتی بیوتیکی ایجاد کنند. 
شستن دست ها با آب و صابون معمولی همان کاری است که برای تمیز کردن 

دست هایتان نیاز دارید.
لیف حمام

بافت  باشد؟  مضر  می تواند  چگونه  حمام  خوشرنگ  و  اسنفنجی  لیف 
خانه ی  می کند،  لایه برداری  خوبی  به  را  پوست  که  لیف  مواج  و  پیچیده 
رشد  آن  در  است  خیس  لیف  وقتی  که  هست  هم  میکروارگانیسم هایی 
می کنند. بنابراین بار بعد که از لیفتان استفاده می کنید این میکروارگانیسم ها 
را روی پوستتان پخش می کنید. توصیه می کنیم لیف حمام خود را بعد از هر 

بار استفاده خوب بشویید و کاملًا خشک کنید.
خمیردندان سفید کننده و لکه بردار

خمیردندان سفید کننده لکه های سطحی روی دندان هایتان را که معمولًا 
در اثر نوشیدن قهوه و چای ایجاد می شوند از بین می برد. مشکل اینجاست 
که استفاده ی مکرر از خمیردندان سفید کننده کار ناسالمی است زیرا این نوع 
خمیردندان ها سابنده اند و مینای دندان را از بین می برند یا باعث حساس 
شدن دندان ها می شوند. هنگام خرید خمیردندان سفید کننده حتماً به برند 
تجاری آن دقت کنید تا تائیدیه بهداشت را داشته باشد و فقط گاهی از آن 

استفاده کنید.
فویل آلومینیومی برای نگهداری غذا

وقتی غذا یا ساندویچتان را در فویل آلومینیوم می پیچید و کنار می گذارید 
ناخواسته به سلامتی تان لطمه می زنید. بعضی از باکتری ها عامل بیماری های 
مربوط به غذا هستند و وقتی هوا وجود دارد این باکتری ها سریع تر رشد 
می کنند. مشکل فویل آلومینیوم این است که غذای شما را به طور کامل در 
برابر هوا محافظت نمی کند. پس بهتر است به جای فویل از ظروف درداری 
که اجازه ی ورود هوا را نمی دهند استفاده نمایید. ضمنا غذای خود را برای 
مدت طولانی در اتاق نگه ندارید و به محض اینکه کمی خنک شد در یخچال 

بگذارید.
برخی ظروف پلاستیکی

ظروفی که از پلاستیک سفت درست شده اند و برچسب »7« یا »pc« دارند 
ممکن است حاوی بیسفنول A باشند. این ماده شیمیایی می تواند سبب 
انواع اختلالات مربوط به غدد درون ریز شود، از ناباروری گرفته تا سرطان 

سینه و پروستات.
بیندازید و ظروف  را دور  توصیه می کنیم ظروف پلاستیکی قدیمی تان 
جدیدی بخرید که بدون BPA باشند یا خیلی بهتر این که از ظروف شیشه ای 

و چینی که سالم اند استفاده کنید.

مواردی که به ظاهر خوب هستند؛ اما سلامتی تان را به خطر می اندازند

پنج دلیل احتمالی کبودی در بدنچیز هایی که بیشتر به ضررتان هستند تا به نفعتان!

کبودی معمولا در نتیجه آسیب دیدگی بافت ظاهر می شود و موجب تغییر رنگ 
پوست بدن میشود. 

به دنبال وارد شدن ضربه و آسیب دیدن عروق خونی، خونریزی زیر پوست 
اتفاق می افتد و کبودی شکل می گیرد همچنین کبودی ها ممکن است به دلایل 
مختلف ظاهر شود. در برخی از موارد علت آن مشخص نیست اما گاهی اوقات 

بدن به خودی خود دچار این مشکل می شود.
گاهی اوقات بروز بی دلیل کبودی روی بدن می تواند نشانه ای از وجود بیماری 

باشد. روزنامه تایمزآو ایندیا در گزارشی به برخی از این عوامل اشاره کرده است:
ترین دلایل کبودی  از شایع  اختلالات خونریزی: اختلالات خونریزی یکی 
به حساب می آیند. اختلالات خونریزی گروهی از بیماری ها هستند که باعث 
می شود خون لخته نشود یا خیلی آهسته لخته شود. اختلالات خونریزی مانند 
هموفیلی یا بیماری فون ویلبراند از شایع ترین علل کبودی هستند. علت بروز این 

اختلالات سطح پائین یا نبود پروتئینی برای لخته شدن خون است.
سرطان: برخی انواع سرطان های مرتبط با خون یا مغز استخوان که با عنوان 
سرطان خون یا لوسمی شناخته شده هستند، ممکن است منجر به کبودی شود. 
افراد مبتلا به سرطان خون احتمالا بیشتر دچار کبودی می شوند زیرا بدن آنها 

پلاکت کافی برای توقف خونریزی عروق خونی تولید نمی کند.
به  تواند منجر  الکلی می  مواد  بیماری کبد: مصرف  یا  الکلی  مواد  مصرف 
مشکلات کبدی مانند سیروز شود. هنگامی که بیماری های کبدی پیشرفت کنند 
و پیچیده تر شوند، تولید پروتئینی در کبد که برای لخته شدن خون بسیار مهم 
است، محدود می شود. این شرایط ممکن است منجر به خونریزی و کبودی شود.
کمبود ویتامین C یا K: کمبود ویتامین C می تواند منجر به بیماری هایی مانند 
اسکوربوت شود. این عارضه بیشتر منجر به خونریزی لثه، ظاهر شدن زخم های 
بی دلیل و کبودی شود علاوه بر این ویتامین K که یک ماده مغذی مهم است و 
به لختگی خون کمک و خونریزی را متوقف می کند، برای جلوگیری از هرگونه 
کبودی بسیار مهم است. کمبود این ویتامین نیز می تواند باعث افزایش ناگهانی 

علائم کبودی در بدن شود.
مصرف داروهای رقیق کننده خون: داروهای رقیق کننده خون مانند آسپرین 
می توانند از لخته شدن خون جلوگیری کنند و باعث خونریزی بیشتر و ایجاد 
با تجویز پزشک و در صورت لزوم  افراد توصیه می شود تنها  به  کبودی شوند. 

داروهای رقیق کننده خون را مصرف کنند.
 

مطالعات نشان می دهد؛

مصرف اسیدهای چرب گیاهی
 ریسک مرگ را کاهش می دهد

تحقیق جدید به بررسی تاثیرات اسیدهای چرب گیاهی بر ریسک مرگ می پردازد.
بدن انسان به انواع مواد مغذی از جمله مواد مغذی که از چربی تأمین می شود، 

نیاز دارد.
آلفا لینولنیک اسید )ALA( یک اسید چرب اُمگا 3 است که بدن به آن نیاز دارد. 
بدن آن را تولید نمی کند، بنابراین افراد باید آن را از طریق رژیم غذایی دریافت کنند 

که از منابع گیاهی بدست می آیند.
تحقیقات نشان می دهد که رژیم غذایی حاوی میزان بالا ALA ممکن است 

خطر مرگ و میر کلی را کاهش دهد.
بدن از اسیدهای چرب اُمگا 3 برای اهداف مختلفی از جمله به عنوان منبع 

انرژی و حفظ ساختار سلول های خود استفاده می کند.
چربی های  منابع  از   3 امگا  چرب  اسیدهای  آمریکا،  قلب  انجمن  گفته  به 
غیر اشباع، از جمله روغن های گیاهی، آجیل و دانه ها به دست می آید. منابع 

چربی های اشباع نشده عبارتند از سویا، روغن کانولا، گردو و دانه کتان.
همه این منابع حاوی ALA هستند. انجمن قلب آمریکا توصیه می کند که مردم 
 ALA بیشتر چربی رژیم غذایی خود را از منابع چربی غیراشباع دریافت کنند که

را جز ضروری رژیم غذایی می کند.
محققان پی بردند مصرف زیاد ALA با خطر کمتر مرگ به هر علتی همراه بود. 
همچنین با کاهش خطر مرگ و میر ناشی از بیماری های قلبی عروقی و بیماری 

عروق کرونر همراه است.
محققان به طور خاص در یافته های خود خاطرنشان می کنند افزایش هر یک 
گرم مصرف ALA در روز با 5 درصد خطر کمتر مرگ و میر ناشی از بیماری قلبی 

عروقی مرتبط است.
 

مطالعات نشان می دهد؛

آب پرتقال به مقابله با التهاب
 کمک می کند

نتایج یک مطالعه جدید نشان داده است که آب پرتقال 100 درصد طبیعی، می 
تواند به مبارزه با التهاب و فشار اکسایشی در بزرگسالان کمک کند.

به نقل از زی نیوز، محققان می گویند نوشیدن آب پرتقال 100 درصد طبیعی 
به طور قابل توجهی باعث کاهش اینترلوکین 6، نشانگر اصلی التهاب، هم در 
بزرگسالان سالم و هم در افراد پرریسک می شود. همچنین دو نشانگر اصلی 

التهابی و فشار اکسایشی نیز کاهش می یابد.
یافته های این مطالعه، اثرات مفید هسپریدین، ترکیب بیواکتیو اولیه موجود در 
پرتقال و آب پرتقال 100 درصد طبیعی را بر کاهش برخی از نشانگرهای التهاب و 

فشار اکسایشی نشان می دهد.
التهاب مزمن ممکن است نقش کلیدی در ایجاد یا پیشرفت برخی بیماری های 

مزمن از جمله بیماری های قلبی و دیابت داشته باشد.
»گیل رامپرسود«، متخصص تغذیه در مرکز فلوریدا، می گوید: »ما می دانیم 
 C که آب پرتقال 100 درصد طبیعی حاوی تعدادی مواد مغذی مانند ویتامین
و ترکیبات بیواکتیو مفید است که می توانند التهاب و فشار اکسایشی را کاهش 

دهند.«
این تحقیق، مطالعات منتشر شده مربوط به مصرف آب پرتقال 100 درصد 

طبیعی و نشانگرهای التهاب و فشار اکسایشی را مورد بررسی قرار داد.
با  مطالعه  از ۲1  کیفی  بررسی  یک  بود:  بخش  سه  شامل  تحلیل  و  تجزیه 
307 بزرگسال سالم و 3۲7 بزرگسال در معرض بیماری؛ بررسی سیستماتیک 
مربوط  شده  گزارش  زیستی  نشانگر  شش  که  مطالعه  از 16  ای  زیرمجموعه 
به التهاب و فشار اکسایشی در بدن را اندازه گیری کرده بود؛ و 10 مطالعه که 

داده های کافی برای انجام فراتحلیل داشتند.
در مجموع بررسی ها نشان داد که آب پرتقال 100 درصد طبیعی یا بر فشار 

اکسایشی و التهاب اثرات مفید دارد یا بدون عارضه است.
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مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم خبرداد:

تعلیق 12 فقره کارت هوشمند رانندگان و 
ناوگان حمل ونقل عمومی جاده ای 

مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم ازتعلیق یک ماهه 1۲ فقره کارت 
هوشمند رانندگان و ناوگان حمل ونقل عمومی جاده ای درقم خبرداد . 

محمد حسن کلهری اظهارداشت:درراستای اجرای هرچه کاملتر شیوه نامه های 
بهداشتی ، افزایش ضریب ایمنی سفرهای برونشهری و صیانت ازحقوق کاربران جاده 
ای ، به 88 مورد تخلف اعلامی دربخش حمل ونقل عمومی جاده ای ) کالا و مسافر 
( دراستان قم رسیدگی شد . وی افزود : طی بازه زمانی دوماهه شهریورومهرامسال ، 
نسبت به تشکیل 14جلسه کمیسیونهای مواد 11، 1۲و 14  )رسیدگی به تخلفات 
شرکتها ، رانندگان و مالکان بخش ناوگان عمومی حمل ونقل جاده ای  ( اقدام وبه 88 
مورد تخلف اعلامی رسیدگی شد. کلهری اضافه کرد: ازمجموع 88 مورد تخلف اعلامی 
رسیدگی شده درکمیسیونهای یاد شده ، 87 مورد تخلف احراز و مابقی ) یک مورد ( 
مبرا از موارد اتهامی شناخته شد. وی درخصوص نوع و میزان احکام صادره به جهت 
تخلفات احراز شده نیز اظهار داشت : میزان و نوع جرائم متناسب با تخلفات صورت 
گرفته تعیین و شامل : تذکر کتبی ) 47مورد( ، جریمه نقدی ) ۲7 مورد ( تعلیق کارت 
هوشمند به مدت یک ماه ) 1۲ مورد ( بوده است . رئیس کمیسیونهای رسیدگی به 
تخلفات ناوگان حمل ونقل عمومی جاده ای استان قم دربخش دیگری ازبیانات خود 
به تعداد و نوع کمیسیونهای متشکله طی دوماهه شهریور ومهر امسال اشاره و توضیح 
داد : ازمجموع 14 جلسه تشکیل شده دردوماهه یادشده ، 9 جلسه کمیسیون ماده 
1۲ ، سه جلسه کمیسیون ماده 11 و دوجلسه دیگر مختص به کمیسیون ماده 14 بوده 
است . محمدحسن کلهری عمده تخلفات صورت گرفته دربخش حمل و نقل عمومی 
جاده ای ) اعم از کالا و مسافر ( را شامل : عد م اجرای کامل شیوه نامه های بهداشتی 
، حمل اتباع خارجی فاقد مجوز تردد ، صدور صورت وضعیت فاقد کد رهگیری دانست 
و تصریح کرد : دیگر موارد تخلفی که درکمیسیونهای یاد شده فوق مورد رسیدگی واقع 
شده اند شامل : حمل کالا درناوگان مسافری ، سوار و پیاده نمودن مسافر درخارج پایانه 
ها ، همراه نداشتن تجهیزات ایمنی خودرو ) کپسول اطفا حریق ؛ کمربند ایمنی و ...( ، 
صدور بارنامه صوری ، سو استفاده از کدپستی وشناسه ملی و ....بوده است . وی با بیان 
این موضوع که تکرار موارد تخلفی موجب افزایش میزان جرایم می شود تصریح کرد : 
غالب احکام صادره درخصوص تخلفات احراز شده شرکتها ، رانندگان و مالکان ناوگان 
تعطیلی و تعلیق یکماهه کارت هوشمند رانندگان و ناوگان است که درصورت تکرار ) 
بیش ازسه بار ( نسبت به تعطیلی و تعلیق یکساله شرکت و کارت هوشمند اقدام خواهد 
شد. .مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم درخاتمه با اعلام مجدد شماره 
تلفن گویای 141 مرکز مدیریت راهها اعلام داشت : کاربران گرامی درصورت مشاهده 
هرنوع تخلف درحوزه حمل ونقل عمومی جاده ای ، می توانند با شماره تلفن  141 ،  

که درتمامی اوقات شبانه روز پاسخگوی مراجعات تلفنی است تماس حاصل نمایند .

دادستان عمومی و انقلاب قم خبرداد:

آزادی ۶۵ نفر از زندانیان جرایم غیرخشن 
دادستان عمومی و انقلاب قم دستور آزادی 65 نفر از زندانیان جرایم غیرخشن 
استان را به مناسبت هفدهم ربیع الاول صادر کرد.  حجت الاسلام والمسلمین حسن 
غریب در این زمینه افزود: این آزادی با استفاده از نهادهای ارفاقی هم زمان با فرارسیدن 
ایام باسعادت ولادت پیامبر اکرم اسلام)ص( و امام جعفر صادق)ع( صورت می گیرد. 
وی اضافه کرد: رویکرد دستگاه قضایی در آزادی زندانیان، کاهش جمعیت کیفری و 
کاهش آسیب های ناشی از حبس بر زندانی و خانواده او در کنار حفظ و تامین امنیت 
جامعه است و در این راستا افرادی که سابقه دار، مخل نظم، آسایش شهروندان و امنیت 
مردم باشند، از هیچ تخفیف قانونی بهره مند نخواهند شد. وی با تاکید بر اجرای مستمر 
طرح پایش و غربالگری زندانیان استان، گفت: در این طرح با بررسی پرونده های 
مددجویان واجد شرایط، از همه ارفاق های قانونی برای تغییر وضعیت زندانی و ایجاد 
زمینه آزادی آن ها با استفاده از راهکارهای قانونی تخفیف، اعطای مرخصی و موافقت 
با مرخصی پایان حبس استفاده می شود. پیش  از این نیز همزمان با ماه محرم، دستور 
آزادی 51 زندانی و به مناسبت فرارسیدن اعیاد قربان و غدیر نیز 61 نفر از زندانیان 

جرایم غیرخشن در این استان با استفاده از نهادهای ارفاقی، صادر شد.

رئیس سازمان صمت استان قم اعلام کرد:

اعطای تسهیلات به واحد های صنعتی 
پیشرو در عرصه صادرات 

رئیس سازمان صمت استان قم گفت :واحدهای صنعتی استان که در صادرات 
پیشرو هستند در تامین مواد اولیه در اولویت دریافت تسهیلات هستند.

محمود سیجانی در گفت و گویی با بیان این مطلب گفت: به منظور توسعه صادرات 
حمایت های ویژه ای از صادرکنندگان استان صورت می گیرد تا صادرات استان به 

نحوچشمگیری از میزان فعلی یعنی 110 میلیون دلار پیشی بگیرد.
سیجانی با بیان اینکه هدف گذاری صادرات استان رسیدن به مرز ۲00 میلیون 
دلار است خاطرنشان کرد: اعطای تسهیلات رونق و جهش تولید با هدف تشویق 

تولیدکنندگان به صادرات بیشتر به این واحدها اعطا می شود.
وی با اشاره به وجود برخی مشکلات و موانع پیش روی صادرکنندگان گفت: ایجاد 
تعهد ارزی و وجود برخی مشکلات گمرکی از جمله موانع صادراتی هستند که با توجه 
به هماهنگی های انجام شده در سطوح عالی دولت این موانع به زودی مرتفع می شود.
رئیس سازمان صمت در ادامه با اشاره به صادرات نزدیک به 100 میلیون دلار از 
محصولات استان از مبادی گمرکی دیگر استان ها گفت: با راه اندازی سامانه گمرکات 

کشور امیدواریم میزان دقیق صادرات استان مشخص شود.

دبیر شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر استان قم:

نهادهای اجتماعی و سمن ها در مسیر 
کاهش آسیب های اجتماعی گام بردارند

دبیر شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر استان قم گفت: نهادهای اجتماعی و 
سمن ها با هم افزایی و هماهنگی در مسیر کاهش آسیب های اجتماعی گام بردارند. 

کاهش  در  خانواده  تربیتی  کارکردهای  تأثیر  علمی  سمینار  در  حمیدوند  کریم 
آسیب های اجتماعی که به همت شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر استان قم 
و با همکاری موسسه خانواده اسلامی و تربیت معنوی خاتم  در سالن امام رضا )ع( 
فرمانداری قم برگزار شد، اظهار داشت: خانواده اولین نهادی است که فرد در زندگی 
خود با آن روبرو می شود و در واقع اولین نهاد اجتماعی است. وی ادامه داد: تربیت افراد 
در خانواده ها شکل می گیرد و این تربیت و تکامل اثرات خودش را در جامعه می گذارد. 
حمیدوند افزود: باید تلاش کنیم تا در درون خانواده ها باتربیت صحیح و درست افراد 
را مستقل بار بیاوریم تا به صورت مستقل بتوانند در جامعه زندگی کنند. وی تاکید کرد: 
نهادهای اجتماعی و سمن ها، باید هماهنگی یکدیگر و هم افزایی در مسیر کاهش 
آسیب های اجتماعی گام بردارند. دبیر شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر استان 
قم ابراز داشت: رسانه ها نیز در این زمینه نقش اساسی دارند و باید در مسیر خانواده 
و کاهش آسیب های اجتماعی به نقش خود عمل کنند. وی افزود: جامعه ما از یک 
جامعه سنتی با پیشرفت های موجود به سمت جامعه جدیدی می رود که در این مسیر 

نباید اجازه بدهیم به خانواده ها آسیبی برسد و این وظیفه ما را سنگین تر می کند.

رئیس میز توسعه و تعمیق فرهنگ قرآنی دفتر تبلیغات اسلامی خبر داد:

تشکیل قرارگاه برای تبلیغ تخصصی در قم
رئیس میز توسعه و تعمیق فرهنگ قرآنی دفتر تبلیغات اسلامی گفت: ما به دنبال نخبه 
پروری در عرصه تبلیغ هستیم و از گروه های تخصصی تبلیغی خواستاریم طرح ها و 
پروژه های هدفمند خود را به دفتر تبلیغات اسلامی ارائه دهند تا از آنان حمایت های 
لازم به عمل آید.  ، حجت الاسلام عیسی عیسی زاده رئیس میز توسعه و تعمیق فرهنگ 
قرآنی دفتر تبلیغات اسلامی در نشست با مدیران گروه های تبلیغ تخصصی در زمینه 
معارف قرآن کریم که در سالن جلسات شهید سلیمانی این دفتر برگزار شد در توضیح 
میز و قطب فرهنگی و تبلیغی در دفتر تبلیغات اسلامی گفت: به طور کلی سیاستگذاری 
های فعالیت دفتر تبلیغات اسلامی در معاونت های پژوهش، آموزش و تبلیغ در میزها 
و قطب ها تخصصی مورد رؤیت، بررسی و تأیید قرار می گیرند؛ این موضوع بر اساس 

رویکرد مسئله محوری در فعالیت های دفتر تبلیغات اسلامی در نظر گرفته شده است.

آیت الله توکل استاد حوزه علمیه قم :

مسئولان برای کاهش ناهنجاری ها 
در قم تلاش کنند

استاد حوزه علمیه قم، برنامه ریزی و تلاش مسئولان برای کاهش ناهنجاری ها در قم 
را خواستار شد و گفت: چرا باید در شهر قم برخی از خانم ها هرطور که دل شان بخواهد 
در خیابان ها رژه بروند و حرمت حضرت معصومه سلام الله علیها را رعایت نکنند و هیچ 

کسی هم به آن ها چیزی نگوید. 
آیت الله سیدرحیم توکل در محفل سخنرانی حرم حضرت معصومه)س( با بیان اینکه 
وقتی انبیا در بین مردم آمدند دو امر مهم پیش روی انبیا است که اول رفع موانع و دوم 
فراهم سازی شرایط است، عنوان کرد: برخی از افراد با موانع روبرو هستند و به قدری 
وارد وادی گناه شده اند که قلب آنها قساوت پیدا کرده و در هدایت آنها مانع ایجاد شده 

و تا مانع وجود دارد هدایت انجام نمی شود.
وی قساوت دل را مقدمه شقاوت دانست و گفت: اگر انسان به شقاوت رسید کار او 
تمام است و هم در دنیا ذلیل و خوار است و هم در آخرت؛ خداوند در قرآن فرموده است 
که دل های این افراد مانند سنگ و بدتراز سنگ است که هیچ هدایتی در دل آن ها نفوذ 
نمی کند. توکل با بیان اینکه ابولهب عموی پیامبر)ص( بود و پیامبر)ص( برای هدایت او 
هر کاری کردند ولی در او اثر نکرد، گفت: وقتی دل به قساوت بیاید اگر اول شخصیت 

عالم هم انسان را نصیحت کند در او اثر نمی کند.
وی با بیان اینکه نباید گناه را دست کم بگیریم، ادامه داد: آیات قرآن باطن ما را به 
زمین تشبیه کرده اند که اگر آماده باشد گل و گیاه بیرون می آید ولی اگر شوره زار باشد 
خار بیرون می آید و انبیا آمدند دل شوره زار ما را آماده زراعت کنند و تا وقتی دل ما آماده 

نشود و موانع برطرف نشود هدایت در ما اثر نخواهد کرد.
استاد حوزه علمیه با بیان اینکه انسان برای رشد معنوی باید حرکت کند و حرکت به 
سیر و سیر به پرواز تبدیل شود، خاطرنشان کرد: ما در دعای کمیل می گوییم خدایا 
قفل های من زمین گیرم کرده است و این قفل ها عبارت از حسادت، تکبر، طمع، 
حرص، خود بزرگ بینی و مردم را کم دیدن است و این بدبختی ها انسان را زمین گیر 
کرده است. وی وجود صفات رذیله را علت دوری از خداوند دانست و گفت: اول باید 
مانع را برطرف کنیم تا بتوانیم رشد کنیم و خداوند در سوره یاسین می فرماید ما به گردن 

آن ها غل انداختیم و این غل ها همین صفات رذیله است.
توکل با بیان اینکه توبه مسکن است و معالج نیست، افزود: در روایت است که قساوت 
قلوب از زیادی گناه است و اگر دل قسی شد نصیحت ها اثر نمی کند و مانع رشد 
انسان می شود بنابراین باید در زیارت هایی که می رویم از معصومین بخواهیم که به 
ما کمک کنند تا بتوانیم گناهان خود را ترک کنیم. وی از مسئولان استان خواستار 
برنامه ریزی و تلاش برای کاهش ناهنجاری ها در قم شد و ادامه داد: چرا باید در شهر 
قم برخی از خانم ها هرطور که دل شان بخواهد در خیابان ها رژه بروند و حرمت حضرت 

معصومه)س( را رعایت نکنند و هیچ کسی هم به آن ها چیزی نگوید.

نایب رئیس جامعه هتلداران حرفه ای استان قم:

هتل های قم به دلیل شیوع کرونا 
درآمدی نداشته اند 

ماه است که  استان قم گفت: حدود ۲0  رئیس جامعه هتلداران حرفه ای  نایب 
هتل های قم به دلیل شیوع کرونا درآمدی نداشته اند. 

در جلسه ای که با هیئت مدیره جامعه هتل ها و هتل آپارتمان های استان برگزار 
اشاره  با  قم  هتل آپارتمان های  و  هتل ها  جامعه  رئیس  نایب  محمودپور  شد،عماد 
به محدویت های صنعت هتلداری استان به دلیل شیوع کرونا گفت: با شروع ماه 
ربیع الاول و اعلام رنگ نارنجی کرونا در استان، لازم است ضوابط جدیدی برای برگزاری 

مراسم در تالار های پذیرایی تدوین و محدودیت های گذشته تا حدودی برداشته شود.
او با بیان این که هتل های قم حدود ۲0 ماه است که به دلیل شیوع ویروس کرونا 
به ضرر  ادامه داد: عوارض متعدد شهرداری در شرایط فعلی  درآمدی نداشته اند، 
آن  برای  باید  که  کرد  را مضاعف خواهد  آنان  و مشکلات  است  صنعت هتل داری 

چاره جویی کرد.
نایب رئیس جامعه هتلداران حرفه ای قم  بازرسی های دوره ای از هتل ها را مفید 
ارزیابی کرد، تصریح کرد: بازرسی مشترک هیئت مدیره جامعه هتل داران همراه با 
معاونت گردشگری، تعزیرات و مرکز بهداشت استان در بهبود عملکرد هتل ها و هتل 

آپارتمان ها بسیار موثر خواهد بود.
باید برای رونق صنعت گردشگری، در دوران پساکرونا برنامه ریزی کرد 

این  در  قم هم  هتل آپارتمان های  و  هتل ها  جامعه  رئیس  مستقیمی  محمدتقی 
جلسه  اظهار کرد: تمرکز دولت در حمایت و ارائه تسهیلات به تأسیسات گردشگری 
به وضع موجود محدود شده که باید برای رونق صنعت گردشگری، در دوران پساکرونا 
برنامه ریزی کرد. او  با بیان این که یکسان بودن هزینه اقامت در هتل ها برای مسافران 
داخلی و خارجی اشتباه است، گفت: هتل های استان در گذشته دو نرخ داشتند، 
یک نرخ ریالی و یک نرخ ارزی، و توریست های خارجی ها بر اساس نرخ ارزی هزینه 

هتل را می پرداختند.
مستقیمی با اشاره به خسارت سنگینی که به دلیل شیوع کرونا گریبان جامعه 
اگر می خواهیم در دوران پساکرونا شاهد  افزود:  را گرفته است،  هتل داران استان 
پویایی صنعت هتلداری باشیم، ضرورت دارد که نرخ ارزی را برای گردشگران خارجی 
و نرخ ریالی را برای مسافران داخلی، محاسبه کنیم. علیرضا ارجمندی، مدیر کل 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم هم در این جلسه ابراز امیدواری کرد که  

با واکسیناسیون کرونا گردشگری قم به روز های روشن و پررونق گذشته بازگردد.
فصل  و  حل  و  پیگیری  قابل  قم  هتل داران  جامعه  مشکلات  که  این  بیان  با  او 
است،گفت: از جامعه هتلداران قم انتظار داریم برای دوران پساکرونا برنامه داشته 

باشند و راه کار های خود را برای گردشگری پس از عبور از کرونا ارائه دهند.

آیت الله علوی گرگانی :

مسئولان از هیچ تلاشی برای رفع 
مشکل های جامعه غافل نشوند 

آیت الله سید محمد علی علوی گرگانی گفت: مسئولان از هیچ تلاشی برای رفع 
مشکل های جامعه غافل نشوند، چرا که رضایت جامعه و توجه به مردم در همه امور 

ضروری است. 
این مرجع تقلید در دیدار با علی محمد زنگانه استاندار جدید گلستان، اظهار داشت: 

باید از افراد مومن و با تقوا در مسئولیت های مختلف بهره ببرید و کارها را انجام دهید.
وی با بیان اینکه باید در زندگی به گونه ای باشیم که همواره به وظایف خود عمل 
کرده و رضای الهی مدنظرمان باشد، افزودند: یکی از عزیزان خدمت آیت الله میلانی 
رسید و گفت خواهشی دارم و گفت برای من دعا کنید شهید شوم، آیت الله میلانی 
فرمود : دعا می کنم به وظیفه ات عمل کنی، شهادتی که همراه با وظیفه باشد اجر 
عظیمی دارد. علوی گرگانی با اشاره به اهداف شوم دشمن برای اختلاف افکنی 
میان مسلمانان بیان کردند: دشمن تلاش می کند بین شیعیان و اهل سنت اختلاف 
افکنی کند  لذا باید مراقب بود اقدامی نشود که سبب پشیمانی شود. وی تصریح کرد: 
باید همواره در خط مستقیم گام برداشت، خداوند در قرآن کریم می فرماید راه خدا و 

حقیقت همیشه مستقیم است و از راه های دیگر هیچ گاه پیروی نکنید.
استاد سطوح عالی حوزه علمیه قم رفع مشکل های جامعه را مورد توجه قرار داد و 
بیان کرد: تا جایی که ممکن است باید مردم را از خود راضی نگه داشت و در راه رفع 

مشکل های جامعه اقدام کرد.

با اعلام اپلیکیشن ماسک؛

استان قم در وضعیت زرد کرونایی
 قرار گرفت

بر اساس آخرین اعلام اپلیکیشن ماسک، استان قم در وضعیت زرد کرونایی قرار 
گرفت. استان قم پس از 114 روز از وضعیت نارنجی به رنگ زرد تغییر پیدا کرد.

بر این اساس 16 شهرستان قرمز، 119 شهرستان نارنجی، ۲۲7 شهرستان زرد و 86 
شهرستان آبی در کشور وجود دارد.

گفتنی است شهرستان های جلفا، مرند )آذربایجان شرقی(، اشنویه، بوکان، پیرانشهر 
)آذربایجان غربی(، استهبان )فارس(، بانه، سقز )کردستان(، پاوه، جوانرود، روانسر، 
سرپل ذهاب )کرمانشاه(، چرام، کهگیلویه )کهگیلویه و بویر احمد(، زرندیه )مرکزی(، 

مهریز )یزد( در وضعیت قرمز قرار گرفتند.

از به صدا درآمدن ناقوس زنگ خطر کاهش جمعیت و مواجهه با سالمندی 
یک دهه گذشته است و ماحصل شنیده شدن این صدا تدوین طرحی 
موسوم به »جوانی جمعیت و حمایت از خانواده« در مجلس یازدهم بوده 
است. البته این طرح براساس فوریت زمانی با رأی نمایندگان جهت استفاده 
از ظرفیت کمیسیون های خاص برای تسریع در فرآیند قانونگذاری با استناد 

به اصل 85 قانون اساسی به کمیسیون مشترک واگذار شد.
براساس اصل هشتاد و پنجم قانون اساسی در موارد ضروری مجلس 
می تواند اختیار وضع بعضی از قوانین را با رعایت اصل هفتاد و دوم به 
کمیسیون های داخلی خود واگذار کند، در این صورت این قوانین در مدتی 
که مجلس تعیین می کند، به صورت آزمایشی اجرا می شود و تصویب نهایی 

آنها با مجلس خواهد بود.
ایرادات شواری نگهبان به طرح جوانی جمعیت

به عقیده شورای نگهبان این طرح حاوی برخی مسائل و چالش هایی است 
که بدون در نظر گرفتن و حل آنها تحقق اهداف مورد نظر این طرح با مشکل 
روبه رو خواهد شد و از طرف دیگر می تواند منجر به فضای بی اعتمادی 
در جامعه نسبت به وعده های مقرر در قوانین شود، برای مثال طرح مورد 
نظر تلاش نموده ارائه برخی خدمات اقتصادی و کمک های مالی مناسبی 
را پیش بینی نماید، اما امکان اجرایی شدن این موارد از محل مورد نظر 
تردیدی جدی را به وجود می آورد؛ از دیگر مسائلی که سبب ایجاد دوقطبی 
در مسئله جمعیت شده است موضوعات مربوط به سقط جنین، غربالگری و 
پیشگیری از بارداری است؛ همچنین از جمله نکات کلی دیگری که ناظر به 
طرح حاضر وجود دارد نادیده گرفتن نقش وزارت بهداشت به عنوان متولی 
سلامت در بسیاری از حوزه های مربوط به بهداشت است این در حالی است 
که مطابق بند »1-7« سیاست های کلی سلامت بر تولیت نظام سلامت 
شامل سیاستگذاری های اجرایی، برنامه ریزی های راهبردی، ارزشیابی و 

نظارت توسط وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی تاکید شده است.
طرح جوانی همچنان در انتظار تائید شورای نگهبان

به گفته امیرحسین بانکی پور، رئیس کمیسیون مشترک جوانی جمعیت 
و حمایت از خانواده مجلس، در این طرح تسهیلات بهداشتی، معیشتی، 
اقتصادی و آموزشی برای خانواده ها در نظر گرفته شده است. همچنین در 
موضوع غربالگری، تا به امروز قانونی نداشتیم، و با این طرح این موضوع 
قانونمند شده است. در موضوع سقط درمانی، همان قوانین قبلی را داریم 
و تنها جزئیاتی به آن اضافه شده که دچار سوءبرداشت نشویم؛ علی رغم رفع 
موارد ذکر شده از سوی شورای نگهبان این طرح همچنان نهایی نشده است 

و در مرحله ای است که دوباره باید شورای نگهبان برای آن نظر دهد.
در سال های اخیر با نتایج مثبت و منفی بسیار زیاد و کاذبی در نتایج 
غربالگری رو به رو بوده ایم که پس از آن به خانواده ها اطلاع از معلولیت 
فرزند دادند، اما نوزاد کاملًا سالم به دنیا آمده است و نکته قابل توجه و مهم تر 
این است که بسیاری از این جنین ها سقط شده اند. بنابراین رفع نقص 
مادرزادی به هنگام متولد شدن، برطرف شدن مشکلات ژنتیکی، بالارفتن 
سن مادران، همگی از مواردی هستند که با تشخیص پزشک متخصص مادر 
می تواند غربالگری را انجام دهد بنابراین این مسئله براساس علم دنیا انجام 

می شود و در این طرح به صورت ویژه ای به آن نگاه شده است.
افزایش افسار گسیخته نرخ رشد سالمندی در کشور

روند کاهش جمعیت کشور از دو دهه گذشته در کشور آغاز شده است 
و در سال های ابتدایی دهه 90 این روند شدت بیشتری یافته به طوری 
که در حال حاضر با روند کاهشی نرخ باروری و نرخ پایین رشد جمعیت 
روبه رو هستیم؛ این در حالی است که از سوی دیگر نرخ رشد سالمندی 
در کشورمان با سرعت افسارگسیخته ای در حال افزایش است و براساس 
پیرترین  از  یکی  جزو  آینده  سال   30 تا  ایران  کارشناسان؛  تحلیل های 

کشورهای جهان خواهد بود.
تصور کردن آینده کشور با یک چالش بزرگ به نام پیری جمعیت بسیار 
تلخ است؛ تضعیف سیستم تأمین اجتماعی، بروز مشکلات اقتصادی و 
اجتماعی، فراهم کردن شرایط نگهداری از سالمندان، کاهش نیروی کار 
و کاهش پویایی اجتماعی تنها بخش کوچکی از مشکلات ناشی از پیری 

جمعیت است.
در حال حاضر تعداد زیادی از کشورهای جهان با بحران کاهش جمعیت 
روبه رو هستند اما با در پیش گرفتن سیاست های جمعیتی در حال پیشگیری 
از وقوع سالمندی و افزایش نرخ رشد جمعیت خود هستند؛ مسئله ای که 
به نظر می رسد با عدم تصویب طرح جوانی جمعیت در ایران به طور کلی 
نادیده گرفته شده است در همین راستا دولت ها باید با اعمال سیاست های 
تشویقی و ارائه تسهیلات مادی و غیر مادی به والدین و زوجین جوان؛ سعی 

در ترغیب آنها به تعدد فرزندان و به طور کلی ترویج فرزند آوری کنند.
لزوم حذف قوانین دست و پاگیر سیاست های جمعیتی

یکی از مباحث مهم در تصویب طرح جوانی جمعیت مبحث لزوم حذف 
قوانین کلی دستور جمعیت است؛ قوانینی که دست و پاگیر حوزه جوان 
و خانواده شده است؛ برای مثال بانوان پزشک در زمان سپری کردن طرح 
در صورت بارداری نمی توانند از 9 ماه مرخصی زایمان استفاده کنند و به 
این ترتیب تولد فرزند خود را به تعویق می اندازند؛ به اعتقاد کارشناسان 
جمعیت ۲1 مانع برای رشد جمعیت داریم و ابر بحران آن جوانی جمعیت 
در آینده است و اگر به فکر نباشیم جامعه ما دچار پیری زودرس شده و 
در آینده با خطرات زیادی مواجه خواهیم بود بنابراین به نظر می رسد این 
قوانین نادرست سیاست های کلی جمعیت است که سد راه تصویب این 
طرح شده است. صالح قاسمی، پژوهشگر و جمعیت شناس در گفت و گو 
با خبرنگار مهر در خصوص لزوم حذف قوانین دست و پاگیر تصویب طرح 
جوانی جمعیت گفت: زمانی که ما متغیرهای فرزندآوری را احصا می کنیم 
به مهم ترین فاکتور این مسئله یعنی بحث فرهنگ و سبک زندگی می 
رسیم اما در کنار آن متغیرهای دیگری از جمله شرایط اقتصادی، قوانین و 

سیاست های جمعیتی هم سد راه مسئله فرزندآوری هستند.
این پژوهشگر و جمعیت شناس با اشاره به اینکه موضوع سیاست ها و 
قوانین جمعیتی در تجارب جهانی هم مطرح است افزود: امروز بیش از 65 

درصد کشورهای دنیا سیاست های جمعیتی دارند این به این معنی است که 
سند بالادستی راهبردی برای مدیریت جمعیت کشورشان دارند که این سند 
را تبدیل به آئین نامه، دستور العمل و قانون کردند و از فرزندآوری در ساختار 

جمعیتی خود حمایت می کنند.
قاسمی عنوان کرد: زمانی که صحبت از سیاست جمعیتی می کنیم یعنی 
سیاستی جامع که همه ابعاد تحولات جمعیتی را می بیند و نقش بسیار 
زیادی دارد چراکه سیاست جمعیتی روح حاکم بر نظام برنامه ریزی کشور 
می شود؛ در واقع اتمسفر موجود در ساختارهای آن کشور می شود و هر 
برنامه ریزی خرد و کلانی در کشور با پیوست جمعیتی اتفاق می افتد بنابراین 
پیوست جمعیتی برای برنامه ریزان و مدیرانی که در حال قانون گذاری و 

اجرای قوانین هستند بسیار ضروری است.
بی توجهی دولت تدبیر و امید به طرح جوانی جمعیت

قاسمی بیان کرد: ما در نیمه دوم دهه 60 در برنامه اول توسعه بنا را بر 
کنترل موالید و نرخ رشد گذاشتیم و در مصوبه قانون تنظیم خانواده سال 
73 در مجلس بنا بر کاهش نرخ رشد و باروری گذاشته شد اما متأسفانه علی 
رغم اینکه قرار بر این بود که بر روی این کار به صورت کارشناسانه بررسی 
شود ۲5 تا 30 سال این طرح بدون رصد اجرا شد و ما را به لبه ابر بحران 

جمعیت کشور رساند.
این پژوهشگر و جمعیت شناس تصریح کرد: متأسفانه از نیمه دوم دهه 
80 هشدارها در خصوص جمعیت شروع شد اما قوانین همچنان با نواقص 
بسیار زیادی در حال اجرا بودند؛ نهایتاً در سال 9۲ مصوبه ای را شورای عالی 
انقلاب فرهنگی اجرا کرد که مواد خوبی دارد ولی متأسفانه این مصوبات در 

دولت تدبیر و امید مورد توجه قرار نگرفت.
وی خاطر نشان کرد: پس از ابلاغ کلی سیاست های نظام توسط رهبر 
انقلاب تحت عنوان سیاست های کلی جمعیت که در 30 اردیبهشت سال 
93 ابلاغ شد ما از یک سیاست چهار ماده ای بسیارجامع برخوردار شدیم 
با سیاست های کلی جمعیت در سایر کشورها آن را  که من در مقایسه 
بسیار جامع و کامل می دانم اما متأسفانه این سند بالا دستی تحت عنوان 
سیاست های کلی جمعیت هیچ گاه جدی گرفته نشد و دولت تدبیر و امید 

همچنان در حال بی توجهی به این سیاست ها بود.
قاسمی با اشاره به اینکه دولت تدبیر وامید بانی شکست طرح سیاست 
جمعیتی است اظهار کرد: رهبر انقلاب در خصوص تحولات جمعیتی بیش 
از 50 بار مطالباتی را مطرح کرده اند و بسیار جالب است طرح بیش از 50 
بار مطالبه در یک موضوع اینچنینی با عباراتی که مختص، ویژه و استثنایی 
است اما دولت پذیرش این موضوع را نپذیرفت در ادامه وقتی می بینیم که 
این طرح جامع جمعیت هم به شکست رسید و در دوره قبل مجلس به 

سرانجام نرسید.
وی افزود: در این دوره از مجلس نیز ما به طرحی تحت عنوان طرح جوانی 
جمعیت رسیدیم که به دنبال دو محور اصلاح سبک زندگی و حمایت از 
موضوع فرزندآوری بود؛ اگرچه کند پیش رفت اما در اسفند 99 براساس 
اصل 85 به تصویب رسید متأسفانه این طرح در رفت و برگشت مکرری با 
شورای نگهبان قرار گرفت و شورای نگهبان بیشتر اشکال شکلی، متنی 
و محتوایی به آن وارد داشت که امیدواریم دولت سیزدهم با برطرف شدن 

اشکالات اعلام آمادگی کند و این طرح اجرایی شود.
لزوم رفع موانع فرزند آوری

قاسمی خاطر نشان کرد: متأسفانه دوره مخالفت با سیاست های جمعیتی 
که هشت سال به طول انجامید، سال های طلایی پنجره جمعیتی بود که به 

طور کامل هدر رفت و می توان گفت فرصت سوزی شد.
وی با اشاره به عمق اهمیت و تأثیر تحول جمعیتی روی ساختارهای 
اقتصادی و جمعیتی کشور گفت: اهمیت تصویب سیاست های جمعیتی 
روی ساختار اقتصادی و جمعیتی کشور بسیار مهم است و چه بسا لازم است 
که قوه قضائیه به عنوان مدعی العموم افرادی را که در دولت تدبیر وامید مانع 
تصویب واجرای سیاست های کلی جمعیت شده اند را به محاکمه بکشد 
تا مشخص شود که این سال های غیر قابل برگشت و بی نظیر در پنجره 

جمعیتی فرصت سوزی شده است.
الگوی  مانند  مصوباتی  کرد:  تصریح  شناس  وجمعیت  پژوهشگر  این 
پرداخت یارانه بنزینی که کاملًا مطابق با قانون تنظیم خانواده بود، محدود 
کردن وام ازدواج فقط به ازدواج اول و در سنین 18 تا 38 سال، مصوبه ای 
که به تازه متولدین یارانه مشروط می داد همگی از جمله مصوباتی بودند که 

مغایر با سیاست های جمعیتی بوده است.
قاسمی در پایان گفت: فکر می کنم امروز پس از نهایی شدن طرح جوانی 
جمعیت مجلس باید فراکسیون قدرتمند و خوبی را در حوزه جمعیت راه 
اندازی کند و آن گاه با راهبری این فراکسیون قوانین و مقررات کشور یکبار 
بازنگری شود و به طور کلی از منظر تحولات جمعیتی و هرکجا که مانعی برای 

فرزندآوری است اصلاح شود.

»ایمان« گزارش می دهد؛

لزوم حذف قوانین دست و پاگیر سیاست های جمعیتی

روانشناس شخصیت و عضو مرکز مشاوره دانشگاه 
تهران با اشاره به واکسن گریزی برخی گروه ها گفت: 
علل اصلی واکسن گریزی ناشی از باورهای غلط در 
رابطه با واکسن بوده که با آگاهی بخشی صحیح در 

کشور کاهش می یابد. 
بر  مبنی  پرسشی  به  پاسخ  در  محمدی  عطاءالله 
واکسن گریزی  داشت:  اظهار  واکسن هراسی  علل 
برخی گروه های جمعیتی تنها به ترس روانی محدود 

نمی شود.         
وی تصریح کرد: در علم روانشناختی، مولفه ای که 
تحت عنوان فوبیا )هراس زدگی( شناخته می شود، در 
خصوص ارتفاع، برخی حیوانات و واکسن نیز می تواند 
اتفاق بی افتد. اما علل اصلی واکسن گریزی ناشی 
از برخی تفکرات غلط در این رابطه است. امروزه در 
واکسن  دریافت  با  گروه ها  از  شماری  دنیا  سراسر 
مخالفت می کنند که عمدتا به دو دسته اصلی تقسیم 

می شوند.
تزریق  برای  اجبار  نخست،  گروه  داد:  ادامه  وی 
واکسن را در سراسر دنیا مخالف با دموکراسی عنوان 
کرده و معتقدند، مردم باید آزادانه انتخاب کنند که 

واکسن دریافت کنند. این گروه اجبار در تزریق واکسن 
شخصی  زندگی  در  دولت ها  دخالت  حقیقت  در  را 
مخالفت  واکسن  دریافت  با  دلیل  این  به  و  دانسته 
می کنند. عضو مرکز مشاوره دانشگاه تهران افزود: 
گروه دوم نیز بر پایه اطلاعات غیرعلمی که گاه در 
رسانه های جمعی غیرمعتبر و غیررسمی انتشار پیدا 

می کند، از دریافت واکسن وحشت دارند.
وی توضیح داد: در واقع این دسته از جمعیت بر پایه 
برخی باورها مانند »دریافت واکسن با بیماری همراه 
می شود، مانع از ابتلا به کرونا نمی شود، مرگ ومیر 
را به دنبال خواهد داشت« به واکسن هراسی دچار 

می شوند.  
به گفته این استاد دانشگاه، برخی اشخاص گروه 
دوم این بیماری را اساسا یک توطئه دانسته و واکسن 

را نیز یک ابزار برای کنترل انسان عنوان می کنند.
ضرورت برگزاری جلسات آگاهی بخش مشاوره 

برای کاهش واکسن هراسی
محمدی ادامه داد: به منظور کاهش این تفکرات 
غلط و رفع واکسن هراسی، وزارت بهداشت، درمان 
جلسات  استان  هر  در  می تواند  پزشکی  آموزش  و 

پخش  و  نصب  با  کند.  برگزار  مشاوره  آگاهی بخش 
این زمینه اطلاع رسانی  پلاکارد در سطح شهر، در 
و با مردم گفت وگو و با روش های خلاقانه و تدوین 
فیلم های آموزشی و مستند مردم را به مشارکت در 

واکسیناسیون ترغیب کند.
وی همچنین با اشاره به ضرورت شناسایی مخالفان 
واکسن خاطرنشان کرد: روش های تنبیهی نظیر عدم 
استفاده از خدمات بانکی، حمل و نقل عمومی در 

صورت عدم تزریق واکسن هم تاثیرگذار نخواهد بود.
این  در  اعتقادات  و  باورها  تغییر  افزود:  محمدی 
زمینه موثر خواهد بود و سمن ها )سازمان های مردم 
نهاد( و گروه های مردمی نیز در این رابطه گاه بیش از 

نهادهای رسمی می توانند اثرگذار باشند.
بر اساس اعلام وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی تاکنون 50 میلیون و 373 هزار و 488 نفر 
دُز اول واکسن کرونا و ۲8 میلیون و ۲91 هزار و 777 
نفر نیز دُز دوم را تزریق کرده اند و مجموع واکسن های 
تزریق شده در کشور به 78 میلیون و 665 هزار و ۲65 
دُز رسید.واکسیناسیون سراسری در کشور از بهمن 

سال گذشته آغاز شد. 

روانشناس شخصیت:

واکسن هراسی با آگاهی بخشی از بین می رود 
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رییس سازمان برنامه و بودجه:

به دنبال تغییر اساسی در ساختار
 بودجه هستیم

 رییس سازمان برنامه و بودجه با بیان اینکه اصلاح بودجه اجتناب ناپذیر است، 
گفت: درخواست اصلی مردم بهبود وضع معیشت است که تحقق آن با ادامه 

روال سابق امکان پذیر نیست. 
»مسعود میرکاظمی« روز شنبه  در مراسم روز ملی آمار در محل سازمان برنامه 
و بودجه کشور، اظهارداشت: داده و داده کاوی، باید پایه و اساس حرکت های 

مسوولان باشد و ما به دنبال تغییر اساسی در ساختار بودجه هستیم. 
وی افزود: در گذشته زیرساخت های لازم در مناطق مختلف فراهم شده و 
امکانات مختلف همچون اینترنت، برق و آب و بسیاری از زیرساخت های عمرانی 

به دورترین نقاط روستایی نیز رسیده است. 
میرکاظمی عمده مشکل مردم را اشتغال عنوان کرد و گفت: بیماری موجب 
افزایش هزینه خانوار و کاهش درآمدها شده است، بنابراین باید اصلاحات را 
انجام دهیم و آسیب شناسی کنیم که چرا با وجود رشد نقدینگی درآمدها افزایش 

نیافته است؟ 
در  اثربخشی  و  باشد  موثر  منابع  باید  ادامه داد:  رییس جمهوری  معاون 
شاخص های کلان افزایش یابد که خود متضمن حرکت های چرخ های اقتصاد 

است. 
میرکاظمی بیان داشت: مهمترین وظیفه سازمان برنامه و بودجه کشور اصلاح 
ساختار بودجه است تا بدهی روی بدهی قرار نگیرد، فاصله طبقاتی افزایش نیابد 

و قدرت خرید مردم کم نشود و در سال 1401 این اقدام انجام می شود.
وی تاکید کرد: ثبات اقتصادی از دیگر اقدامات پیش بینی شده در سازمان 
برنامه و بودجه است، زیرا هیچکس حاضر نیست در این شرایط سرمایه گذاری 

کند.
معاون رییس جمهوری افزود: دولت باید ماهیانه 10 هزار میلیارد تومان بابت 
این وجود اجازه ندادیم نقدینگی  با  اما  اوراق پرداخت کند،  پرداخت بدهی 
افزایش یابد.  وی در بخش دیگری از سخنان خود به اهمیت امنیت اقتصادی 
اشاره کرد و گفت: در تدوین بودجه 1401 اجازه نمی دهیم بودجه کسری داشته 

باشیم و نیاز به استقراض و خلق پول باشد.
 میرکاظمی با تاکید بر اینکه باید همه حرکت ها در دولت مبتنی بر آمار باشد، 
تصریح کرد: در سنوات گذشته توسعه داشتیم اما نامتوازن بوده است و آمارهای 

دقیق می تواند ما را در رسیدن به اهداف یاری کند.
وی ادامه داد: تنها مرجع رسمی ارائه آمار کشور مرکز آمار است و هیچ مرکز 
دیگری رسمیت ندارد و تغییر آمار سنتی به ثبتی مبنا موجب افزایش سرعت 
و دقت، کاهش هزینه و دوره های آمارگیری می شود. معاون رییس جمهوری 
اضافه کرد: لازمه آن این است که دستگاه ها بانک های اطلاعاتی خود را در 

اختیار مرکز آمار قرار دهند، زیرا  آمار اشتباه حق مردم را ضایع می کند.
آمار درست، ملاک برنامه ریزی ها

در این مراسم رییس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس با اشاره به اهمیت آمار 
در مدیریت، گفت: افرادی که به داده های آماری اهمیت نمی دهند در مدیریت 

موفق نخواهند بود.
»حمیدرضا حاجی بابایی« افزود: در بحث بودجه نویسی، آمار و ارقامی که ارائه 
می شود دقیق نیست و این موضوع بر مصوبه های مجلس نیز تاثیرگذار می شود.

وی بیان داشت: در کشور آمار نصب العین نداریم و در یک موضوع معین که 
در کمیسیون مطرح می شود هر کدام از مسوولان آمار متفاوت ارائه می کنند.

حاجی بابایی با بیان اینکه داده های آماری ما باید درست باشد در غیر این 
صورت خروجی ما مشکل خواهد داشت، افزود: در تفریغ بودجه 99، بودجه 
شرکت های دولتی که در قانون مصوب شده بود را بررسی کردیم که شاهد 
مغایرت 137 درصدی بودیم؛ این رقم نشان می دهد که ما در قانون محاسبات را 

درست انجام نداده ایم و اعداد و ارقام مصوب درست نیست.
آمار ثبتی مبنایی اساس کار را متحول  این نماینده مجلس اظهار داشت: 
می کند، بنابراین باید اقدامات لازم در این زمینه انجام شود تا آمار درست ملاک 

عمل و برنامه ریزی ها باشد.

یک کارشناس بازار سرمایه با اشاره به سردرگمی سهامداران، گفت: تا زمانی 
که روند سکون در بازار حاکم برقرار است انتظار می رود شاهد وجود نوسان در 
معاملات بورس باشیم، اما به محض رسیدن نرخ سهام به قیمت های جذاب، 

دوباره روند صعودی به کلیت بازار سرمایه باز خواهد گشت. 
صعود پرشتاب شاخص بورس در آغاز معاملات هفته گذشته، سهامداران را 
امیدوار به تداوم روند صعودی در بازار کرد؛ اما معاملات بازار در روز یکشنبه با تغییر 

مسیر همراه شد و بار دیگر سهامداران را نسبت به افت شاخص، نگران کرد.
وجود چنین روندی در بازار منجر به سردرگمی افرادی در این بازار شد که در 
تحلیل های خود تداوم افت غیرمعمول شاخص بورس را غیرطبیعی عنوان می 
کردند و بارها در صحبت های خود به سهامداران اطمینان خاطر دادند که در 

وضعیت کنونی بازار هیچ خطری تهدیدکننده معاملات بورس نیست.
از نظر کارشناسان، ترس از ریزش شدید نرخ دلار از جمله عوامل تاثیرگذار در روند 
نزولی شاخص بورس بود، در این میان برخی کارشناسان اعلام کردند در وضعیت 
کنونی و با توجه به آرامش ایجاد شده در اقتصاد کشور، هیچ عاملی نمی تواند 
سبب تغییر مسیر شاخص بورس شود و بازار فقط تحت تاثیر رکود حاکم در بازار 

ارز، دچار نوسان شده است.
وجود این مسایل در کشور طی چند وقت اخیر سبب شد تا سهامداران بار دیگر 
از ترس افت شدید قیمت دلار و تاثیرگذاری آن بر سهام دلاری محور و شاخص ساز 
بازار، تصمیم به رفتار و فروش های هیجانی سهام خود در این بازار بگیرند که این امر 

از نظر تحلیلگران حاضر در بازار بی تاثیر در روند هفته گذشته معاملات بازار نبود.
 جوی ناپایدار در روند فعلی معاملات بورس

"امیرعلی امیرباقری" امروز )شنبه( در گفت و گو با خبرنگار اقتصادی ایرنا به روند 
معاملات بورس در هفته پایانی مهر ماه اشاره کرد و افزود: جو کلی معاملات بورس 
در هفته ای که گذشت ناپایدار بود، بدین معنا که بازار در برخی از روزها از سمت 
تقاضا با اقبال سهامداران مواجه شد و در مقابل در دیگر روزها با فشار فروش در 

بازار همراه بودیم.
وی اظهار داشت: این موضوع نشان دهنده وجود سردرگمی در کلیت معاملات 
بازار بود و این اتفاق عمدتا نشات گرفته از وجود ابهام در برخی شاخص های 

اقتصادی است.
امیرباقری نرخ ارز را از جمله مسایل اثرگذار بر روند فعلی معاملات بازار سرمایه 
عنوان کرد و گفت: اکنون چند سناریو در میان فعالان بازار برای نرخ ارز متصور 
است، از آنجایی که فعالان بازار سرمایه تحلیل درستی از روند قیمتی  ارز در بازار 
ندارند؛ بنابراین قادر به پیش بینی میان مدت و بلندت مدت نرخ ارز در بازار نیستند 
و نمی توانند اثر این پیش بینی را بر قیمت و سوددهی سهام شرکت ها بررسی 

کنند.
تبعیت نرخ ارز در کشور از متغیرهای داخلی و خارجی 

این کارشناس بازار سرمایه به تبعیت نرخ ارز در کشور از متغیرهای داخلی و 
خارجی اشاره و خاطرنشان کرد: بحث حجم نقدینگی و رشد اقتصادی نزدیک 

به صفر، منجر به اثرگذاری نرخ ارز  و عدم جذب نقدینگی در تولید خواهد شد که 
طبیعتا در این زمان قیمت ارز در یک کانال صعودی میان مدت حفظ خواهد شد و 

همین امر منجر به تورم نهادینه در کلیت اقتصاد کشور می شود.
وی خاطرنشان کرد: بهتر است بانک مرکزی کنترل نقدینگی را از جمله اهداف 
مهم خود در کشور بداند و از طرفی باید رشد اقتصادی که پارامترهای مختلفی بر 
آن موثر است را مدنظر خود قرار دهد و نقدینگی جذب نشده را به سمت تولید 

پیش ببرد تا از این طریق تا حدودی از فشار و انتظارات تورمی بکاهند.
با کاهش انتظارات  باید مدنظر باشد که  امیرباقری اظهار داشت: این نکته 
تورمی، زمینه فشار فروش بر بازار دارایی ها ایجاد می شود و در این میان کارایی 
و عملیات آن شرکت ها تنها نکته ای خواهد بود که قیمت سهام و دارایی ها را در 

حدی معقول حفظ می کند.
این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: بر این اساس، شرکت های با کارکرد 
بالا مورد توجه سهامداران قرار خواهند گرفت و می توان نسبت به رشد سهام آنها 
در بازار امیدوار بود؛ بنابراین اکنون سهام شرکت های صادرات محور و سودمحور به 

دلیل عدم وجود تحلیل دقیق از نرخ ارز با فشار فروش مواجه هستند.
انتشار گزارش ٦ ماهه شرکت ها 

وی اظهار داشت: انتشار گزارش ٦ ماهه شرکت ها در سایت کدال به عنوان 
معیاری معقول و مثبت از اتفاقات ٦ ماه نخست امسال تلقی می شود که در آن 
زمان می توان اثر همه متغیرها را بر سودسازی شرکت ها بررسی کرد و مسیر 
تحلیلی را در اختیار تحلیلگران قرار داد، زیرا تحلیلگران با این وضعیت می توانند 

چشم اندازی معقول را از روند معاملات بازار داشته باشند.
امیرباقری معتقد است که با خروج جریان نقدینگی از بازار به مرور زمان شاهد 
فاصله گرفتن گزارش های کدال از قیمت ها خواهیم بود و به مراتب کارایی بازار 

سهام کاهش پیدا می کند.
این کارشناس بازار سرمایه افزود: انتظار می رود تا زمانی که روند سکون در بازار 
حاکم است شاهد وجود نوسان در معاملات بورس باشیم اما به محض رسیدن نرخ 
سهام در بازار به قیمت های جذاب دوباره روند صعودی به کلیت بازار سرمایه باز 

خواهد گشت.
وی ادامه داد: به طور قطع مسیر سهام شرکت ها به دلیل وجود نگاه سود محور 
به جای نگاه دارایی محور و نیز گزارش تحلیلی در خصوص سهام از یکدیگر جدا 
می شود و در میان مدت شاهد رشد جداگانه سهام و صنایع مختلف خواهیم بود.

امیرباقری خاطرنشان کرد: اکنون بحث نرخ گاز در راس قیمت های جهانی قرار 
دارد و طبیعتا به دلیل اهمیت نرخ گاز به عنوان خوراک در برخی از صنایع مهم و 
شاخص ساز بازار سرمایه، نرخ آن بر صنایع اثرگذار است و در نهایت آن صنایع فشار 

فروشی را بر روی شاخص و کل بازار ایجاد خواهند کرد.
این کارشناس بازار سرمایه اظهار داشت: براساس پبش بینی های صورت گرفته 
به نظر می رسد بازار سرمایه به بازار سودمحور و تحلیل محور تبدیل می شود؛ 
بنابراین افراد باید خود را به دانش تحلیل و انتخاب درست سهام مجهز کنند تا 

بتوانند از این طریق مانع از ضرر و زیان های احتمالی خود در بازار شوند.

 کارشناس بازار سرمایه تبیین کرد؛

چه زمانی، شاخص بورس به مدار صعودی باز می گردد؟

آگهی فقدان سند مالکیت
آقای مهدی صفری با ارائه یک برگ استشهاد شهود مصدق اعلام 

داشته که سند مالکیت بشماره مسلسل9۲9۲58 مربوط به پلاک 8۲0/8۲7 
فرعی از 55 اصلی واقع در جعفریه که ذیل ثبت ۲663 صفحه ۲76 دفتر جلد 
18 صادر و تسلیم شده بعلت جابجایی مفقود گردیده و تقاضای صدور سند 
مالکیت المثنی را نموده است. لذا مراتب باستناد تبصره یک اصلاحی ماده 
1۲0 آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه 
کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را 
همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت 10 روز کتباً باین اداره 
اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس 
از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام 

خواهد شد.)م الف14586(
محمد رضاخدایاری-رئیس ثبت شهرستان جعفر آباد
تاریخ انتشار:1400/08/03

------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

آقای سید مصطفی حاجی محمد رضائی با ارائه یک برگ استشهاد شهود 
مصدق اعلام داشته که سند مالکیت به میزان سه دانگ مشاع از ششدانگ 
مربوط به پلاک 1095فرعی از 3 اصلی واقع در بخش 9 ثبت خلجستان 
در85 صفحه 335 ذیل ثبت 10409 و شماره چاپی ۲65370 ثبت و سند 
صادره بعلت اسباب کشی مفقود گردیده و تقاضای صدور سند مالکیت 
المثنی را نموده اند. لذا مراتب باستناد تبصره یک اصلاحی ماده 1۲0 آئین 
نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی 
مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با 
مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت 10 روز کتباً به این اداره اعلام 
و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از 
انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام 

خواهد شد./)م الف14588(
مهدی حسن پور-رئیس ثبت اسناد و املاک خلجستان
رونوشت:ستاد اجرایی فرمان حضرت امام )ره(
تاریخ انتشار:1400/08/03

------------------------------------
مفقودی )نوبت دوم(

مربوط  شماره 35-110-00084  به  مهندسی  کار  به  اشتغال  پروانه 
اینجانب آقای مهندس مرتضی عزیزی به شماره شناسنامه 188 و  به 
عضویت   شماره  به  سال 1363  متولد  ملی:038-43068۲-9  شماره 

35-1-1-03839مفقود گردیده است و از درجه اعتبار ساقط می باشد.
تاریخ انتشار نوبت اول:1400/07/26
تاریخ انتشار نوبت دوم:1400/08/03

در گفت وگو بایک استاد اقتصاد کلان بررسی شد؛
نقش آمار در برنامه ریزی های کارآمد برای سیاستگذاری های کلان 

توسعه  در  لازم  ابزارهای  عنوان  به  برنامه ریزی  و  آمار 
اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی کشور شناخته می شود. 
از این رو جمع آوری داده ها در برنامه ریزی و تصمیم گیری 
جامعه  آینده  ساختن  برای  سیاست گذران  و  دولتمردان 

بسیار موثر است. 
امروزه لازمه حکمرانی خوب وجود نظام آماری مطلوب، 
آمارهای  از  برخورداری  بنابراین  است،  پاسخگو  و  شفاف 
متقن در همه امور، اعم از سیاستگذاری و برنامه ریزی، 
تعیین اهداف و خط مشی ها، تا آنجا مهم است که بسیاری 
از کارشناسان، اطلاعات آماری را زیربنای همه برنامه ریزی 
ها به شمار می آورند و میزان توسعه یافتگی کشورها ارتباط 
تنگاتنگ با حجم و کیفیت آمار و اطلاعات تولید شده دارد. 
آمار و برنامه ریزی پدیده های همزاد و همراه یکدیگر و در 
عین حال لازم و ملزوم هستند که در تعامل با هم معنی و 
به  صحیح  آمار  بدون  ای  برنامه  هیچ  و  یابند  می  مفهوم 

موفقیت منجر نخواهد شد.
در راستای این مهم در تقویم رسمی کشور نیز اول آبان 
هر سال روز آمار و برنامه ریزی نام گذاری شده است. این 
مهم خاص ایران نیست، بلکه در جهان نیز توسط کمیسیون 
آمار سازمان ملل متحد ۲3 اکتبر روز جهانی آمار نام گذاری 
میلادی   ۲010 در  را  روز  این  بار  نخستین  برای  و  شده 
جشن گرفتند و مقرر شد تا این رویداد هر پنج سال یکبار 
به صورت جهانی برگزار شود. اهمیت آمار در برنامه ریزی 
های گوناگون کشور سبب شد تا با »فرزاد ثمین پور« استاد 

اقتصاد کلان بپردازیم کهدر زیر می خوانید. 
تأثیر آمارهای دقیق، شفاف و جامع نگر بر روند 

سیاستگذاری اقتصادی
ثمین پور با اشاره به اینکه آمارهای دقیق، به موقع و جامع 
نگر بر روند سیاستگذاری های کلان کشور تاثیر بسیاری 
دارد، گفت: در دنیای کنونی با توجه به رشد و پیشرفت 
سریع همه جانبه علم و تکنولوژی فعالان اقتصادی، دولت 
و سیاستگذران اقتصاد به آمار نیاز دارند. در واقع آمار ابزار 
لازم تحلیل و آینده نگری در هر حوزه ای به شمار می رود. با 
توجه به آمارهای موجود در کشور، ارایه آمار در ایران با موانع 
و مشکلات جدید مواجه بوده است. در کشورهای پیشرفته 
در هر سازمان و وزارتخانه ای یک واحد آماری مجزا وجود 
دارد تا با دقت تغییر و تحولات حوزه کاری خود را رصد کنند 

و به شکل روشن و شفاف تحلیلی از وضعیت موجود داشته 
باشند، زیرا آمار باید به شکل قابل فهم ارایه شود اما متأسفانه 
ایران به این موضوع کمتر اهمیت داده شده است و  در 
گاهی دیده می شود که آمارها به صورت درهم ، پیچیده، 
مبهم و غیرشفاف تهیه می شود که مشکلی را حل نمی کند.

اهمیت آمار در اقتصاد
این استاد دانشگاه تاثیر آمار در اقتصاد کلان و خرد کشور 
را دارای اهمیت دانست و توضیح داد: اطلاعات اقتصادی 
در دنیای امروز افزایش فراوانی یافته است به طوری که در 
سطوح برنامه ریزی آینده و لایه های مختلف کلان، متوسط 
و خرد استفاده می شود. نبود آمار دقیق، به موقع و قابل 
در مسایل  تا قدرت تصمیم گیری  اتکاء سبب می شود 
مختلف از میان برود و هزینه های بسیاری را متحمل می 
شود. بنابراین برای رشد پایدار و توسعه در تمام بخش ها و 
تحقق اهداف استراتژیک برنامه های توسعه ای باید تمامی 

دارد،  وجود  صحیح  داده  که  زمانی  شود.  طی  مراحل 
می توان با استفاده از آن اطلاعات قوی به  دست آورد. این 
اطلاعات هوشمند مبتنی بر شاخص های کیفی و کمی 
است که در مرحله بعد به دانش تبدیل می شود و این دانش، 
نگاه و نگرش را نسبت به رفتارهای فردی و گروهی قبلی 
اصلاح می کند و ارتقاء می دهد. در واقع نباید به اطلاعات 
آماری به عنوان یک کالا یا ابزار نگریست، بلکه باید تمامی 
زوایای مثبت و منفی آماری را بررسی و به بهترین شکل 

ممکن در مسایل مختلف استفاده کرد. 
بودجه لازم برای ایجاد بانک اطلاعاتی

ثمین پور در خصوص نیاز به بودجه بیشتر برای ایجاد بانک 
 اطلاعاتی، عنوان کرد: نبود بانک اطلاعاتی جامع ثبتی در 
کشور سبب می شود که در برنامه ریزی ها موفق نشویم. 
البته برخی دستگاه های اجرایی، نبود بودجه لازم را دلیل 
این امر می دانند که بر حسب اطلاعات موجود این کار 

نیازی به هزینه ندارد، بلکه باید بودجه بیشتری اختصاص 
یابد تا بانک ها تقویت شوند. ایجاد بانک های اطلاعاتی 
سیستماتیک مبتنی بر دستورالعمل ها و مدیریت واحد 
مراکز آمار ایران باعث می شود که دستگاه ها و سازمان های 
اجرایی در ارایه آمار دقیق موفق شوند و این اطلاعات نیز 
باید در اختیار رسانه ها، پژوهشگران و دستگاه های اجریی 

قرار گیرند تا در مسیر برنامه توسعه حرکت کنند.
نقش مردم در آمارگیری

مأموران  به  مردم  دقیق  رسانی  اطلاع  پژوهشگر،  این 
دقیق  ارایه  در  جامعه  در  سازی  فرهنگ  و  سرشماری 
اطلاعات آماری را مهم دانست و تصریح کرد: اطلاع رسانی 
درست مردم به مأموران سرشماری و دقیق بودن مأموران 
برای دریافت اطلاعات درست از خانوارها از جمله اهداف 
آمار  برای گردآوری  آمار  آمار است. کارکنان مرکز  سازمان 
دقیق، باید به گونه ای با مردم رفتار کنند که آن ها احساس 
رضایت و آرامش داشته باشند و اخبار و اطلاعات را دقیق 
و کامل در اختیار آنان قرار دهند. به طوری که مردم بدانند، 
در  می تواند  و  دارد  نقش  شان  زندگی  در  اندازه  چه  آمار 
ایجاد عدالت اجتماعی و رفاه عمومی مؤثر باشد. تاکنون 
رسانه ها و مطبوعات در راه اطلاع رسانی و فرهنگ سازی 
اقدامات خوبی انجام داده اند. مردم نیز باید از دادن هر گونه 
اطلاعات نادرست بپرهیزند زیرا دادن اطلاعات و پاسخ های 
نادرست، موجب برداشت نادرست از وضع موجود و به تبع 
آن، تصمیم گیری های نادرست در امور جاری و آینده کشور 
می شود و پیامدهای منفی را برای جامعه به وجود خواهد 

آورد. 
ثمین پور در پایان با بیان این مطلب که برنامه ریزی و ارایه 
آمار دقیق یکی از مهمترین وظایف مدیریتی است، گفت: 
داشتن برنامه مدون و اصولی راهی برای رسیدن به مقاصد 
و اهداف مدیریتی است، از این رو برنامه اثربخش مدیریت 
را قادر می سازد تا در رسیدن به آرمان های سازمانی کمک 
کند. در حالی که بدون ارایه آمار کافی، دقیق و سیاست 
گذاری نامطلوب، نبود برنامه ریزی و نداشتن هدف، نتایج 
مورد نظر امکان پذیر نخواهد بود. ضرورت این امر موجب 
تسهیل امر برنامه ریزی در سطح مدیریت شهری می شود 
و مدیران بهتر می توانند به وسیله آن به نیازها و درخواست 

های مخاطبان خود پاسخ دهند.

رییس کل بانک مرکزی گفت: با وجود آسیب های همه گیری کرونا، اقتصاد 
ایران در فصل دوم سال ۲0۲1 رشد داشته و این نشان دهنده خروج ایران از رکود 

و حرکت آن به سمت بهبود است. 
»علی صالح آبادی« در جلسه ای با حضور مدیرعامل صندوق بین المللی پول، 
وزرای اقتصاد، روسای کل بانک های مرکزی و روسای موسسات مالی منطقه ای 
حوزه »مناپ« که به صورت مجازی برگزار شد، افزود: ایران نیز همانند بسیاری 
از کشورها، آسیب سختی از همه گیری ویروس کرونا دیده است، اما اکنون در 

مسیری مستحکم برای بهبود اقتصادی قرار دارد.
وی افزود: آخرین آمارهای منتشره حاکی از رشد 6.۲ درصدی تولید ناخالص 
داخلی ایران در فصل دوم سال ۲0۲1 است که دستاورد قابل توجهی با وجود 
محدودیت شدید ایران در دسترسی به منابع خارجی خود و در نتیجه عدم امکان 

خرید واکسن از خارج به دلیل تحریم های آمریکا است.
رییس کل بانک مرکزی گفت: بخش غیر نفتی در همان دوره 4.7 درصد رشد 
کرده که نشان دهنده آن است که اقتصاد ایران به طور قابل توجهی از رکود خارج 

شده و به سمت بهبود حرکت کرده است.
وی افزود: به دلیل سیاست های حمایتی مالی و پولی دولت و بانک مرکزی 
ایران، نرخ بیکاری در سه ماهه دوم سال ۲0۲1 به 8.8 درصد رسید که نسبت به 

مدت مشابه سال قبل یک درصد کاهش را نشان می دهد.
صالح آبادی گفت: هم اکنون فرایند بهبود اقتصاد جهانی در شرایط با ثباتی 
قرار دارد اما همچنان در داخل و بین گروه  کشورها نابرابری وجود دارد، که نشان 
دهنده اهمیت قدرت و دوره زمانی اقدامات حمایتی در مواجهه با بحران و نیز 

پیشرفت فرایند واکسیناسیون است.
وی افزود: متأسفانه، واکسیناسیون با روند چندگانه، با ایجاد شکاف گسترده 
بین کشورهای فقیر و ثروتمند، منجر به بهبود روند چندگانه و متفاوت شده است.

 صالح آبادی با تاکید بر اینکه هیچ کشوری در امان نیست، مگر اینکه تمامی 
کشورهای جهان در برابر این ویروس ایمن شوند، افزود: با توجه به یک رقمی بودن 
میزان واکسیناسیون در کشورهای با درآمد پایین، تحقق هدفگذاری صندوق برای 
واکسیناسیون 40 درصدی تا پایان سال جاری میلادی و 60 درصد تا اواسط سال 

۲0۲۲ مشکل است.
وی تاکید کرد: هرگونه تعلل و طولانی شدن واکسیناسیون در هر منطقه، 

بزرگترین تهدید برای چشم انداز اقتصاد جهانی است.  
سال  در   SDR تخصیص  کلی  روند  اظهارداشت:  مرکزی  بانک  کل  رییس 
۲0۲1 نمی تواند در کمک به اعضا برای برآوردن نیازهای طولانی مدت در زمینه 

هزینه های مربوط به کوید 19 مناسب باشد.

رییس کل بانک مرکزی:

 اقتصاد ایران از رکود خارج شده است



دوشنبه-3 آبان ماه 1400-    سال بیست  وچهارم -   شماره 65375
ورزشی

 کارشناس فوتبال ایران گفت: متاسفانه برخی توجیه ها از سوی فدراسیون فوتبال 
توهین آمیز است. آیا مردم برای گرفتن مجوز استفاده از VAR باید با کنفدراسیون آسیا 

مذاکره کنند؟ 
امیر حاج رضایی ، در مورد شکست تیم فوتبال پرسپولیس از الهلال در مرحله یک 
چهارم نهایی لیگ قهرمانان آسیا و طولانی تر شدن طلسم قهرمانی تیم های ایرانی در 
آسیا اظهار داشت: مسائل زیادی دست به دست هم داد تا پرسپولیس در این دیدار 
شکست بخورد. الهلال شب سختی را پشت سر نگذاشت و به راحتی به این پیروزی 

رسید.
وی افزود: باید ریشه یابی کرد که چه اتفاقاتی رخ داده که تیمی که سال گذشته 
فینالیست آسیا بوده امسال اینگونه شکست می خورد.  یک سری مسائل بیرونی و 
درونی در این باره دخیل هستند. الهلال هفته ششم لیگش را پشت سر می گذاشت 
اما هنوز پرسپولیس فصل را آغاز نکرده بود. در آستانه این جدال حساس به دلیل اینکه 
شنیده شد به خاطر سهل انگاری مدارک و اطلاعات پرواز دیر و خارج از ساعات اداری 
ارسال شده، پرسپولیس چند ساعت در فرودگاه ماند و یک روز مهم و تاثیرگذار را از 

دست داد.
کارشناس فوتبال ایران خاطرنشان کرد: کاملا واضح بود که پرسپولیس کیفیتش 
پایین آمده اما دلیل این چیست. آیا از دانش یحیی گل محمدی کاسته شده؟ خیر 
بلکه ابزار را از او گرفتند. پرسپولیس چند بازیکن تاثیرگذارش مانند احمد نوراللهی، 
حسین کنعانی زادگان، شهریار مغانلو را از دست داد و قبل از آن نیز نفراتی مانند شجاع 
خلیل زاده و بشار رسن از تیم رفته بودند. دست مربی را بستند. سرمربی پرسپولیس 
بازیکن ملی پوشش را از دست داده اما چه بازیکنی را جایگزین بهترین نفراتش کردند؟ 

این مسائل دیگر از دست سرمربی خارج است.
وی اضافه کرد: مشکلات فوتبال ما متاسفانه زیاد است. من نه پرسپولیسی هستم 
و نه استقلالی، اما باید واقع بین باشیم. چرا همکاری با نماینده ایران در زمینه های 

مختلف صورت نگرفت؟ متاسفانه باشگاه های ما بی پناه هستند.

حاج رضایی خاطرنشان کرد: فوتبال ملی ما هم با وجود اینکه هنوز در گروهش 
صدرنشین است اما هفته خوبی را مقابل امارات  و کره جنوبی پشت سر نگذاشت. 
ما مقابل امارات با وجود پیروزی خوب نبودیم و مقابل کره هم یک تساوی گرفتیم. آیا 

مقصر کادر فنی است؟ خیر.
وی تاکید کرد: در آستانه این دیدار مدام بحث از بازگشت هواداران به ورزشگاه 
و استفاده از سیستم VAR بود اما در دقیقه 90 اعلام کردند که این سیستم قابل 
استفاده نیست. چرا؟ توجیه های آنها از دید من توهین آمیز است. آنها می گویند برای 
استفاده از VAR کنفدراسیون فوتبال آسیا مجوز نداده است. آیا مردم باید بروند و با 
کنفدراسیون فوتبال آسیا AFC مذاکره کنند؟ این وظیفه چه کسی است. آخرش هم 
دیدید که پنالتی روی طارمی گرفته نشد و دود نبود چنین سیستمی به چشم خودمان 
رفت. هم وجود هواداران و هم VAR تاثیر زیادی در تساوی مقابل کره جنوبی داشت. 
درست است که کره تیم قوی است اما آنها همان هایی هستند که چند سال مقابل تیم 

ملی ایران شکست خورده بودند و حرفی برای گفتن نداشتند.
حاج رضایی خاطرنشان کرد: البته فدراسیون کارهای خوبی را مانند استفاده از کریم 
باقری و وحید هاشمیان در تیم ملی و سپردن تیم امید به مهدی مهدوی کیا کرده است 
که اینها را هم می بینیم اما اگر بخواهیم نمره بدهیم نمره منفی است. الان تمام لیگ ها 
در کشورها شروع شده اما لیگ ما از سه شنبه هفته گذشته آغاز شد. این موضوع در 

تیم ملی ما هم تاثیرگذار بود.

حاج رضایی کارشناس فوتبال ایران:
 برخی صحبت های مسوولان فدراسیون فوتبال توهین آمیز است

  

تیم بدمینتون رعد پدافند هوایی قم با قبول دومین شکست خود در فصل جاری رقابت های لیگ برتر باشگاه های کشور بار 
دیگر در مسیر تکرار قهرمانی فرصت سوزی کرد.

برپایه این گزارش ، رعد پدافند هوایی قم که به عنوان مدافع قهرمانی سال 1399 لیگ برتر باشگاه های ایران فصل 1400 را 
غافلگیرانه با باخت 3 بر ۲ در بازی خانگی مقابل نماینده سیستان و بلوچستان آغاز کرده بود، بعد از این بازی دو هفته متوالی 

حریفان خود تیم های اراک و توس مسیر مشهد را شکست داد اما در هفته چهارم با یک باخت دیگر روبه رو شد.
شاگردان محمدرضا مطیع در هفته چهارم رقابت ها برابر میزبان خود تیم شهرداری شهر بابک شروع خوبی نداشت و شکست 
در دو مسابقه انفرادی متوالی کار این تیم را برای کسب سومین برد متوالی با مشکل مواجه کرد، با وجود اینکه رعدی ها در دو 

مسابقه دوبل حریف را شکست دادند اما در نهایت این دیدار 3 بر ۲ به نفع شهر بابکی ها تمام شد.
نتایج دیدارهای انفرادی و دوبل مصاف رعد قم و شهرداری شهر بابک:

یک نفره اول: پیام نصر )شهر بابک(  ۲ - 1 محمد پایروند )رعد قم(
یک نفره دوم: مهران شهبازی )رعد قم(  1 - ۲ علیرضا کرمی )شهر بابک(

دو نفره اول: مسعود پیروزی و محمد پایروند )رعد قم(  ۲ - 1 علیرضا کرمی و نیما رستم پور )شهر بابک(
دو نفره دوم: مهران شهبازی و صدرا صادقی )رعد قم(  ۲ - 0 امید روشن و رضا شهبازی )شهر بابک(

یک نفره سوم: رضا جانقربان )رعد قم(  0 - ۲ نیما رستم پور )شهر بابک(
هشت تیم حاضر در مسابقات فصل 1400 لیگ برتر بدمینتون مردان ایران در ادامه 14 هفته دیدارهای رفت و برگشت این 
فصل روز پنجشنبه ششم آبان ماه دیدارهای هفته پنجم را برگزار می کنند، در این هفته تیم رعد پدافند هوایی قم در میهمانی 

تیم دانشگاه یزد به میدان خواهد رفت.

رییس هیات ورزش های بومی محلی استان قم از تجهیز خانه ورزش روستای ورجان شهرستان کهک به مناسبت هفته 
تربیت بدنی خبر داد. 

احمدکشوری ، افزود: مهرماه سالجاری نیز در راستای توسعه سرانه فضاهای ورزشی در مناطق محروم و کم برخودار 8 
خانه جدید ورزش روستایی در استان قم تجهیز و به بهره برداری رسیده بود.

وی خاطرنشان کرد: هم اکنون 100 خانه روستایی قم از نظر تجهیزات و امکانات مورد نیز در وضعیت مطلوبی قرار دارند.
کشوری در ادامه با اشاره به برگزاری همایش پیاده روی خانوادگی در شهر قنوات، اظهار کرد:  همایش پیاده روی 

خانوادگی و جشنوار فرهنگی ورزش دا و جشنواره بازی های بومی ومحلی 30 مهرماه جاری در شهر قنوات برگزار شد.
رییس هیات ورزش های بومی محلی قم یادآور شد: در این رویداد رشته های ورزشی هفت سنگ مهارتی ، سرکوب زنی ، 

طناب کشی و پرتاب پنالتی بسکتبال در بخش مردان برگزار شد.
کشوری ادامه داد: در بخش زنان نیز مسابقه دارت به همراه غرفه های مختلف پخت غذاهای سنتی ، صنایع دستی ، پخت 

آش محلی و توزیع در بین شرکت کنندگان با رعایت پروتکل های بهداشتی ترتیب یافت.
وی خاطرنشان کرد: همچنین مسابقه نقاشی در بین کودکان نیز در قالب این رویداد مفرح ورزشی برگزار شد و در پایان به 

بیش از 50 نفر از تیم ها و نفرات برتر در سه بخش مردان، زنان و کودکان جوایزی اهدا شد.
 رییس هیات ورزش های بومی محلی قم گفت: یکی از ویژگی های مهم وزش های بومی محلی قم استقبال قابل توجه 

روستائیان این استان از این قبیل رویدادهای ورزشی و خانوادگی است.
کشوری در پایان ابراز کرد: به مناسبت هفته تربیت بدنی  ورزشکاران روستای باقرآباد در نمازجمعه شهرستان جعفریه 

حضور یافتند.

با قبول دومین شکست رقابت های لیگ برتر بدمیتون؛

فرصت سوزی رعد پدافند قم در مسیر تکرار قهرمانی
رییس هیات ورزش های بومی محلی استان قم خبرداد:

تجهیز خانه ورزش روستای ورجان شهرستان کهک 

ملی پوش فوتبال زنان: 

هدف اصلی ما صعود به جام جهانی است
عضو تیم ملی فوتبال زنان گفت: تمامی هدف تیم ملی فوتبال زنان صعود از 
مسابقات جام ملت های آسیا و حضور در جام جهانی است و فدراسیون هم در 

صورت محقق شدن این امر پاداش زیادی برای ملی پوشان در نظر گرفته است. 
سارا ظهرابی نیا اظهار داشت: برای بار اول توانستیم به جام ملت های آسیا 
صعود کنیم و این اتفاق بزرگی است. به دنبال این هستیم تا فوتبال زنان به جایگاه 
مطلوب برسد. اکنون تمام هدف ما گرفتن جواز حضور در جام جهانی فوتبال زنان 
است. هر چند دعای خیر مردم و خوشحالی آنها بهترین اتفاق این مسابقات بود و 

خستگی از بدن ما خارج شد.  
وی افزود: این مدت هم فدراسیون نگاه ویژه ای نسبت به فوتبال زنان داشت، اما 
این نگاه می تواند بهتر شود. فدراسیون در این مدت به ما انگیزه داد و تبعیض قائل 
نشد و این امر سبب شد تا تمامی بازیکنان تلاش خود را برای صعود به جام ملت ها 

انجام دهند. امیدوارم که فدراسیون این نگاه خود را ادامه دهد.
ملی پوش فوتبال زنان عنوان کرد: در مرحله بعد کار ما سخت تر است و نباید تنها 
به صعود به جام ملت های آسیا قانع باشیم. به دنبال این هستیم تا به جام جهانی 
فوتبال زنان راه یابیم. در این مدت خیلی از سختی ها را در اردو و مسابقات لیگ و 

دوری از خانواده تجربه کردیم.
وی اضافه کرد: مسلما سطح فوتبال تیم های شرق آسیا به خصوص ژاپن بسیار 
بالا است و حتی در جام جهانی قبلی فوتبال زنان این تیم ها حضور داشتند. 
امیدواریم که قرعه خوبی داشته باشیم تا زمینه صعود به جام جهانی فراهم شود. 
هر چند اگر قرعه ما به ژاپن و یک سری از تیم های آسیایی شرقی بخورد، کارمان 

سخت می شود اما هر تیمی که مقابلمان باشد، تمام تلاش خود را خواهیم کرد.
ظهرابی نیا یادآور شد: حضور در جام ملت های آسیا نشان دهنده، آینده خوب 
پیش روی فوتبال زنان است. امیدوارم از این به بعد فوتبال زنان بیشتر دیده شود 
برای پیشرفت  تا قدم خوب و محکمی  و حامیان مالی بیشتری جذب شوند 

فوتبالیست ها برداشته شود.
وی درباره وضعیت دستمزدهای ملی پوشان در لیگ برتر گفت: دستمزد برخی 
از ملی پوشان در لیگ برتر چهار یا پنج برابر شده است اما باز هم این دستمزد کمتر 
از حق آنهاست. همچنین فدراسیون فوتبال در صورت صعود از جام ملت ها به جام 

جهانی پاداش خوبی برای زنان فوتبالیست در نظر گرفته است.
تیم ملی فوتبال زنان ایران به منظور حضور در مسابقات انتخابی جام ملت های 
۲0۲۲ آسیا، ۲4 شهریورماه تهران را به مقصد تاشکند ترک کرد و در گروه G با 

تیم های بنگلاش و اردن همگروه بود.
دختران ملی پوش ایران در نخستین دیدار خود با شکست پنج بر صفر بنگلادش 
آغاز قدرتمندانه ای در این تورنمنت داشته و در ادامه نیز امروز با پشت سر گذاشتن 

اردن، برای نخستین بار موفق به صعود جام ملت های زنان آسیا شدند. 
جام ملت های زنان آسیا از ۲0 ژانویه تا 6 فوریه ۲0۲۲ )30 دی تا 17 بهمن ماه 

1400( با حضور 1۲ تیم به میزبانی هند برگزار خواهد شد.

 پیروزی دلچسب شیمیدر قم مقابل سپاهان اصفهان؛

صدرنشینی شیمیدر در لیگ برتر بسکتبال
تیم شیمیدر با کسب دومین پیروزی خود در لیگ برتر بسکتبال به صدرنشینی 

خود را در گروه ب ادامه داد. 
تیم بسکتبال شیمیدر قم در دومین بازی خود در لیگ برتر بسکتبال کشور با 

نتیجه 75 بر 60 از سد تیم سپاهان اصفهان گذشت. 
به گزارش هیات بسکتبال قم، شیمیدر قم در دومین بازی خود در فصل جاری 
لیگ برتر از ساعت 17:30 عصر روزشنبه  به مصاف سپاهان رفت که در نهایت این 

بازی دشوار را با پیروزی به پایان برد.
سپاهان اصفهان این بازی را بهتر آغاز کرد و ست نخست را با نتیجه 18 به 9 از 
آن خود کرد ولی در ست دوم شیمیدری ها به خود آمدند و با پیروزی ۲3 به 8 نیمه 

اول این رقابت نفس گیر را 3۲ به ۲6 به سود خود پایان دادند.
بازی خوب بسکتبالیست های تیم قم در ست های بعدی نیز ادامه یافت و 
شیمیدری ها ست سوم و چهارم را به ترتیب با نتایج ۲1 به 16 و ۲۲ به 18 پیروز 
شدند تا این رقابت سخت و دشوار در نهایت 75 بر 60 به سود شیمیدر قم رقم 
بخورد. نماینده بسکتبال قم در سومین بازی خود در لیگ برتر پنجشنبه 6 آبان ماه 
جاری به مصاف صنعت مس رفسنجان خواهد رفت و 8 آبان نیز به مصاف صنایع 
هرمزگان می رود. شیمیدر قم در بازی نخست خود با نتیجه قاطع 89 بر 50 از سد 
پدافند هوایی تهران گذشته بود. شیمیدر قم با سرمربیگری مهران شاهین طبع در 
گروه ب با تیم های فولاد مبارکه سپاهان، صنعت مس رفسنجان، صنایع هرمزگان، 

اکسون تهران، آویژه صنعت پارسا و مهرام تهران همگروه است.
نماینده بسکتبال قم فصل گذشته در بین 16 تیم لیگ برتر بسکتبال بعد از تیم 

های شهرداری گرگان و مهرام تهران بر روی سکوی سوم ایستاد.

رئیس هیئت جودو استان قم خبرداد:

تجلیل از قهرمانان جودو استان قم
مراسم تجلیل از مدال آوران مسابقات جودو کشور انتخابی تیم ملی در باشگاه 

جودو سید معصوم نیروگاه برگزار شد .
رئیس هیئت جودو استان قم گفت: تیم جودو استان قم در مسابقات انتخابی 

تیم ملی در تهران با کسب دو مدال طلا و دو برنز در جایگاه سوم کشور ایستاد.
سالاری افزود: محمدجواد محبی در وزن منفی90کیلو و در دو گروه نوجوانان و 
جوانان دو مدال طلا ، ابولفضل محبی  در وزن81کیلو و ابولفضل قاسمی در وزن 

50کیلو هرکدام توانستند مدال برنز را از آن خود کنند.
در این دوره از مسابقات که هفته گذشته در تهران برگزار شدمحمد جواد محبی 
جودوکاراستان به علت حضور همزمان در دو رده جوانان و نوجوانان وکسب مدال 
طلا در هر دو رده به عنوان پدیده معرفی شد. سردار موحد جانشین سپاه امام علی 
بن ابیطالب در این مراسم منطقه نیروگاه را مرکزی دارای ظرفیت های بی نظیر 

ورزشی خواند که باید استعدادهای آن شکوفا شود.

رییس هیات شمشیربازی استان قم :

برترین های مسابقات شمشیربازی قم 
معرفی شدند

رییس هیات شمشیربازی استان قم گفت: نفرات برتر نخستین دوره شمشیربازی 
استان در سه رده سنی به مناسبت هفته تربیت بدنی مشخص شدند. 

علی قنبری بیان کرد: این دوره از رقابت ها با حضور ۲0 شمشیرباز در خانه 
شمشیربازی استان برگزار شد. وی با اشاره به نتایج این مسابقات ابراز داشت: در 
رده سنی زیر 1۲ سال این مسابقات محمد حسین دهقان نصیری، محمد معین 

نوروزی و علیرضا داوودی به ترتیب مقام اول تا سوم را بدست آورند.
رییس هیات شمشیربازی قم اضافه کرد: در رده سنی زیر 15 سال نیز ابوالفضل 
فرهنگیان، محمد مهدی رمضانی و سید محمد هاشمی موفق به کسب عناوین 
برتر شدند. قنبری خاطرنشان کرد: همچنین سید مصطفی جابر، محمد علامه 
و  احسان مجاهدی نیز در رده سنی زیر ۲۲ سال این مسابقات با غلبه بر حریفان 

خود رتبه های اول تا سوم را به نام خود ثبت کردند.

سرپرست ذوب آهن:

 آماده مصاف با استقلال هستیم
سرپرست ذوب آهن می گوید تیمش آماده مصاف با استقلال است. 

محمود یزدخواستی درباره وضعیت ذوب آهنی ها پس از پیروزی مقابل صنعت 
نفت آبادان اظهار کرد: پیروزی ما حاصل تلاش باشگاه و کادرفنی در برنامه های 
پیش فصل مسابقات بود. برنامه تمرینی پیش فصل به صورت مدون انجام شد و 
برای شروع مسابقات داشتن برنامه بسیار اهمیت دارد. این تیم از لحاظ آمادگی 
جسمانی هم شرایط خوبی برای ابتدای لیگ داشت و یکی از دلایل مهم موفقیت 

تیم در هفته اول همین مساله بود.

ثبت چهارمین شکست متوالی در کارنامه تیم فوتسال فردوس قم این تیم را آرام 
آرام به انتهای جدول رده بندی لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور نزدیک می کند.

چهار هفته متوالی است که تیم فوتسال فردوس قم در مسابقات این فصل لیگ 
برتر باشگاه های کشور به حریفان خود می بازد تا آرام آرام نماینده قم به انتهای 

جدول رده بندی لیگ برتر نزدیک تر شده و حتی خطر سقوط به دسته پائین تر را از 
هم اکنون احساس کند.

نماینده فوتسال قم به غیر از 6 امتیازی که از دیدارهای هفته های اول و دوم 
در کارنامه دارد، از هفته سوم تا ششم لیگ برتر در چهار بازی متوالی است که به 
حریفان خود می بازد و ادامه این روند خطر سقوط را بیخ گوش فردوسی ها آورده و 

نماینده قم را به نوعی روی لبه پرتگاه برده است.
در یکی از حساس ترین دیدارهای هفته ششم مسابقات فوتسال باشگاه های برتر 
کشور فردوس قم در سالن پیروزی اصفهان به مصاف  تیم پرمهره گیتی پسند رفت 
و در پایان با نتیجه عجیب 9 بر ۲ شکست خورد، فردوس با قبول این شکست 6 
امتیازی و در رده نهم جدول باقی ماند ولی فاصله امتیازات این تیم با انتهای جدول 

کاهش یافته است.
نماینده قم بعد از سه شکست متوالی در هفته ششم با باخت مقابل گیتی پسند 
به قول فوتسالی ها در تعداد مسابقات شکست خورده پوکر کرد! اما این باخت بهای 
سنگینی برای فوتسال قم دارد چرا که اعتبار چندین ساله فوتسال استان قم را 
به شدت زیر سئوال برد و یکی از سنگین ترین شکست های چند سال اخیر را در 

کارنامه قمی ها به ثبت رساند.
گیتی پسند اصفهان با این پیروزی با 15 امتیاز جایگاه خود در رده دوم جدول 
را تثبیت کرد و تیم فردوس قم نیز تا پایان هفته ششم لیگ برتر فوتسال با 6 بازی 
۲ برد و 4 باخت و 13 گل زده و ۲6 گل خورده در رده نهم جدول 14 تیمی لیگ 

قرار گرفت.
آخرین بار تیم ارم کیش قم در سال 1387 در میهمانی تیم فولاد ماهان با نتیجه 
سنگین 1۲ بر ۲ شکست خورده بود و حالا فردوس دومین رکورددار شکست های 
سنگین در لیگ برتر فوتسال است و با ادامه این روند مسؤولان این تیم باید بیش از 

پیش نگران آینده باشند و فکری به حال این تیم کنند.

بازی با آبروی فوتسال قم ؛

 فردوس روی لبه تیغ سقوط

مرتضی محصص:
وقت قدرت نمایی در تیم ملی نیست

 رئیس کمیته فنی فدراسیون فوتبال با بیان اینکه نیاز 
اصلی تیم ملی در آستانه دو بازی سخت و حساس با لبنان و 
سوریه وحدت و اعتماد است، گفت: الان وقت قدرت نمایی 

در تیم ملی نیست. 
در خصوص جو ایجاد شده در تیم ملی فوتبال ایران بعد 
طارمی  مهدی  واکنش  و  اسکوچیچ  دراگان  اظهارات  از 
سرمربی و مهاجم تیم ملی ایران گفت: در شرایطی هستیم 
که اگر مشکلات جانبی برای تیم ملی ایجاد شود، به مشکل 
می خوریم. تا چند هفته دیگر باید با تیم ملی لبنان بازی 
کنیم که این مسابقه واقعاً سخت و دشوار است. ما حتی با 

کارلوس کی روش در لبنان شکست خوردیم.
الان وقت قدرت نمایی در تیم ملی نیست

وی افزود: در شرایط فعلی نباید وحدت و موقعیت تیم ملی 
ایران به خطر بیافتد. ما راجع به یک تیم نونهالان صحبت 
نمی کنیم بلکه تیم ملی کشورمان است که میلیون ها ایرانی 
که  مشکلاتی  نباید  هستند.  آن  درخشش  انتظار  چشم 
هست را بزرگ کنیم. وحدت یک تیم مهمترین مولفه برای 
موفقیت است و بهترین ستاره ها هم بدون وحدت موفق 

نمی شوند.
رئیس کمیته فنی فدراسیون فوتبال خاطرنشان کرد: ما 
دو بازی سخت با لبنان و سوریه در پیش داریم. الان وقت 
بشویم،  همدیگر  دشمن  بخواهیم  اینکه  و  نمایی  قدرت 
نیست. بدون وحدت و اعتماد بین اعضای تیم ملی، به 
جایی نمی رسیم. البته که هیچکس هم کامل نیست. خود 
من نفر اول هستم که نقص های زیادی دارم. باید در این 

وضعیت مراقب باشیم.
با این حرف ها خودمان را تضعیف می کنیم

نتایج دراگان اسکوچیچ  و  از عملکرد  با دفاع  محصص 
سرمربی تیم ملی تصریح کرد: نمی خواهم از اسکوچیچ 
طرفداری کنم ولی تاکنون این مربی در تیم ملی نتایج بدی 

نگرفته است. اگر بخواهیم شیرازه تیم ملی را برهم بزنیم و 
تغییرات ایجاد کنیم، به جایی نمی رسیم. باید گذشت کنیم. 
این تیم نه برای من است، نه برای رسانه ها و نه برای بازیکن و 
مربی خاصی. این تیم متعلق به 80 میلیون ایرانی است که 

امیدوارند دوباره به جام جهانی صعود کند.
جام  انتخابی  رفت  بازی های  در  کرد:  خاطرنشان  وی 
جهانی تا الان موفق بوده ایم ولی کار هنوز تمام نشده است. 
بازی با لبنان در پیش است و باید فکر جدی کنیم. با این 

حرف ها خودمان را ضعیف می کنیم.
امیدوار بودم منظور اسکوچیچ روشن می شد

»از صحبت های مهدی طارمی این طور بر می آید که در 
تیم ملی بین بازیکنان و کادر فنی اعتماد وجود ندارد. آیا 
شما هم چنین برداشتی دارید؟« محصص در پاسخ به این 
سئوال گفت: همیشه ضمن ترجمه بعضی از صحبت ها 
ممکن است یک مقدار اشتباهاتی پیش بیاید. در زمان 

کارلوس کی روش هم این اتفاقات می افتاد. امیدوار بودم 
یک نفر منظور اسکوچیچ از بحث تاکتیک را روشن می کرد تا 
تمام شک و شبهات برطرف می شد. درباره طارمی هم باید 
بگویم که او در این مدت از نظر فوتبالی و شخصیتی خیلی 
پیشرفت کرده است. نباید اینها را از هم جدا کنیم. رئیس 
کمیته فنی فدراسیون فوتبال تاکید کرد: به نظرم باید دست 
از این حرف ها برداشته شود. بدون اعتماد و همبستگی 
به جایی نمی رسیم. نباید بین بازیکنان و کادر فنی تفرقه 
باشد. تمام اعضای تیم ملی تا الان فوق العاده کار کرده اند. 
هیچ تیمی در دنیا نیست که تمام بازی هایش را با برد تمام 
کند. با این حال شخصاً خیلی به صعود ایران به جام جهانی 

امیدوارم.
با یک باخت تمام موفقیت های پرسپولیس فراموش شد

درباره   ، صحبت هایش  از  دیگری  بخش  در  محصص 
دلیل ناکامی فوتبال ایران در لیگ قهرمانان ۲0۲1 آسیا و 

حذف پرسپولیس در مرحله یک چهارم نهایی مقابل الهلال 
عربستان گفت: بعد از باخت پرسپولیس، همه از این تیم 
انتقاد کردند در حالی که فوتبال بازی عقاید است و باید به هم 
احترام بگذاریم. به نظرم پرسپولیس با یحیی گل محمدی و 
حمید مطهری در همه زمینه ها نمایش خوبی داشت. باخت 
برای همه تیم ها وجود دارد. باید تفکرات حرفه ای داشته 
باشیم و از این باخت برای موفقیت های بعدی استفاده کنیم. 
وی خاطرنشان کرد: پرسپولیس در آسیا نماینده شایسته 
ای بوده است. این تیم طی سه سال و نیم اخیر، دو بار به 
فینال آسیا راه یافته است. متاسفانه با یک بخت همه اینها 
را فراموش می کنیم. به جای اینکه فقط درباره نقاط ضعف 
صحبت کنیم، باید دنبال راهکار باشیم. یکی از پیشنهادات 
من برای موفقیت باشگاه های ایران در آسیا این است که باید 

به صورت جدی مشکل مالی فوتبال را حل کنیم.
»سوپرمن« هم با این وضعیت موفق نمی شود

رئیس کمیته فنی فدراسیون فوتبال تصریح کرد: ما با این 
بودجه مختصر فوتبال که البته به نظر بعضی ها زیاد هم 
هست، شانسی برای تیم های کره جنوبی، عربستان و ژاپن 
نخواهیم داشت. تا استادیوم های حرفه ای و اختصاصی 
اسپانسرینگ و حق  و  مالی  تا مشکلات  باشیم،  نداشته 
پخش حل نشود، موفق نخواهیم شد. فرهاد مجیدی و 
هم  »سوپرمن«  اگر  حتی  هیچ،  که  محمدی  گل  یحیی 
گفت:  پایان  در  محصص  رسیم.  نمی  جایی  به  بیاوریم، 
بود  ای  نماینده شایسته  پرسپولیس  احوال،  این  تمام  با 
بخصوص وقتی که بدانیم این تیم بازیکنان کلیدی و اصلی 
خود را طی دو سال اخیر از دست داده است. به بازیکنان 
فعلی این تیم بی احترامی نمی کنم ولی نفراتی چون شجاع 
خلیل زاده، احمد نورالهی، بشار رسن و… می توانستند به 
تیم کمک کنند. پرسپولیس با رفتن آنها به نوعی ضعیف 

شد.
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سیگنال های مثبت و خوشبینی به روند گفت و گوها؛

دورنمای روشن روابط ایران – عربستان

 تعبیر اخیر وزیر خارجه سعودی در "دوستانه" خواندن روند گفت وگوهای 
ریاض- تهران و ابراز تمایل مقام های سیاست خارجی ایران برای توسعه 
همکاری های دوجانبه، از رویکرد مثبت و اراده دو کشور برای ترمیم روابط 

حکایت دارد. 
ابر تیره بی اعتمادی و کدورت که 6 سالی می شود بر مناسبات ایران و 
عربستان سایه انداخته، گویا در حال گذر از آسمان روابط دو کشور است. 
آگاهی از تغییر فضای بین الملل، مزایای منافع مشترک چون حفظ امنیت 
منطقه، بازسازی مناسبات را به گزینه منطقی و غیرقابل چشم پوشی نزد تهران 

و ریاض تبدیل کرده است.
از سال 94 روابط ایران و عربستان به خاطر اعدام شیخ نمر و تعرض برخی 
نیروهای خودسر به سفارت عربستان در تهران به سردی گرایید. با گسترش 
و تعمیق دامنه اختلاف نظرها میان تهران و ریاض در حوزه هایی چون یمن و 
مذاکرات هسته ای، برخی کشورهای عربی چون بحرین، امارات و  مصر هم به 

تاسی از عربستان مسیر روابط با ایران  را دنبال کردند.
فضای قطبی حاکم  بر عرصه بین المللی و بی اعتمادی گسترده، اسباب 
بی توجهی به  توصیه های مبتنی بر الزامات ترمیم روابط دو کشور قدرتمند 
برای حفظ ثبات و امنیت منطقه و تلاش های احتمالی میانجی گرانه را فراهم 
می آورد، تا اینکه تغییر واقعیت های عرصه میدانی، به استقبال دو کشور 
ازمیانجی گری عراق و آغاز مذاکراتی منجر شد که از چند ماه پیش آغاز شده و 

با تغییر دولت در ایران شتاب گرفت.
مقام های تهران و ریاض در مورد روند گفت وگوهای دوجانبه نظر مثبتی 
دارند و در این ارتباط سیگنال های مثبتی از خود ساتع می کنند. آخرین نمونه 
از این سیگنال ها را وزیر خارجه عربستان در سفر به آمریکا و در گفت و گو با 

روزنامه »فایننشال تایمز« فرستاد.
اظهارات اخیر »فیصل بن فرحان« در »صمیمانه« و »اکتشافی« خواندن  
روند مذاکرات میان دو طرف گویای رویکرد مثبت رهبران ریاض به ترمیم 
مناسبات با تهران است. البته وزیر خارجه سعودی در واشنگتن و در گفت وگو 
با این روزنامه آمریکایی  مدعی شد که منطقه با شتاب ایران در فعالیت های 
هسته ای خود وارد مرحله خطرناکی می شود و تاکید کرد که ایران باید فعالیت 
هایی را که ناقض توافق هسته ای است متوقف نماید، اما درعین حال رویکرد 

مثبت کشور متبوعش به مذاکره با ایران را پنهان نکرد.
فرحان درباره مذاکرات تهران- ریاض گفت: این مذاکرات دوستانه بوده ولی 
تاکنون نتایج ملموسی به همراه نداشته است. ما نسبت به این گفتگوها جدی 
هستیم. ما همواره گفته ایم که می خواهیم راهی برای باثبات کردن منطقه 

بیابیم.
ایران هم بارها رویکرد مثبت خود به مذاکرات را به صراحت بیان کرده است. 
روز 16 مهر ماه بود که »حسین امیرعبداللهیان« وزیر خارجه کشور در نشست 
مطبوعاتی خود با خبرنگاران در لبنان گفت: مذاکرات ایرانی - سعودی در 
مسیر درست خود قرار دارد و نیازمند گفت وگوهای بیشتر در این زمینه است. 
تا این مرحله به نتایجی رسیده ایم و نسبت به اجرای توافقات در زمان مناسب 

اقدام و اطلاع رسانی خواهیم کرد.
وزیر امور خارجه با بیان اینکه ایران قطع کننده روابط دیپلماتیک با عربستان 
نبود گفت: چند سال  پیش این تصمیم از سوی عربستان سعودی اتخاذ شد. 
وی با بیان اینکه ایران از استمرار گفتگوها و نتایج عملی که به نفع دو طرف 
و منطقه باشد استقبال می کند، مذاکرات موجود میان دو کشور را سازنده 
توصیف کرد و گفت: امیدواریم دوطرف به نتایج خوبی  در این زمینه دست 
پیدا کنند. ایران و عربستان دو کشور مهم در منطقه هستند. نقش دو کشور در 

کمک به امنیت پایدار، توسعه و رشد منطقه مهم است.
امیرعبداللهیان خاطرنشان کرد: جمهوری اسلامی ایران به نقش سازنده 
خود در منطقه ادامه می دهد و گفت و گو و همکارهای منطقه ای را رمز مهمی 

برای کمک به پیشرفت منطقه می داند.
امنیت منطقه؛ فصل مشترک دغدغه های تهران وریاض

»امنیت و ثبات منطقه« را می توان از دغدغه های مشترک و شاید نقطه اتکایی 
برای تمایل به مذاکره و همگرایی احتمالی دو کشور دانست. وزیر خارجه 
عربستان از تمایل کشورش برای یافتن »راهی برای باثبات کردن منطقه« می 
گوید و وزیر خارجه کشور از » نقش دو کشور در کمک به امنیت پایدار، توسعه 
و رشد منطقه«. ایران و عربستان به عنوان دو قدرت مهم منطقه، از نقش خود 

و تاثیر همکاری با یکدیگر درایجاد ثبات و امنیت منطقه آگاه هستند .
بر این مبنا نشانه های روشنی از اراده جدی تهران و ریاض برای ترمیم روابط 
از دست رفته وجود دارد. جمهوری اسلامی ایران و عربستان سعودی اراده 
خود برای گشایش مناسبات مسدود شده را آشکار ساخته اند. آگاهی از تغییر 
فضای بین الملل، مزایای منافع مشترک چون حفظ امنیت منطقه، بازسازی 
مناسبات را به گزینه منطقی و غیرقابل چشم پوشی نزد تهران و ریاض تبدیل 

کرده است.
جمهوری اسلامی ایران همواره تمایل خود به توسعه روابط با همسایگان 
و گسترش مناسبات منطقه ای را به صورت شفاف بیان کرده است. تهران 
با طرح ابتکار عمل هایی چون مجمع گفت وگوهای منطقه ای و طرح صلح 
هرمز که بر مشارکت وهمکاری جمعی کشورهای منطقه مبتنی است، رویکرد 
منطقه ای تعامل جویانه و نظر خود درمورد مساله امنیت و ثبات منطقه را عملا 

به همسایگانش اثبات کرده است.
روز نخست مهرماه بود که »سعید خطیب زاده« سخنگوی وزارت امور خارجه 
کشورمان اظهار داشت: فکر می کنیم اگر دولت پادشاهی عربستان سعودی 
به این پیام جمهوری اسلامی ایران توجه جدی کند که راه حل مشکلات 
در منطقه ، درون خود منطقه است و باید به یک ساز و کار فراگیر منطقه ای 
برسیم، ما می توانیم رابطه پایدار و خوبی میان دو کشور مهم منطقه یعنی ایران 

و عربستان داشته باشیم.
از نگاه بسیاری ناظران، به نظر می رسد در شرایط حاضر عربستان 
نسبت به ترمیم روابط با ایران به جمع بندی نهایی رسیده است. الزامات 
بین المللی بعد از روی کار آمدن »جو بایدن« رئیس جمهوری آمریکا و 
ازای  در  ترامپ«  »دونالد  چرای  و  چون  بی  حمایت های  دریافت  پایان 
خریدهای تسلیحاتی هنگفت، فرسودگی6 ساله در جنگ یمن، افزایش 
آسیب پذیری مواضع عربستان در برابر نیروهای مردمی یمن، شکاف 
میان اعضای »شورای همکاری خلیج فارس« و اختلاف با متحدان قبلی 
از جمله امارات، گسترش ناامنی در منطقه، و ... ریاض را به فکر بهبود 
روابط با ایران انداخته است. چنانکه حتی »سلمان بن عبدالعزیز« پادشاه 
عربستان سعودی در سخنرانی خود برای هفتاد و ششمین نشست سالانه 
مجمع عمومی سازمان ملل متحد با تاکید بر اهمیت تحکیم امنیت، ثبات 
و حمایت از راه حل های صلح آمیز درمورد پیشرفت مذاکرات کشورش با 

ایران ابراز امیدواری کرد.

مجلس  صرفاً  که  این  گفت:  اسلامی  شورای  مجلس  پیشین  نماینده  یک   
مصوبه ای را بگذارند و در حالت خوشبینانه اش یک قدرت چانه زنی به عوامل 
مذاکره دهد اصلا استدلال درست و پسندیده ای نیست، مجلس باید با مصوباتش 

حرمتش بالا برود. 
احمد شیرازد ، درخصوص این که مجلس یازدهم برخلاف آنچه که نمایندگانش در 
زمان تبلیغات انتخابات شعار دادند که برای حل مسائل و مشکلات معیشتی به این 
دوره از انتخابات ورود کرده اند اما در عمل هیچ اقدام مثبتی انجام نداده  و علیرغم 
این که مدعی هستند انقلابی عمل می کند نه تنها کاری نکردند بلکه با طرح هایی 
مانند »طرح صیانت از کاربران در فضای مجازی« دست به نقض حقوق شهروندی 
زده  است، گفت: متاسفانه بعضی از واژه ها دچار خلط معنا می شود و افراد خودشان 
را در پناه واژه ها پنهان می کنند که عمکلرد واقعی آنان متفاوت است، یکی از این 
دست واژه ها، واژه انقلابی بودن است که به اعتقاد من مهم ترین نقدی که به مجلس 

یازدهم می شود وارد کرد، همین است که خودشان را انقلابی می دانند.
این نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی ادامه داد: چرا واژه انقلابی در این 
مبحث بی معناست؟ به دلیل این که انقلاب به معنای زیر و رو شدن یک حکومت 
است که در پی آن یک حکومت دیگری در کشور برپا می شود که این اتفاق در سال 
57 در کشور ما رخ داد و ما امروز در سال 1400 زندگی می کنیم و چهل و چند سال 

بعداز آن واقعه قرار داریم، بنابراین این گفته واقعا روشن نیست.
وی ادامه داد: انقلاب امری است که در تاریخ کشور ما اتفاق افتاده است و در حال 
حاضر حکومت ما جمهوری اسلامی ایران است؛ بنابراین کسی که امروز می گوید 

من انقلابی هستم یعنی دقیقا متوجه حرف خود نیست.
ایلنا افزود: نمایندگان مجلس  با  این فعال سیاسی اصلاح طلب در گفت وگو 
یازدهم عنوان می کنند معتقد به ارزش های انقلاب هستیم، این دوستان بیایند 
روشن کنند چه ویژگی دارند که دیگران ندارند؟آنچه که ما امروز  مشاهده می کنیم  
این است که نمایندگان در پناه این واژه )انقلابی( دست به رفتارهایی زده اند که 
جز هنجارشکنی قانونی چیزی به آن نمی شود اطلاق کرد که از یک مجلس عادی 

انتظار نمی رود.
نقش مجلس در اداره کشور هر روز کمتر می  شود

 وی تاکید کرد: مجلس از مجموعه نیروهایی تشکل می شود که یکسری از 
کارهای روزمره و معمولی را نمی تواند انجام ندهد، به طور مثال تصویب لایحه 
بودجه ای که از سوی دولت می آید  در هر  مجلسی با هر ترکیبی کم و زیاد تصویبش 
می کنند و راهی به جز این ندارد، بنابراین نمی شود گفت که تصویب بودجه و یا رأی 
اعتماد دادن به هیأت وزیران اقدامی مثبت از سوی مجلس است بلکه اتفاقی است 

که باید در مجلس رخ دهد. 
شیرزاد یادآور شد: در مجلس جدید در بسیاری از وظایف جاری و روزمره و اتفاق 
خاصی رخ نداده است، البته نکته اساسی این است که این مجلس با صحبت هایی 
که نمایندگانش در ابتدا از خودشان بیان می کردند بسیار فاصله دارد، چراکه آن 
زمان عده ای فکر می کردند چون یک افراد دیگری بر روی صندلی ها نشسته اند 
کاری پیش نمی رود اما آقایان امروز به چشم خودشان دیدند هنگامی که آن ها هم 

روی صندلی می نشینند چندان تفاوتی در شرایط رخ نمی دهد.

وی با بیان اینکه امروز نه وضع زندگی مردم خیلی رو به راه تر شده و نه مشکلات 
اساسی کشور حل شده است و همان چیزی که در کشور وجود داشته هنوز 
هم ادامه دارد، عنوان کرد: متاسفانه هر روز که می گذرد نقش مجلس در اداره 
کشور کمتر می  شود که این امر به دلیل پایین آمدن کیفیت نمایندگانی است 
به دلایل مختلف نقش مجلس  امروز مشاهده می کنیم   که وارد آن می شوند. 
روز به روز کمرنگ تر می شود، البته هستند تک چهره هایی که در این مجلس در 
تصمیم گیری ها تاثیرگذارند اما با کمال تأسف باید گفت این مجلس خیلی محل 

اعرابی در تحولات کشور ندارد.  
این نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه نمایندگان گه گاهی 
می آیند یک ابتکاری به خرج می دهند و دلی به دریا می زنند و یک تلاطمی ایجاد 
می کنند که معمولا نتیجه مثبتی ایجاد نمی شود، گفت: نمونه ای از اقدامات 
مجلس یازدهم »طرح صیانت از کاربران در فضای مجازی« است که واقعا یک 
نگرانی در جامعه ایجاد کرده است، شاید بعدها این طرح تعدیل و یا اصلاح شود 
اما امروز این ایده مطرح شده و کمیسیونی مشغول به کار است که تا این لحظه جز 

تشویش و نگرانی چیزی در بر نداشته است.
وی با اشاره به طرح »اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها و صیانت از ملت ایران« 
گفت: نمایندگان مجلس یازدهم  یک طرحی در مورد برجام تصویب کردند که این 
طرح دخالت بسیار نابجایی در سیاست خارجی بود که هم در آن دست دولت بسته 

شد و هم یکسری شعارهای غیر قابل اجرایی را ایجاد کرد.
حرمت قوه مقننه با مصوباتش مشخص می شود 

 این نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی ادامه داد: تصورشان درباره طرح 
»اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها و صیانت از ملت ایران« این بود که در کوتاه مدت 
قدرت چانه زنی ایران را بالا می برد در صورتی که برای بالا بردن قدرت چانه زنی 
راه های زیادی وجود دارد تا این که مجلس به صحنه کشیده شود؛ به اعتقاد من ما 
نباید مجلس را تبدیل به نهادی کنیم که فقط با حرفش بتوان چانه زد مجلس باید 
آنقدر حرمت و وزانت داشته باشد که هیچ دلیلی بر عدم اجرای مصوباتش وجود 
نداشته باشد. این که صرفاً مجلس مصوبه ای را بگذارند و در حالت خوشبینانه اش 
یک قدرت چانه زنی به عوامل مذاکره دهد، اصلا استدلال درست و پسندیده ای 
نیست، مجلس باید با مصوباتش حرمتش بالا برود و این مصوبات است که حرمت 

مجالس را مشخص می کند.
وی تاکید کرد: یکی از ویژگی های مجلس خوب این است که بداند در چه مواردی 
وارد و در چه مواردی بی دلیل دخالت نکند. مجلس باید در مواردی که سمت و 
سوی اجرایی دارد، وارد شود و شرایط را تغییر دهد. در هیچ کجای دنیا مجالس 
در سیاست خارجی ورود پیدا نمی کنند و یا در مباحثی که به زندگی خصوصی و 
جزئیات رفتاری مردم مربوط می شود برایش قانون گذاری نمی کنند تا تبدیل به 
قوانین بی حاصل و بر زمین مانده و غیرقابل اجرا نشود. برای این مطلب می توان 
طرح ممنوعیت دریافت از ماهواره را نام برد که قبل از مجلس ششم بررسی شد، 
از آن زمان که این طرح به تصویب رسید، بسیار تنش ایجاد کرد چقدر عملیات 
جمع آوری ماهواره ها زندگی، آسایش و آرامش مردم را بر هم زد، حال سوال این 
است آیا این طرح با این اوصاف موفق بود؟ بنابراین اگر بعد از ۲0 سال جمع بندی 
کنیم طرح صیانت هم به همان سرنوشت دچار می شود یعنی به قول معروف 

»عِرض خود می بری و زحمت ما می داری« و جز این نتیجه دیگری ندارد. 

احمد شیرازد فعال سیاسی اصلاح طلب: 

برخی نمایندگان در پناه واژه انقلابی هنجارشکنی قانونی می کنند

هانی زاده کارشناس مسائل غرب آسیا: 
رژیم صهیونیستی پشت بحران سیاسی-اجتماعی لبنان است

 کارشناس مسائل غرب آسیا گفت: رژیم صهیونیستی 
پشت بحران سیاسی-اجتماعی لبنان است و امید می رود 
که با هوشمندی گروه های مقاومت، این کشور به سمت 

ثبات و آرامش رفته و گرفتار جنگ طایفه ای نشود. 
حسن هانی زاده در گفت وگو با ایرنا درباره تحولات سیاسی 
و اجتماعی در لبنان گفت: لبنان در یک سال گذشته و به 
طور مشخص، بعد از انفجار بندرگاه بیروت با چالش جدی 
در عرصه های اقتصادی، اجتماعی و سیاسی مواجه شد. 
بعد از این انفجار، یک نوع خلاء سیاسی برای تشکیل دولت 
وحدت ملی در این کشور پیش آمد و لبنان وارد یک چرخه 

نابسامانی و ناآرامی اجتماعی شد.
تحولات  ریشه های  درباره  آسیا  کارشناس مسائل غرب 
لبنان هم گفت: از حدود یکسال و چهار ماه گذشته، لبنان 
فاقد یک دولت پایدار، مستقل و کارآمد بوده است و به همین 
دلیل، شاهد اعتراضاتی در سطح جامعه هستیم. آمریکا و 
برخی رژیم های مرتجع عرب منطقه و رژیم صهیونیستی 
با  را  این کشور  به  ارسال سوخت  لبنان،  برای فلج کردن 
توان  کردن  فلج  اقدام،  این  کردند. هدف  مواجه  مشکل 

بازدارندگی دفاعی حزب الله لبنان و اقتصاد این کشور بود.
لبنان  که  بود  این  نهایی  هدف  کرد:  تصریح  هانی زاده 
در داخل دچار مشکل شود و توان بازدارندگی حزب الله 
تضعیف شود تا نتواند قدرت دفاعی اش را در شرایط ناپایدار 
به حرکت در آورد. حمله از بیرون نیز بخشی از سناریوی 
آمریکا و برخی رژیم های مرتجع منطقه در این شرایط بود 
که با هوشمندی جمهوری اسلامی، این سناریو با ارسال 

محموله سوخت از سوی ایران برای مردم لبنان خنثی شد.
وی یادآورشد: با وجود تهدیدهای منطقه ای علیه کشتی 
لبنان  به مردم  را  این سوخت  ایران  های حامل سوخت، 
رساند تا به لبنانی ها ثابت کند ایران تنها کشوری است که در 
شرایط دشوار در کنار ملت لبنان قرار خواهد گرفت و با این 
این اقدام، سناریوی رژیم صهیونیستی و آمریکا با شکست 

مواجه شد.

را  داخلی  جنگ  ایجاد  خاورمیانه  مسائل  کارشناس 
قدرت  تضعیف  و  ثبات  زدن  برهم  برای  بعدی  سناریوی 
بازدارندگی لبنان عنوان کرد و گفت: در این سناریو، »طارق 
بیطار« قاضی پرونده انفجار بندرگاه بیروت علیه حزب الله 
اقدام،  این  که  کرد  مطرح  را  اتهاماتی  مقاومت  محور  و 

اعتراضات مردمی گسترده ای را در پی داشت.
هانی زاده در گفت وگو با ایرنا ادامه داد: همزمان با این 
تظاهرات ها، سمیر جعجع رییس حزب »نیروهای لبنانی« 
به عوامل خودش دستور داد که برای ایجاد فتنه و جنگ 
داخلی به سوی تظاهرات مسالمت آمیز مردمی در منطقه 
»الطیونه« بیروت تیراندازی کنند که طی آن هفت نفر از 
نفر مجروح شدند. عوامل  و ده ها  تظاهرکنندگان شهید 
خویشتنداری  با  که  بودند  درگیری  آماده  جعجع  سمیر 

این  دبیرکل  نصرالله  سیدحسن  هشدارهای  و  حزب الله 
حزب و نبیه بری رهبر جنبش عمل و رییس پارلمان لبنان، 
این فتنه هم در نطفه خفه شد و سمیر جعجع نتوانست به 

اهداف خود برسد.
وی ابعاد بحران اقتصادی لبنان را گسترده ارزیابی کرد 
و افزود: مساله بحران اقتصادی و افزایش بدهی خارجی 
لبنان به 85 میلیارد دلار، سقوط ارزش لیر لبنان مقابل دیگر 
ارزهای خارجی، افزایش نرخ بیکاری و ناتوانی دولت های 
گذشته در کنترل بحران ها باعث شد که لبنان وارد یک 

چرخه ناپایدار اقتصادی، اجتماعی و سیاسی شود.
این کارشناس مسائل لبنان، سخنرانی اخیر سید حسن 
نصرالله در سی و پنجمین کنفرانس بین المللی وحدت 
خنثی  عامل  و  آفرین  وحدت  هوشمندانه،  را  اسلامی 

شدن فتنه ها دانست و گفت: دبیر کل حزب الله لبنان در 
چون  سیاسی  جریان های  برخی  تلاش  سخنرانی،  این 
»نیروهای لبنانی« به رهبری جعجع و جریان 14 مارس 
برای ایجاد جنگ طایفه ای بین شیعیان و مسیحیان این 
کشور را افشا کرد و  برای نخستین بار شمار نیروهای وابسته 
به حزب الله را 100 هزار نفر اعلام کرد. نصرالله هشدار 
داد که حزب الله و شیعیان لبنان تحت هیچ شرایطی وارد 
جنگی طایفه ای نخواهند شد و قدرت نظامی این حزب 

فقط برای بازدارندگی مقابل رژیم صهیونیستی است.
هانی زاده از تلاش حزب الله و محور مقاومت برای نجات 
لبنان از بحران اقتصادی خبر داد و گفت: متاسفانه لبنان 
همواره محل بازیگری قدرت های منطقه ای و فرامنطقه ای 
قرار  هدف  را  کشور  این  ثبات  بیگانگان،  دخالت  و  بوده 
داده است که امیدواریم با هوشیاری مردم و رهبری جریان 

مقاومت، این فتنه ها نیز به پایان برسد.
عوامل  حمله  و  سوخت  بحران  سناریوی  شکست  وی، 
افزود:  و  ندانست  لبنان  بحران  پایان  را  مردم  به  جعجع 
سناریوی بعدی ممکن است ترور شخصیت های تاثیرگذار 
از مسیحیان مارونی یا شیعیان و حتی مسوولان بلندپایه 
حزب الله باشد تا آتش جنگ داخلی در لبنان شعله ور شود. 
رژیم صهیونیستی پشت بحران داخلی لبنان است تا به این 
وسیله نفوذ خود را در این منطقه گسترش داده و این کشور 

را از محور مقاومت خارج کند.
این کارشناس مسائل غرب آسیا با بیان اینکه حزب الله 
الحریری  سعد  و  جعجع  سمیر  توطئه های  مراقب  کاملًا 
المستقبل است، خاطرنشان کرد: بحران  رییس جریان 
لبنان هنوز به پایان نرسیده و آمریکا و رژیم صهیونیستی و 
عوامل آنها در داخل لبنان اجازه نخواهند داد که این کشور 
کوچک، اما مهم و تاثیرگذار محور مقاومت رنگ آرامش را 
ببیند. امید می رود که با هوشمندی دبیرکل حزب الله و رهبر 
جنبش عمل، لبنان به سمت ثبات و آرامش برود و گرفتار 

جنگ طایفه ای نشود.

یک کارشناس مسایل بین الملل گفت: باید به میز مذاکره برگشت و گفت وگوهای 
برجامی را از سر گرفت؛ چه به نتیجه برسیم چه نرسیم باید بدانیم که تحریم ها 

بدون مذاکره لغو نمی شوند. 
دور  یک  برگزاری  برای  اروپا  و  ایران  تصمیم  به  اشاره  با  بهشتی پور  حسن 
مذاکرات در بروکسل گفت: از برگزاری  این نشست در بروکسل این تلقی شد 
که ایران می خواهد بین اروپا و آمریکا تفکیک ایجاد کند اما واقعیت این است که 
اتحادیه اروپا از وقتی در قالب تروئیکای اروپا از سال 8۲ و توافقات آن سال ها با 
ایران در تعامل بود تا الان نتوانسته مستقل عمل کند. بنا بر این تجربه ای که با 
تروئیکای اروپا داشتیم، موفق نبود، در آن زمان می گفتند بدون آمریکا نمی توانند 

تعهداتشان را اجرا کنند.
وی ادامه داد: دومین تجربه هم بعد از خروج آمریکا از برجام بود که با وجود 
اینکه اروپا از ایران خواست از برجام خارج نشود و آنها عدم حضور آمریکا را جبران 
می کنند اما در حد سیاسی فقط موثر بودند و در بخش اقتصادی و عملی هیچ 

اقدامی را پیش نبردند.
این کارشناس مسایل بین الملل گفت: از نظر اقتصادی شرکت های اروپایی از 
دولت هایشان حرف شنوی ندارند و از ترس آمریکا حاضر به تعامل با ایران نیستند 
و حتی چین و روسیه هم از این مساله متاثر بودند. پس با این تجربه چرا می 
خواهیم باز اروپا را تست کنیم آیا اروپا بدون آمریکا می تواند کاری از پیش ببرد؟ از 

طرفی روابط دو جانبه ایران و اروپا هم بدون روابط اقتصادی معنای خاصی ندارد، 
بنا بر این سیاست تفکیک بین اروپا و آمریکا راه به جایی نمی برد. شاید در زمان 

ترامپ امیدواری هایی را ایجاد می کرد اما در دوره بایدن دیگر امکان پذیر نیست.
بهشتی پور در گفت وگو با ایسنا تصریح کرد: بعد از موضع آمریکا درباره نشست 
بروکسل مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا اعلام کرد که هنوز زمان برگزاری 
این نشست مشخص نیست و همین مساله نشان می دهد که بدون هماهنگی با 
آمریکا این مساله قابل مدیریت نیست. این در حالی است که عملا روسیه هم از 

برگزاری نشست بروکسل استقبال نکرد.
وی درباره رویکرد ایران به بازگشت به مذاکرات وین گفت: منطق ایران این 
است که مذاکراتی را انجام می دهم که در نتیجه آن تحریم ها لغو شود و مذاکراتی 
نمی کنم که به جز تحریم بحثی باشد، اما طرف مقابل می گوید همه تحریم ها را 
یک جا بر نمی دارد. در شش دور مذاکرات وین پذیرفته بودند بعضی از تحریم ها 
مثل تحریم نفت و بانک مرکزی بردارند به شرط اینکه ایران به تعهدات قبل برگردد 
و ایران هم می گوید تضمینی نیست که این کارها انجام شود و دوباره آمریکا نقض 
تعهدات نکند. در عین حال همه این مسایل به مذاکره نیاز دارد و از طریق رسانه ها 
و تریبون ها نمی شود مواضع را منتقل کرد. باید به میز مذاکره برگشت و گفت وگوها 
را از سر گرفت، چه به نتیجه برسیم چه نرسیم باید نقطه نظرات را به طرف های 

برجامی در قالب مذاکره بیان کرد.

این کارشناس مسایل بین الملل گفت: دیپلماسی هیچ وقت بن بست ندارد و 
راه های مختلف را می تواند بررسی کند. باید به هر حال دنبال راهکاری باشیم که 

دو طرف بر سر آن توافق داشته باشند.
وی تصریح کرد: تحریم ها بدون مذاکره لغو نمی شوند. باید وارد مذاکره شد البته 
اگر در داخل اصلاحات اقتصادی انجام دهیم برای مقابله با تحریم ها موثر است 
با این حال حتی اگر تحریم را کم اثر یا بی اثر کنیم، باز هم نیاز است تا تحریم ها لغو 

شود وگرنه مانع جدی بر سر راه اقتصاد کشور خواهند بود.

بهشتی پور کارشناس مسایل بین الملل:

 تحریم ها بدون مذاکره لغو نمی شوند
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دوشنبه -3  آبان ماه 1400 - سال بیست وچهارم- شماره 5375

المعجم الکبیر : ج 4 ص 25 ح 3547

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت: وی ظرفیت نیاز استان قم در  قانون 
جهش تولید  را سالیانه 19 هزار و 400 واحد مسکن در سال عنوان کرد وگفت: 
در طی 4 سال باید حدود 78 هزار واحد مسکن در قالب قانون جهش تولید 

مسکن در استان قم ساخته شود.
حسن صبوری در جلسه شورای تامین مسکن استان قم با اشاره به ظرفیت 
4 هزار واحدی استان قم در طرح اقدام ملی مسکن  اظهارداشت : واحد های 
این طرح در پروژه های زیتون 6 تا 17 بین 5 تا 60 درصد پیشرفت فیزیکی 
دارند و پیش بینی می شود، پروژه زیتون 6 با 180 واحد تا پایان سال در اختیار 
متقاضیان قرار گیرد.  صبوری در خصوص ثبت نام ۲3 هزار نفر در مرحله 5 
طرح اقدام ملی مسکن نیز گفت قرار شد باتوجه به ظرفیت 1750 واحدی در 
این مرحله با قرعه کشی از بین این ۲3 هزار نفر ظرف هفته آینده قرعه کشی 

انجام شود.
وی همچنین از متقاضیانی برای استعلام در خصوص فرم ج به این اداره 
کل مراجعه پیدا می کنند گفت: پس از قرعه کشی این مرحله از طرح و پس از 
پالایش اسامی متقاضیان فراخوان می شوند و با نوبت دهی به انان فرم ج آنان 

بررسی می شود. صبوری در خصوص قانون جهش تولید مسکن در استان قم 
گفت: بر اساس این قانون در استان قم 560 هکتار زمین در محدوده شهرک 
پردیسان به تصویب شورای برنامه ریزی و توسعه استان رسیده است که در 
صورت ابلاغ شورای شهرسازی و معماری به استان این محدوده در اولویت 
ساخت قرار می گیرد. وی ظرفیت نیاز استان قم در این قانون را سالیانه 19 هزار 
و 400 واحد مسکن در سال عنوان کرد و افزود: در طی 4 سال باید حدود 78 
هزار واحد مسکن در قالب قانون جهش تولید مسکن در استان قم ساخته شود.
مدیر کل راه وشهرسازی استان قم همچنین از تمدید خود اظهاری و ثبت 

اطلاعات در سامانه ملی املاک و اسکان کشور تا پایان مهر خبر داد.
سرمست استاندار قم هم در این جلسه با اشاره به پیش بینی 560 هکتاری 
در استان قم گفت: می توان ۲0 هزار واحد در شهر های اقماری قم و بین 3 تا 4 
هزار واحد نیز مسکن کارگری اطراف شهرک های صنعتی در قالب قانون جهش 

تولید مسکن می توان پیش بینی کرد.
وی قانون جهش تولید مسکن را فرصتی دانست که می تواند زمینه ساخت 

مسکن در شهر های اقماری و به سازی بافت فرسوده شهری را فراهم آورد.

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم :

۷۸ هزار واحد مسکونی در قالب جهش تولید درقم احداث می شود

جزئیات جدید از علت سیلی زدن به استاندار آذربایجان شرقی
از  یکی  آذربایجان شرقی،  استاندار جدید  معارفه »زین العابدین رضوی خرم«  و در مراسم  روزشنبه  صبح 
شهروندان با حضور بر روی سن به سمت تریبون رفت و به گوش استاندار که در حال سخنرانی بود سیلی محکمی 
زد؛ با این حال رضوی خرم، با آرامش و متانت و بدون هیچ گونه واکنشی، به سخنرانی ادامه داد که این گذشت 
محترمانه وی، با ذکر صلوات و شعارهای حضار در حمایت از رضوی خرم همراه شد و شهروند مذکور به بیرون 
از سالن هدایت شد. اطلاعات دریافتی خبرنگار فارس درباره این رخداد حاکی است که همسر شهروند مذکور، 
روز گذشته برای تزریق واکسن کرونا به یکی از مراکز درمانی استان مراجعه کرده که در آن مرکز، به علت نبود 
واکسیناتور زن، یک واکسیناتور مرد اقدام به تزریق واکسن برای همسر وی کرده است که همین موضوع، باعث 
عصبانیت شدید نامبرده شده است.یکی از مسؤولان ارشد استانداری آذربایجان شرقی که از جزئیات این اتفاق 
مطلع شده بود پس از پایان مراسم، درباره علت بروز این مشکل تصریح کرد که مراکز متعددی برای آقایان و 
خانم ها در سراسر استان به صورت مجزا و با رعایت حدود شرعی و اخلاقی در نظر گرفته شده که فرد مذکور 
می توانست به این مراکز مراجعه کند با این حال، ظاهراً به مرکزی مراجعه کرده که در آن روز، استنثناءً واکسیناتور 
زن حضور نداشته و یک واکسیناتور مرد اقدام به این کار کرده در حالی که خانم ایشان می توانست مانع از تزریق 
واکسن توسط واکسیناتور مرد شود که البته همین موضوع هم در حال پیگیری است. استاندار آذربایجان شرقی، 
در پایان سخنرانی معارفه خود، با بیان اینکه نامبرده را بخشیده، گفته که بنده چهره ایشان را به خاطر ندارم 
و ممکن است چند سال قبل در جایی ایشان را دیده باشم با این حال، از این رفتار وی گذشت کردم و از وی 

شکایتی ندارم.

درخواست چهره اصولگرا برای محاکمه علنی احمدی نژاد
فعال سیاسی اصولگرا گفت: احمدی نژاد تابع امام و ولایت نبوده است. او بدترین رئیس جمهور و حتی از 
بنی صدر هم بدتر بوده است. حتی مقام معظم رهبری به ایشان بخاطر دوستانشان، اخطار کتبی می دهند. 
این رفتارها خبر از یک توطئه ای از داخل و بیرون حکایت می کند و خدا رحم کرد که این توطئه برملا شد.در 
روزهایی که همه چشم ها خیره به عملکرد دولت جدید و تصمیم آنان برای حل مشکلات اقتصادی است، محمود 
احمدی نژاد بیکار ننشسته و علی رغم دیدارهایی که با مردم در میدان 7۲ نارمک برگزار می کند، برای بازدید 
از نمایشگاه اکسپوی ۲0۲0 به امارات سفر کرد که جنجال زیادی را به راه انداخت.به گزارش قرن نو؛ احمد 
کریمی اصفهانی، چهره شاخص اصولگرا، از رویکردهای اشتباه احمدی نژاد در دوره ریاست جمهوری می گوید 
از این که وقت آن رسیده است که به صورت علنی محاکمه شود و البته این را هم می گوید که اگر سهل انگاری 
شود و او بتواند از چنگ قانون فرار کند، امروز می تواند ضررش خیلی بیشتر از بنی صدر برای نظام جمهوری 

اسلامی باشد

7۶ درصد مردم دز اول واکسن را دریافت کرده اند 
وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی با بیان اینکه تاکنون 76 درصد مردم یک دز واکسن را دریافت کرده اند، 
گفت: 40 درصد مردم هم هر دو دز واکسن را دریافت کرده اند و روند واکسیناسیون، به سرعت در حال پیشروی 
است. عین اللهی با اشاره به اینکه مرگ هر یک نفر بسیار ناراحت کننده و دلخراش است، گفت: میزان مرگ و 
میر از 700 نفر در روز به 1۲4 نفر در روز کاهش یافت و میزان بستری شدگان نیز به روزانه هزار و 400 و بیماران 

)سرپایی( به حدود هفت هزار نفر کاهش یافت و این وضعیت نوید آینده را می دهد.

چهار قلو های مشهدی زیر سایه رأفت امام رئوف 
همزمان با سالروز میلاد پیامبر اکرم )ص( خانواده نوزادان چهارقلوی تازه متولد شده در مشهد تحت حمایت 
با دستور  پایگاه اطلاع رسانی آستان قدس رضوی،  آستان قدس رضوی قرار گرفتند.به گزارش روز شنبه 
حجت الاسلام والمسلمین احمد مروی، تولیت آستان قدس رضوی چهارقلوهای متولد شده که پدر آنان پاکبان 

است از حمایت ویژه این آستان مقدس برخوردار شدند.

اشتباه تاریخی-مذهبی رئیسی در اردبیل
رییسی در سخنرانی خود در اردبیل گفت: اردبیل مفاخر بسیاری دارد، ما در زمان خود نه محقق اردبیلی را 
درک کردیم و نه مقدس اردبیلی را... ین اسامی متعلق به دو نفر نیست. احمد بن محمد اردبیلی نجفی، مشهور 

به »مقدس«، به نام های »مقدس اردبیلی« و »محقق اردبیلی« نیز خوانده می شود و هر دو  نام یک نفر است.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم :

فعالیت های فضای سبز 
علمی و تخصصی پیگیری می شود

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: در راستای حرکت 
علمی و تخصصی سازمان پارک ها برای مباحث تخصصی فضای سبز از ابتدای سال 

1400 اقدام به تشکیل 11 کمیته تخصصی و فنی شده است.
پیام جوادیان در جلسه با دبیران کمیته های فنی سازمان پارک ها و فضای سبز 
شهرداری قم، با بیان اینکه در راستای حرکت علمی و تخصصی سازمان پارک ها 
برای مباحث تخصصی فضای سبز از ابتدای سال 1400 اقدام به تشکیل 11 کمیته 
تخصصی و فنی شده است، اظهار داشت: تلاش داریم با این کار بتوانیم در راستای 

مباحث علمی، تحقیقاتی و پژوهشی عمل کنیم.
وی با بیان اینکه زیرمجموعه این کمیته ها کارگروه هایی نیز فعالیت می کنند، 
تصریح کرد: پس از طرح مباحث و تصویب آن جهت اجرا به مناطق شهر اعلام 

می شود.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم یکی از این کمیته ها را 
کمیته آب دانست و افزود: این کمیته در خصوص پروژه های انتقال آب، بهینه سازی 
مصرف، استفاده از پساب، طرح های تحقیقاتی حوزه منابع آب و… فعالیت می کند.
وی کمیته دوم را کمیته آموزش و ترویج دانست که به وظیفه آموزش و ترویج مباحث 
علمی بین نیروها و کارگران سازمان و آموزش های شهروندی اقدام می کند و گفت: 
کمیته تخصصی باغبانی نیز مباحث تخصصی فضای سبز و گل و گیاه را بررسی 

می کند.
جوادیان ادامه داد: کمیته تهیه، تامین و تولیدات گیاهی، کمیته توسعه اماکن 
رفاهی، تفریحی و گردشگری، کمیته توسعه فضای سبز، کمیته راهبردی، کمیته 
علمی، پژوهشی و فناوری، کمیته فرهنگ، ارتباطات و رسانه، نظارت فضای سبز، 

نگهداری و تعمیرات از دیگر کمیته های تشکیل شده در سازمان هستند.
وی خاطرنشان کرد: در این کمیته ها مباحثی چون تصمیم گیری در خصوص 
تولیدات، روند افزایش فضاهای تفریحی، لازمه های و ساختارهای توسعه فضای 
سبز، طرح های تحقیقاتی و پژوهشی، مباحث فرهنگی و توسعه فرهنگ اجتماعی 
حفظ و نگهداری و توسعه فضای سبز، ارتباط متقابل با سازمان ها و ارگان های 
شهری، روند ایمن سازی بوستان ها و آبنماها و توسعه انرژی های نو و… پیگیری 

می شود.
جوادیان تصریح کرد: ریاست کلیه کمیته ها بر عهده مدیرعامل سازمان بوده و 
پیگیری امور با دبیر کمیته است و کارشناسان خبره سازمان و ادارات فضای مناطق 

هشتگانه ، نخبگان و افرادی از سایر ارگان ها در آنها عضو هستند.
وی گفت: هدف ما از تشکیل این کمیته ها هرچه بیشتر علمی کردن فعالیت های 

توسعه فضای سبز و حیطه وظایف سازمان پارک ها است.
  

مدیرکل طرح های توسعه شهری شهرداری قم خبرداد:

اختصاص تسهیلات بانکی برای نوسازی و 
بهسازی واحدهای مسکونی حاشیه ای 

از تخصیص یک میلیارد ریال  مدیرکل طرح های توسعه شهری شهرداری قم 
تسهیلات بانکی جهت نوسازی و بهسازی واحدهای مسکونی در حاشیه شهر و 

سکونتگاه های غیررسمی قم خبر داد.
محسن صادقی امینی با تأکید بر توسعه مناطق کم برخوردار و سکونتگاه های 
کم  مناطق  به  توجه  قم  شهرداری  برنامه های  از  یکی  داشت:  اظهار  غیررسمی 
برخوردار بوده و برای دریافت تسهیلات و کمک های دولتی پیگیری ها لازم را انجام 

خواهد داد.
وی به آخرین مصوبه هیئت وزیران برای نوسازی و بهسازی اشاره کرد و افزود: با 
توجه به تصویب نوسازی و بهسازی ۲00 هزار واحد مسکونی در روستاها و شهرهای 
زیر ۲5هزار نفر جمعیت و نیز حاشیه شهرها، افراد ساکن در بخش هایی از محدوده 

سکونتگاه های غیررسمی در قم نیز می توانند این تسهیلات را دریافت کنند.
مدیرکل طرح های توسعه شهری شهرداری قم، سقف تسهیلات را به ازای هر واحد 
یک میلیارد ریال اعلام کرد و گفت: تسهیلات با سقف فردی یک میلیارد ریال و با 
ضمانت سفته زنجیره ای در سال 1400 و سود سهم هر متقاضی 5 درصد و مجموع 

دوره مشارکت و فروش اقساطی ۲0 سال واگذار می شود.
وی ادامه داد: بخش هایی از محدوده سکونتگاه های غیر رسمی نظیر عباس آباد، 
شهرک مهدیه، شهرک فاطمیه، قلعه کامکار، شیخ آباد، شادقلی خان، علی آباد 
جمکران،  )عج(،  صاحب الزمان  شهرک  )ع(،  نبی  دانیال  شهر،  یزدان  سعدگان، 
اکبرآباد، اراضی بیگدلی و اسماعیل آباد، شهید محلاتی، شهید جوینده در شهر قم 

شامل این تسهیلات می شوند.
صادقی امینی با درخواست از اهالی ساکن در این مناطق برای مراجعه به بنیاد 
مسکن، یادآور شد: اهالی محدوده های فوق می توانند پس از ارائه گزارش مهندس 
ناظر به بنیاد مسکن، تسهیلات مزبور را از بانک های عامل که از سوی بانک مرکزی 

معرفی می شود، دریافت کنند.

معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم خبرداد:

اجرای ۴۵ تقاطع هوشمند با هشدار 
صوتی برای نابینایان 

معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم از طراحی 45 تقاطع کنترل هوشمند با 
سیستم هشدار صوتی برای عبور نابینایان در قم خبر داد.

مسعود طبیبی با اشاره به مشکلات افراد نابینا هنگام استفاده از حمل ونقل 
عمومی و تردد در شهر اظهار داشت: نیازمند توجه بیشتری به جامعه نابینایان 
و معلولان توسط دستگاه های مختلف بوده و متأسفانه نتوانستیم طرح و برنامه 

مناسبی برای این افراد در حوزه حمل ونقل و ترافیک اجرا کنیم.
وی با بررسی مشکلات این افراد در استفاده از حمل ونقل عمومی افزود: یکی از 
مشکلات افراد نابینا در استفاده از تاکسی بوده که باید هنگام درخواست سرویس 
با نشانگر و یا هشدار ویژه ای بتوانیم راننده تاکسی را از شرایط فرد درخواست کننده 
تاکسی خبردار کنیم. معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم، عبور از تقاطع های 
چراغ دار را به عنوان یکی دیگر از مشکلات نابینایان مطرح کرد و گفت: یکی از 
برنامه های شهرداری اجرای تقاطع هوشمند با هشدار صوتی برای عبور نابینایان 
بوده که در دستور کار قرارگرفته است. وی نحوه عبور از تقاطع هوشمند را برای افراد 
نابینا تشریح کرد و ادامه داد: افراد نابینا هنگام عبور از تقاطع می توانند به وسیله 
هشدار صوتی از سبز شدن چراغ و پایان زمان عبور از خیابان خبردار شده و بسیاری 
از چالش های این افراد را برطرف کند. طبیبی در ادامه به مطالعات طرح جامع در 
این زمینه نیز اشاره و خاطرنشان کرد: در صورت داشتن اطلاعات تکمیلی مانند 
مسیرهای پرتردد نابینایان، می توانیم هوشمند سازی تقاطع های پرتردد این افراد را 

در اولویت قرار دهیم.
  

مدیر منطقه دو شهرداری قم خبرداد:

نظافت شهری روزانه 2.۵ میلیون مترمربع 
مدیر منطقه دو شهرداری قم گفت:  روزانه ۲.5 میلیون مترمکعب نظافت شهری 

در این منطقه انجام می شود.
رضا رحیمی با اشاره به فعالیت های انجام شده در راستای رفع مشکلات بوستان 
جوان اظهار داشت: مسیر دستیابی به بوستان و جدول گذاری آن انجام و مسیر تردد 

در شب نیز روشن شده است.
با بیان اینکه توسعه بوستان جوان و فضای سبز آن به عنوان یکی از  رحیمی 
بوستان های خوب منطقه غرب شهری در برنامه است ابراز کرد: این بوستان با 
وجود مرکز تفریحی، می تواند به یک مرکز گردشگری و تفریحی نیز تبدیل شده و در 
لطافت هوای غرب استان نیز مؤثر باشد. مدیر منطقه دو شهرداری قم با اشاره به 
آخرین وضعیت احداث بوستان بانوان در سطح این منطقه تصریح کرد: این بوستان 
استانداردهای خاص خود را داشته و رویکرد ما خریداری باغ های منطقه است که هم 
فضای مطلوب برای خانواده ها و بانوان باشد، همچنین در حال حاضر 35 بوستان در 

منطقه دو فعال بوده و سرانه سبز این منطقه نیز از وضعیتی مناسب برخوردار است.
وی نظافت شهری در منطقه را مورد توجه قرارداد و یادآور شد: نظافت شهری دو 
موضوع متقابل و رابطه دوطرفه است و شهروندان باید به این موضوع مهم توجه ویژه 

داشته باشند چراکه مشارکت مردم در این زمینه مهم است.
رحیمی با بیان اینکه روزانه ۲.5 میلیون مترمکعب نظافت شهری در منطقه دو 
انجام می شود، اذعان کرد: رهاسازی فاضلاب برخی منازل در انهار مشکلات زیادی 
را به وجود آورده است و درخواست ما این بوده که شهروندان برای حفظ سلامتی و 

بهداشت از رها کردن فاضلاب خاکستری منازل در انهار خودداری کنند.

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم خبرداد:

آغاز فعالیت دومین مرکز شبانه روزی تزریق واکسن درقم
 معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: دومین مرکز شبانه روزی تزریق واکسن در این استان 
فعالیت خود را آغاز کرد.  سیامک محبی در گفت وگویی اظهار داشت: حدود یک هفته از افتتاح مرکز شبانه 
روزی واکسیناسیون واقع در میدان روح الله استان قم می گذرد، این در حالی است که گزارش های میدانی 
از این مرکز در شیفت شب از شلوغی و مراجعه چشمگیر همشهریان جهت تزریق واکسن کرونا می دهد. وی  
همچنین با اشاره به سفر وزیر بهداشت به استان تصریح کرد: یکی از تصمیم های وزیر بهداشت در سفر به 
قم، راه اندازی مرکز واکسیناسیون شبانه روزی در استان بود که در سریعترین زمان ممکن این تصمیم اجرایی 
شد. وی افزود: به عقیده وزیر بهداشت، واکسیناسیون در استان باید سرعت بیشتری بگیرد چون قم، 
اهمیت ویژه ای دارد و رفت و آمد اتباع خارجی در این شهر، زیاد است. محبی با بیان اینکه از اول آبان ماه 
مرکز موسی بن جعفر واقع در خیابان کارگر قم به صورت شبانه روزی در خدمت عموم همشهریان قرار دارد، 
افزود: از تمام کسانی که تا این لحظه بنا به هر دلیلی موفق به تزریق واکسن نشده اند درخواست داریم در 
اولین فرصت با مراجعه به یکی از مراکز تجمیعی نسبت به واکسینه شدن خود اقدام نمایند. وی با تاکید بر 
نقش رسانه ها، مطبوعات و به ویژه صداوسیما در اقناع افکار عمومی ادامه داد: در کنار تمامی اقدام های انجام 
شده برای مقابله با بیماری کرونا، رسانه ها می توانند در اقناع سازی مردم و افکار عمومی برای تزریق واکسن، 
رعایت دستورالعمل های بهداشتی و فاصله گذاری اجتماعی در این شرایط ویژه نقش موثری داشته باشند. 
معاون دانشگاه علوم پزشکی قم از ورود استان به وضعیت زرد کرونایی خبر داد و بیان کرد: امیدوارم در کنار 

واکسیناسیون عمومی و رعایت پروتکل های بهداشتی بتوانیم این بیماری را مهار نماییم.
  

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

کشف بیش از ۳ تن مواد مخدر در ۷ ماهه گذشته
فرمانده انتظامی استان قم از کشف بیش از 3 تن انواع مواد مخدر در 7 ماهه امسال خبر داد.

سردار میر فیضی در شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر استان با اعلام این خبراظهارداشت: بیشترین 
ماده مخدر کشف شده شامل تریاک با 1954 کیلوگرم است. وی افزود: در همین زمینه ۲ هزار و 8۲6 
قاچاقچی، توزیع کننده، خرده فروش و معتاد دستگیر شده اند. سردار میر فیضی با تاکید بر اجرای طرح های 
محله محور در معابر و خیابان های شهر قم افزود: با هدف پاک سازی محله های پر خطر 157 نقطه در شهر 
شناسایی شدند که 96 محله با همکاری کلانتری ها، پاسگاه ها از وجود انواع مواد مخدر و پاک سازی شده 
است. وی با اشاره به اینکه 46 عطاری نیز مورد بازرسی قرار گرفته است گفت: با بازرسی های انجام شده 18 
عطاری متخلف شناسایی شدند که از آنان 3۲، 460 قرص غیر مجاز کشف و خاطیان به مراجع قضایی معرفی 
شدند. استاندارقم در این جلسه با اشاره به درخواست برای نصب دستگاه ایکس ری در زندان های استان قم 
گفت: بر اساس پیش بینی هابرای خرید دستگاه ایکس ری حدود 1 میلیارد تومان اعتبار نیاز است و این 
موضوع باید در دستور کار قرار گیرد. سرمست از اقدامات نیروی انتظامی و دستگاه قضا در اجرای طرح های 

مختلف در زمینه مبارزه با مواد مخدر تشکر و قدردنی کرد.
 

فرمانده انتظامی شهرستان قم :

اتومبیل خواهر پرده از سرقت برادر برداشت 
فرمانده انتظامی شهرستان قم جزئیات دستگیری سارقان حرفه ای خودرو حین اوراق یک دستگاه پراید را 
تشریح کرد.    سرهنگ مراد حسین جعفریان اظهار کرد: در پی وقوع چندین فقره سرقت خودرو و لوازم داخل 
خودرو در قم، موضوع به صورت ویژه در دستور کار مأموران انتظامی استان قرار گرفت. وی افزود: در تحقیقات 
پلیس مشخص شد سارق با یک دستگاه پژو 405 در محل های سرقت حاضر و با خم کردن درب خودرو ها 
آن ها را سرقت و یا محتویات داخل شان را سرقت می کند. فرمانده انتظامی شهرستان قم گفت:در ادامه با 
گستره تحقیقات پلیس خودروی متهم توسط مأموران انتظامی کلانتری 17 شهید بهشتی رویت و نسبت به 
توقیف آن اقدام شد. وی اضافه کرد: با توجه به این که  خودروی شناسایی شده متعلق به یک خانم بود، در 
تحقیقات پلیس از وقوع این سرقت ها توسط برادرش که فردی بلامکان است، پرده برداشت. فرمانده انتظامی 
شهرستان قم تصریح کرد: در نهایت با تلاش مأموران کلانتری مخفیگاه متهم شناسایی و به همراه همدستش 
حین اوراق یک دستگاه پراید و یک دستگاه موتورسیکلت دستگیر شدند. سرهنگ جعفریان گفت:در نهایت 

متهمان به انضمام پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضایی استان شدند.

معاون فنی و عملیات اورژانس 115 قم :

سه شهروند قمی در حادثه موتورسیکلت جان باختند
معاون فنی و عملیات اورژانس 115 قم گفت :سه شهروند قمی در اثر حادثه واژگونی موتورسیکلت جان 
باختند.  جلیل گودرزی فر  اظهارداشت :کرد: واژگونی یک دستگاه موتورسیکلت در بلوار امام علی )ع( منطقه 
پردیسان قم به زندگی سه جوان پایان داد. گودرزی فرافزود: این حادثه ساعت 16:۲4 دقیقه عصر روز  جمعه 
سی ام مهرماه در بلوار امام علی)ع(منطقه پردیسان قم رخ داده است. وی ادامه داد:با اعلام حادثه واژگونی 
موتورسیکلت بلافاصله دو دستگاه آمبولانس اورژانس به محل اعزام شد اما به علت شدت جراحات وارده هر 
سه سرنشین جوان حدودا  ۲0 تا ۲5 ساله این وسیله نقلیه در دم جان باختند. حدود نیمی از قربانیان حوادث 

رانندگی در قم مربوط به سرنشینان موتورسیکلت است.

طرح:مهدی عزیزی

کارمندان واکسن نزده هم می تونن برن سر کار!

 استاندارقم گفت: متاسفانه وضعیت استان قم از نظر واکسیناسیون مطلوب 
برای  نیز  همشهریان  و  کنند  کمک  ارگان ها  همه  رو  پیش  ایام  در  نیست، 

واکسیناسیون مراجعه نمایند تا از این نظر، پوشش حداکثری پیدا کنیم.
بهرام سرمست روز شنبه درپایان جلسه ستاد ملی کرونا که به صورت ویدیو 
داشت:  اظهار  خبرنگاران  با  گفت وگو  در  بود،  کرده  شرکت  درآن  کنفرانس 
به  قم  پزشکی،  آموزش  و  درمان  بهداشت،  وزارت  اعلام  طبق  خوشبختانه 
وضعیت زرد رسیده و تمام محدودیت ها نیز بر همین اساس مورد اجرا قرار 

می گیرد.
وی افزود: متاسفانه تعدادی از شهرستان های غربی کشور به وضعیت قرمز 

کرونایی رسیدند و این یک هشدار است و باید نگران پیک ششم باشیم.
قم رتبه نخست رعایت پروتکل های بهداشتی در کشور را دارد

 سرمست همچنین اضافه کرد: مردم قم از نظر رعایت پروتکل های بهداشتی 
و توجه به بهداشت فردی رتبه نخست کشور را دارند، ولی شهروندان باید در 

تزریق واکسن همت کنند.
وی ادامه داد: برغم آنکه قم از نظر مراکز و زیرساخت های واکسیناسیون 
سومین استان کشور به شمار می آید، ولی متاسفانه وضعیت این استان از 
نظر واکسیناسیون مطلوب نیست، در ایام پیش رو همه ارگان ها کمک کنند 
و همشهریان نیز برای واکسیناسیون مراجعه نمایند تا از این نظر، پوشش 
حداکثری پیدا کنیم. استاندار قم در بخشی از سخنان خود مباحث صورت 
گرفته در مورد طرح مدیریت هوشمند محدودیت ها را نیز مورد توجه قرار داد و 
گفت: مدیریت هوشمند محدودیت ها از اول آذرماه در کشور اجرایی می شود و 
با اجرای این طرح در رابطه با اصناف، اداره ها، تمامی مشاغل و مراکز فرهنگی 
از  و  اعمال  به صورت هوشمند محدودیت ها  که  تصمیم گیری خواهد شد 

تعطیلی یکپارچه نیز جلوگیری شود.
اهتمام جدی تری اقناع سازی و روشنگری جامعه در مورد واکسن 

وی طرح فوق را بسیار خوب توصیف کرد و افزود: لازمه اجرای این طرح 
افراد فعال در  برای کارکنان دولت و همه  پوشش حداکثری واکسیناسیون 
مشاغل پرتجمع و پرخطر است. وی یادآور شد: در این جلسه تاکید شد که 
صداوسیما، اصحاب رسانه، مسئولان آموزش وپرورش و دانشگاه علوم پزشکی 
برای اقناع سازی و روشنگری جامعه در مورد واکسن اهتمام جدی تری داشته 
باشند. سرمست افزود: متاسفانه برای مخالفت با واکسیناسیون حرکت هایی 
صورت گرفته است و تجمع هایی از سوی اقلیتی در جامعه در مقابل مجلس 
شورای اسلامی شکل گرفته بود، این افراد باید توجیه شوند که برای سلامتی 

مردم دستورالعمل های ستاد مقابله با کرونا باید نحو شایسته ای اجرایی شود.
قم که از بیستم شهریورماه در وضعیت نارنجی و پرخطر کرونایی کشور قرار 
داشت، در آخرین بروزرسانی اپلیکیشن ماسک از اول آبان ماه وارد شرایط زرد 

کرونایی شده است.

استاندارقم:

وضعیت استان قم از نظر واکسیناسیون مطلوب نیست

رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم گفت: پروژه هایی که 
سازمان عمران و توسعه انجام می دهد علاوه بر بالا بودن استاندارهای اجرایی، ازنظر 

هزینه نیز 25 تا 30 درصد پایین تر از مشارکت بخش خصوصی انجام می شود.
روح الله امراللهی در حاشیه جلسه هیئت مدیره سازمان توسعه عمران شهرداری قم در 
گفت وگو با خبرنگار شهرنیوز، با اشاره به توانمندی های شهرداری قم در اجرای پروژه های 
عمرانی اظهار داشت: امروز شهرداری قم در اجرای پروژه های عمرانی در سطح کشور 
مطرح بوده و بسیاری از پروژه های سنگین عمرانی را در سطح شهر علیرغم رکورد اجرا 

می کند.
وی اجرای پروژه های عمرانی را با بالاترین سطح کیفیت و نظارت یکی از ویژگی های 
سازمان توسعه و عمران دانست و افزود: پروژه هایی که سازمان عمران و توسعه انجام 
می دهد علاوه بر بالا بودن استاندارهای اجرایی آن ازنظر هزینه نیز ۲5 تا 30 درصد 
هزینه های  کاهش  در  و  داده  انجام  خصوصی  بخش  توسط  پروژه  انجام  از  پایین تر 

شهرداری تأثیر بسیاری داشته است.
رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم ادامه داد: در بخش 
تعمیرات و کارهای موتوری خودروهای سنگین نیز سازمان توسعه و عمران امروز به 
خودکفایی 90 درصدی رسیده و بسیاری از مشکلات خودروهای شهرداری قم از این 

طریق برطرف می شود.
وی استفاده از ظرفیت ها و پتانسیل های بومی را یکی از برنامه های شهرداری و شورای 
شهر دانست و تأکید کرد: عملکرد شورای شهر و شهرداری قم نشان داده می توان 
دستورالعمل های ابلاغی را محقق کرده و امروز با نگاه تحقق دغدغه های مقام معظم 

رهبری در حوزه تولید و رفع موانع آن گام برمی داریم.
امراللهی تصریح کرد: سازمان توسعه و عمران ثابت کرده توانمندی های شهر قم در 
حوزه های عمرانی، علمی و مهارتی در سطح ملی بوده و در حوزه فعالیت های دانش بنیان 

و مهندسی معکوس دارای رزومه روشن و قابل توجه ای است.
عمرانی  طرح های  کیفی  و  کمی  ارتقای  در  سازمان  اهداف  دوباره  یادآوری  با  وی 
خاطرنشان کرد: امروز سازمان توسعه و عمران باهدف مشارکت حداکثری مردمی و 
استفاده از نخبگان و متخصصین در جهت توسعه پایدار و پایبندی به استانداردهای 
علمی و به روز در اجرای پروژه های عمرانی شهری متناسب با باورها و دانش بومی در حال 
فعالیت است. رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم در پایان 
به ظرفیت تولید کارخانه آسفالت امیرکبیر نیز اشاره کرد و گفت: امروز کارخانه آسفالت 
شهرداری قم جزء ۲0 کارخانه برتر کشور بوده و بزرگ ترین سایت های خردایش کشور با 

ظرفیت تولید ۲40 تن آسفالت فعالیت می کند.

رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم خبرداد:

کاهش ۳۰ درصدی هزینه های پروژه های شهری 

از  بازدید  توسعه حل اختلاف کشور در  رئیس مرکز 
شعب حل اختلاف قم گفت: شعب حل اختلاف کشور 
در شش ماهه نخست امسال به بیش از دو میلیون پرونده 

رسیدگی کرده اند.
حجت الاسلام و المسلمین صادقی با اعلام این خبر 
اظهارداشت :سال گذشته نیز شورا های حل اختلاف به 
بیش از 4 میلیون و 400 هزار پرونده رسیدگی کردند که 

3۲ درصد از این پرونده ها به صلح و سازش ختم شد.
حجت الاسلام و المسلمین صادقی با اشاره به رسالت 
شورای حل اختلاف در ایجاد صلح و سازش و حل و 
فصل مشکلات مردم گفت: میانگین زمان رسیدگی 
به پرونده ها در شورا های حل اختلاف 30 روز است که 
بسیار کمتر از زمان رسیدگی به پرونده ها در شعب دادگاه 

هاست. وی با بیان اینکه زمان رسیدگی به پرونده ها و 
تشریفات رسیدگی قضایی در شعب حل اختلاف کاهش 
برای  گوناگونی  های  برنامه  کرد:  خاطرنشان  می یابد 
ارتقای جایگاه شورای حل اختلاف برنامه ریزی شده و 
به زودی شاهد آغاز به کار این میانجی گران و همچنین 
موسسات داوری خواهیم بود. رئیس مرکز توسعه حل 
نظر  زیر  میانجیگران  و  داوران  گفت:  کشور  اختلاف 
شورای حل اختلاف فعالیت می کنند و مرجع قضایی 
می تواند قبل از رسیدگی، پرونده را برای فیصله یافتن 
به این دو نهاد ارجاع دهد. حجت الاسلام و المسلمین 
صادقی افزود: مقام قضایی به مدت سه ماه می تواند 
برای حصول سازش میان طرفین، آن ها را به موسسات 
با  همچنین  وی  دهد.  ارجاع  یاداوران  میانجیگری 

اشاره به بازدید میدانی از شعب شورای حل اختلاف 
در  گفت:  و  کرد  تاکید  بزدید ها  گونه  این  ضرورت  به 
بازدید های میدانی از شعب، مشارکت مردم و همچنین 
می توان  و  می شود  احصاء  خوبی  به  شعب  کارکنان 
برای این مسائل بهتر چاره جویی کرد. حجت الاسلام 
از  یکی  را  الکترونیک  دادرسی  صادقی  المسلمین  و 
الزامات شورا های حل اختلاف عنوان کرد و گفت: با 
توان  یا  امکان  که  افرادی  الکترونیک  دادرسی  ایجاد 
حضور فیزیکی در شعب حل اختلاف را ندارند می توانند 
به صورت مجازی در این جلسات شرکت کنند. وی در 
پایان ابراز امیدواری کرد با فراهم شدن زیرساخت های 
لازم هرچه سریع تر روند رسیدگی به پرونده ها در شعبه 

حل اختلاف به صورت مجازی اجرا شود.

رئیس مرکز توسعه حل اختلاف کشوردرقم خبرداد 

رسیدگی شعب حل اختلاف به بیش از دو میلیون پرونده 


